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روزنامه صبح ایران

در نظر دارد نسبت به واگذاری جمع آوری ضایعات خشک خانگی به شرح ذیل اقدام 
نماید.

جمع آوری ضایعات خشک خانگی محله های ویره، شهرک مصطفی خمینی با 
قیمت پایه سالیانه 300/000/000 ریال 

لذا از کلیه علاقه مندان واجد شرایط شرکت در مزایده دعوت به عمل می آید جهت 
دریافت اسناد مزایده حداکثر تا تاریخ 98/11/18 به واحد امور پیمانهای شهرداری 

صباشهر مراجعه نمایند . 
شهرداری در رد یا قبول پیشنهادات مختار می باشد. ارائه سپرده شرکت در مزایده 
به میزان ۵٪ قیمت پایه الزامی است . کلیه هزینه های مربوط به انتشار آگهی مزایده 
عمومی به عهده برندگان مزایده خواهد بود. زمان بازگشایی و رسیدگی به پیشنهادات 
رأس ساعت 1۵ مورخ 97/11/29 در محل دفتر شهردار خواهد بود. سایر اطلاعات و 

جزئیات در اسناد مزایده موجود است. 
تاریخ چاپ نوبت اول 97/11/7 تاریخ چاپ نوبت دوم97/11/14

شهرداری صباشهر 

امیر کریمی -  شهردار صباشهر

 آگهی مزایده عمومی )نوبت اول(

قاسمی در واکنش به اظهارات وزیر خارجه فرانسه؛ 

توان موشکی ایران قابل مذاکره نیست 

دادستان تهران: 

گران فروشی های اخیر در تاریخ انقلاب بی سابقه است

توزیع پیک نوروزی ممنوع شد

عباس عبدی مطرح کرد 

بازگشت به اصل انقلاب
 یعنی بازگشت به خواست مردم 

سعید لیلازاقتصاددان :

امکان فروپاشی نظام 
بانکی وجود ندارد

3

3

2

7

2

عباس عبدی معتقد است: بازگشت به اصل انقلاب 
یعنی بازگشت به خواست مردم. مردم قبلا برای خواستن 
حق داشتند؛ اما امروز هم می توانند حق داشته باشند 
عبدی  عباس  را.  دیگر  چیز  هر  یا  بخواهند  را  آن  که 
تحلیل گر مسائل سیاسی و فعال سیاسی اصلاح طلب 

در آستانه چهل سالگی انقلاب اسلامی در گفت وگو با با 
ایرناپلاس عقیده دارد مهم خواست عمومی مردم است 
و اگر می خواهیم انقلاب به مسیر خود ادامه دهد باید به 
خواست عمومی مردم بازگردیم؛ چون این مردم بودند که 

در انقلاب ۵7 تعیین تکلیف کردند...

* سپرده ها ی مردم توسط بانک مرکزی تضمین شده است 
* ترازنامه بانک ها متعادل یا مثبت شده است

* پول از شبکه بانکی خارج نمی شود

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت : یکی از مشکلاتی که ما با 
آن مواجه هستیم، غیرقانومند بودن 16 صندوق بازنشستگی است 
که از لحاظ منابع و مصارف دارای شرایط مطلوب نیستند. محمد 
شریعتمداری اظهار داشت: ورودی ها و خروجی های آنها با هم تطبیق 
ندارد یا به سطوح پایین نزدیک تر است؛ مانند صندوق بازنشستگی 
ارتش که کارکنان شاغل و بازنشسته همه از بودجه عمومی تغذیه می 

شوند و نشان می دهد که اصلا صندوق وجود ...

سخنگوی شورای نگهبان با بیان این که مردم در انتخابات مجلس 
شورای اسلامی درسال آینده باید از سیاست زدگی پرهیز کنند، 
افزود : انتخابات سال 98 ، مهم ، حساس و حیاتی است.عباسعلی 
کدخدایی شامگاه جمعه در همایش ناظران شورای نگهبان شهرستان 
های جنوب شرق استان تهران که در حسینیه سید الشهداء)ع( گلزار 
شهدای گمنام ورامین برگزار شد، اظهار داشت :وجود احزاب متعدد 

سیاسی، شرایط اقتصادی کشور و ...

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی: 

16صندوق بازنشستگی
 قانونمند نیستند

سخنگوی شورای نگهبان:

انتخابات مجلس در سال 98 
مهم و حیاتی است

2 2

8

ولادت امام موسی کاظم )ع( را تبریک می گوئیم

فرشاد مومنی  اقتصاددان :

هشدار نسبت به نتایج 
دستکاری قیمت های کلیدی

دستگاه های موازی و فاقد
 کارآیی باید حذف شوند

فرمانده انتظامی قم از راه اندازی واحدهای گشت امر به معروف و نهی از منکر در این استان 
خبر داد و گفت: این واحدهای گشت در 20 نقطه از شهر قم مستقر خواهد شد. سردار عبدالرضا 
آقاخانی روز شنبه در گفت و گو با خبرنگاران افزود: مراحل اول و دوم راه اندازی واحدهای گشت امر 
به معروف و نهی از منکر با همکاری سپاه قم، ستاد اجرایی امر به معروف و نیروی انتظامی انجام شده 
و موفقیت آمیز بود و فعالیت این واحدهای گشت با استفاده از توان سازمان های دیگر همچنان ادامه 
خواهد داشت.وی همچنین گفت: در راستای کمک به دولت در موضوع اقتصادی و قطع دست های 
واسطه در بازار ارز به خصوص قاچاق ارز، واحدهای ویژه ای جهت مقابله با افراد و شبکه هایی که 
خارج از سیستم قانونی در راستای توزیع ارز فعالیت می کنند، راه اندازی شده و فعالیت این واحدها 

در بهمن ماه جاری افزایش خواهد یافت...

شهردار قم از راه اندازی فاز نخست باغ پرندگان و دریاچه مصنوعی قم در سال 98 خبر 
داد.  دکتر سید مرتضی سقائیان نژاد با اشاره به لایحه پیشنهادی بودجه سال 98 شهرداری 
اظهار داشت: توسعه فضای سبز از رویکردهای شهرداری قم در سال 98 است.وی با اشاره 
به کل درآمد حاصل از عوارض و بها خدمات اخذ شده از شهروندان در لایحه پیشنهادی بودجه 
سال 98 شهرداری قم افزود: 4160 میلیارد ریال از این محل در بودجه سال آینده شهرداری قم 
پیش بینی شده است.شهردار قم گفت: در بودجه سال 98 شهرداری قم 1۵00 میلیارد ریال درآمد 
از محل عوارض ساختمانی پیش بینی شده است، همچنین 630 میلیارد ریال نیز عوارض مازاد 
تراکم در سال 98 از محل عوارض و بها خدمات اخذ شده از شهروندان در نظر گرفته شده است.

سقائیان نژاد عوارض حذف پارکینگ در سال 98 را مورد توجه قرار داد و ...

فرمانده انتظامی استان قم خبرداد

استقرارواحدهای گشت
 امر به معروف در 20 نقطه ازشهر قم

شهردار قم :

باغ پرندگان قم سال 98 
به بهره برداری می رسد

88
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ماجرای ارتباط گرانی گوشت 
FATF با برجام و

مهم  مناصب  در  مختلفی  مخالفان   FATF لوایح
حکومتی دارد و آنان هم هرگاه فرصت و تریبونی بیابند 
علیه این لوایح شعاری سر می دهند و استدلال خاص خود 

را برای اقناع افکار عمومی مطرح می کنند. اما گاهی این مخالفان برای بیان مخالفت، 
چشمان خود را می بندند و آسمان و ریسمان می بافند.آنان گاه در تشریح مخالفت خود 
از آوردن هرگونه دلیلی فروگذار نمی کنند، حتی اگر آن استدلال کاملًا بی ربط باشد. 
روزجمعه  هم دوباره بازار مخالفت و استدلال با لوایح موسوم به FATF داغ بود. امام جمعه 
موقت تهران نیز که داد سخن علیه این لوایح را سر می داد، استدلال خاصی را مطرح 
می کرد و آسمان برجام را به ریسمان گرانی گوشت پیوند می زد تا در نهایت این ارتباط 
برجام با گرانی گوشت بشود صغرا و کبرایی تا بتوان از آن نتیجه گرفت که FATF به ضرر 
مردم است.حجت الاسلام کاظم صدیقی در خطبه های نماز جمعه تهران این  گونه گفت 
که برجام نتیجه اش این شده که گوشت امروز حدود 100 هزار تومان است و شخصی به 
 FATF من می گفت خانواده اش چند ماه است گوشت نخورده اند؛ چه تضمینی دارید اگر
را امضا کردید چوب های محکم تری نخورید؟ FATF وسیله ای می شود برای تحریم های 
بدتر و فشارهای بیشتر .حالا بیایید مرور کنیم ببینیم برجام چه بوده و گوشت کیلویی 
100 هزار تومان چه هست. برجام توافقی بین تهران با گروه موسوم به 1+5 درباره 
فعالیت های هسته ای ایران بود که در تیرماه سال 94 حاصل شد. به موجب آن، ایران و 
کشورهای مذاکره کننده از جمله آمریکا تعهداتی داشتند که مهم ترین آن از سوی ایران 
کم کردن فعالیت هایی که منجر به ساخت بمب اتم می شد و از سوی دیگر کشورهای 
مذاکره کننده، متعهد به حذف تحریم های ظالمانه ایران شدند. به اذعان مقامات ایران 
طرف مقابل، یعنی 6 کشور مذاکره کننده تا حد قابل توجهی به سمت اجرای تعهدات 
خود حرکت کرد، البته به جز آمریکا که رفتارش همواره مورد اعتراض تهران بوده است. 
بعد از تغییر ریاست جمهوری آمریکا، این کشور کاملًا از این توافق بین المللی خارج شد و 
تحریم های سابق خود علیه ایران را دوباره احیا کرد.حالا بعد از گذشت چند ماه از شروع 
دوباره تحریم های آمریکا علیه ایران،  نوسانات نرخ ارز در کشور رخ داده و به تبع شاهد 
تورمی فزاینده در کشور هستیم. از طرفی، همین نوسانات نرخ ارز باعث اختلاف هزینه 
در ایران با کشورهای همجوار شده است. بنا به گفته مسئولان مربوطه از جمله معاون 
اول رئیس جمهوری طی ماه های اخیر تعداد قابل توجهی دام زنده به خارج از مرزهای 
کشور قاچاق شده و همین قاچاق دام زنده بر قیمت گوشت قرمز تأثیر مستقیمی داشته 
است.حالا بهتر است مخالف محترم FATF توضیح دهد که چگونه قاچاق دام زنده 
به کشورهای همسایه، نتیجه برجام است؟ شما در این گرانی قیمت گوشت می توانید 
نقدهای زیادی به مسئولان اجرایی وارد کنید. از جمله اینکه چرا مسئولان با وجود 
آنکه نظاره گر افزایش نرخ ارز بودند، تمهیداتی برای این وضع نیندیشیدند و پیش بینی 
از وضعیت بازار کالاهای مصرفی مردم نکردند و چرا خیلی زود برای مقابله با این رخداد 
قاچاق دام زنده وارد عمل نشدند؟ اما بی شک اینکه کسی بیاید برجام را با گرانی گوشت 
پیوند بزند هدفی جز تلاش برای اقناع مردم در جهت مخالفت با دستاورد دولت نخواهد 
بود.از طرف دیگر، شما می گویید بعد از برجام تحریم ها بدتر شد،  باید در پاسخ گفت 
کیست که نداند با به دست آمدن برجام چه میزان از پول و مبادلات تجاری به ایران راه 
 پیدا کرد و فروش کمتر از یک میلیون بشکه نفت خام ایران قبل از برجام به بیش از 2 و 
نیم میلیون بشکه نفت رسید و بی شک بر کسی هم پوشیده نیست که بازگشت تحریم ها 
نتیجه خروج آمریکا از برجام است و این یعنی نفی برجام مساوی با بازگشت تحریم بوده 
است نه حصول برجام. حالا اگر شما  می خواهید مردم را علیه لوایح FATF قانع کنید 
بحثی نیست، اما حداقل به جای تحریک احساساتشان در گرفتاری های مادی امروزی، 
سعی کنید ریشه هر مشکل را دقیق تر تشریح کنید، چرا که این نوع استدلال نه تنها 

سودی ندارد، بلکه ترویج آن، روزی دامن گیر همه خواهد شد.

سفر سردار باقری به باکو
 نماد اعتماد متقابل 

سرلشکر محمد حسین باقری رییس ستاد کل نیروهای 
مسلح کشورمان در ادامه سفر های منطقه ای به کشور های 
روسیه، ترکیه، سوریه و پاکستان، در نخستین سفر خود 

به جمهوری آذربایجان در راس یک هیات نظامی عالیرتبه 26 دی ماه وارد باکو شد. 
در این سفر که به دعوت 'ذاکر حسن اف' وزیر دفاع جمهوری آذربایجان انجام شد، 
سردار باقری با رئیس جمهوری ، نخست وزیر و رئیس مجلس این کشور دیدار و تبادل 
نظر کرد. در این رابطه نکات زیر حائز توجه است. مباحث مطروحه دراین سفر از جمله 
توسعه همکاری های دوجانبه و مناسبات دفاعی، همکاری های مشترک مرزی،مبارزه با 
تروریسم و تامین ثبات و امنیت در منطقه، نشان از میزان اعتماد بالا و اراده استوار مقامات 
دو کشوربرای تقویت ارتباطات فیمابین داشت.در پایان سفر نیز تفاهم نامه همکاری های 
نظامی و دفاعی بین دو کشور به امضا رسید که میزان بالای تفاهم فیمابین را تاکید کرد. 
مشخصه این سفر بهره گیری از دیپلماسی دفاعی برای تقویت روابط با همسایگان بود که 
می تواند بخشی از دیپلماسی کلان کشور بوده و موجب پیشبرد منافع ملی جمهوری 
اسلامی ایران گردد. دیپلماسی دفاعی به معنای تعامل مثبت میان مقامات نظامی ایران 
با همتایان خود در دیگر کشورهاست که اهدافی از قبیل توسعه همکاری های نظامی و 
دفاعی و مقابله با تهدیدات مشترک و همچنین افزایش حجم مبادلات نظامی را دنبال 
می کند. دیدار متقابل مقامات دفاعی و نظامی کشور با جمهوری آذربایجان را نیز می 
توان در همین رابطه و اقدامی برای تحکیم روابط دو جانبه و تثبیت ثبات و امنیت در 
منطقه دانست. در این سفر احترام به تمامیت ارضی کشورهای منطقه از جمله جمهوری 
آذربایجان مورد تاکید طرف ایرانی قرار گرفت و موضع اصولی ایران برای حل مناقشه 
قره باغ چندین بار اعلام گردید. بعد از فروپاشی شوروی و استقلال کشورهای مشترک 
المنافع، جمهوری اسلامی ایران همواره از تمامیت ارضی کشورهای منطقه حمایت و 
مخالفت سریع خود را با تغییر مرزهای رسمی جغرافیایی اعلام کرده است. موضع ایران 
در قبال مناقشه قره باغ نیز برگرفته از این دیدگاه اصولی است. جمهوری اسلامی ایران 
معتقد است ادامه مناقشه قره باغ تهدید کننده امنیت و ثبات در منطقه بوده و می بایست 
از طریق مذاکره حل و فصل شود. با توجه به مواضع اخیر نیکول پاشینیان نخست وزیر 
جدید ارمنستان و احتمال خروج تدریجی نیروهای این کشوراز هفت شهراشغال شده 
جمهوری آذربایجان، می توان منتظر تحولات جدیدی برای حل این مناقشه بود. سرلشکر 
باقری در باکو بر توافق حقوقی درباره دریای خزر که در نشست سران 5 کشور دریای 
خزر، مرداد ماه در شهر آکتائو در قزاقستان امضا شد، صحه گذارد و گفت بر این اساس 
نیروهای دریایی ایران و آذربایجان رفت و آمد و تمرین های مشترک بیشتری برگزار 
خواهند کرد.به موجب مفاد کنوانسیون وضعیت حقوقی دریای خزر، هرگونه ساخت 
پایگاه های نظامی بیگانه یا حضور کشتی های جنگی خارجی در دریای خزر ممنوع بوده 
و در سفر سردار باقری، تهران و باکو نیز مجددا بر این موضوع تاکید کردند. این موضع 
از آن جهت مهم است که آمریکا در صدد بود نظر برخی از کشورهای حاشیه دریای 
خزر برای انتقال کالاهای غیرنظامی به افغانستان از طریق دریای خزر را جلب نماید. 
کنوانسیون وضعیت حقوقی دریای خزر حضور نیروهای نظامی کشورهای فرامنطقه ای و 
از جمله ناوها و کشتی های جنگی آمریکا را ممنوع اعلام کرده و خوشبختانه کشورهای 
حاشیه این دریا در این زمینه اتفاق نظر دارند.نکته آخر اینکه در سفر سردار باقری به باکو 
سیاست اصولی ایران مبنی بر حُسن همجواری و برقراری روابط و تعاملات خوب سیاسی، 
اقتصادی و فرهنگی با همسایگان بخصوص برادران آذری گردید و مذاکرات سودمند 
و توافقات حاصله حاکی از توفیق دیپلماسی دفاعی ایران در قفقاز و تحکیم مناسبات 

دوجانبه و چندجانبه با جمهوری آذربایجان است.

با دستیابی به تمام اهداف از پیش تعیین شده :

رزمایش بزرگ »اقتدار 97«
 در اصفهان پایان یافت 

رزمایش بزرگ 'اقتدار 97' نیروی زمینی ارتش جمهوری اسلامی ایران بعد از ظهر 
شنبه با دستیابی به تمام اهداف از پیش تعیین شده، در منطقه عمومی 'نصرآباد' اصفهان 

پایان یافت. 
به گزارش روابط عمومی ارتش، در این رزمایش 2 روزه بیش از 12 هزار نیروی 
هجومی، انواع عملیات تازش آفندی، تک هماهنگ شده و پاکسازی را با استفاده از 
نیروهای واکنش سریع به اجرا درآوردند.در رزمایش 'اقتدار 97'، یگان های زرهی، توپخانه، 
واکنش سریع، پیاده مکانیزه، مهندسی رزمی، مخابرات و جنگال، پهپاد و هوانیروز با 

پشتیبانی جنگنده های نیروی هوایی ارتش، نقش آفرینی کردند.
در مرحله نخست رزمایش، پس از شناسایی پهپادها و بالگردهای هوانیروز، تیپ 55 

ه وابرد و تیپ 25 واکنش سریع با تجهیزات کامل توسط بالگردهای ترابری 'شنوک' و 
'214 ' با عملیات هلی  برن وارد منطقه شدند و علاوه بر شناسایی، به عملیات 

پاکسازی و انهدام عناصر، تجهیزات و استحکامات دشمن پرداختند.
در مرحله پایانی رزمایش 'اقتدار 97' نیز توپخانه  های ثابت و متحرک نیروی زمینی 
ارتش با حجم وسیع آتش در کالیبر های مختلف، مواضع دشمن فرضی را از فواصل 
بین10تا 30 کیلومتری با شلیک گلوله های هوشمند و نقطه زن مورد اصابت قرار دادند.

همچنین یگان های زرهی و پیاده مکانیزه با انجام عملیات هجومی و تک هماهنگ 
شده به سمت دشمن، مواضع و تجهیزات آنها را منهدم کردند. 

نوبخت اعلام کرد: 

رشد 38 درصدی توسعه انسانی کشور 
در 17 سال گذشته 

رئیس سازمان برنامه و بودجه گفت: براساس گزارش سازمان ملل در 17 سال گذشته 
با وجود تحریم، ترور و جنگ تحمیلی، کشور در حوزه توسعه انسانی 38 درصد رشد 

یافته است. 
»محمدباقر نوبخت« روز شنبه در مراسم امضای تفاهم نامه ساخت 10 هزار واحد 
مسکونی با کمیته امداد امام خمینی)ره( و بنیاد مسکن انقلاب در روستاهای استان 
کرمان در محل سازمان برنامه و بودجه، گفت: کمتر از دو هفته دیگر دهه پنجاه نظام 
جمهوری اسلامی آغاز خواهد شد؛ در 40 سال گذشته اقدامات خوبی انجام شده است. 
وی با بیان اینکه اکنون توسعه، هدف مشترک و معیاری برای رتبه بندی کردن 
کشورهاست، افزود: آخرین تعریف توسعه و مبنای عمل توسعه انسانی است. رئیس 
سازمان برنامه و بودجه یادآوری گفت: آموزش، بهداشت و درآمدسرانه کشور سه شاخص 
توسعه انسانی است و سازمان ملل براساس این معیارها کشورها را رتبه بندی می کند. 
نوبخت ادامه داد: در حالی وارد دهه 50 انقلاب شده ایم که در هر سه شاخص و در نهایت 
توسعه انسانی موفق بودیم؛ در بازه صفر تا یک رتبه توسعه انسانی از نیم درصد به 0.8 
درصد رسیده است و در رتبه بالای توسعه انسانی قرار گرفتیم.وی اظهارداشت: از نظر 
زیرساخت ها، فعالیت های علمی و رشد علمی در رتبه نخست و از نگاه فناوری های نو و 
فضایی در رتبه دوم منطقه هستیم.رئیس سازمان برنامه و بودجه یادآورشد: برپایه آخرین 
آمار صندوق بین المللی پول، از نظر اقتصادی هجدهمین اقتصاد بزرگ جهانیم و پیش 
بینی شده تا سال 2021 در جایگاه پانزدهم قرار خواهیم گرفت.نوبخت با بیان اینکه ایران 
همچنان رو به پیشرفت است، گفت: پیشرفت خود را تنها در آبادانی شهرها نمی دانیم و 
روستاها نیز موردنظرند؛ در سفر به کرمان شاهد بودیم که کاستی هایی در مسکن جنوب 

کرمان وجود دارد. 
وی ادامه داد: براین اساس در قالب تفاهم نامه ای با بنیاد مسکن انقلاب اسلامی و 
کمیته امداد امام خمینی)ره( امضا شد تا 10 هزار واحد مسکونی در مدت یک سال در 
جنوب استان کرمان ساخته و کپرها تا حدودی جمع آوری شود.نوبخت تصریح کرد: 
مشکلات مختص کرمان نیست بلکه برای مناطقی همچون هرمزگان، خراسان جنوبی، 
سیستان و بلوچستان و حتی اطراف شهرهای بزرگ نیاز به برنامه ریزی داریم.رئیس 
کمته امداد امام خمینی )ره( نیز در این مراسم گفت: مشارکت سازمان برنامه و بودجه 
برای ساخت 10 هزار واحد مسکونی در جنوب استان کرمان اقدام مناسب و خبر خوبی 
در ایام دهه فجر است. »پرویز فتاح«، انتخاب این تعداد واحد مسکونی را حاصل بررسی 
ها برای نیاز مردم منطقه دانست و گفت: این طرح استثنایی است زیرا بدون آورده مردم 

و وام، تحویل مردم می شود. 
وی با استقبال از این طرح برای ساخت واحدهای مسکونی در جنوب کرمان، گفت: 
کمیته امداد آماده تعامل برای ساخت واحدهای مسکونی در دیگر مناطق با این شیوه 
است. همچنین »علیرضا تابش« رئیس بنیاد مسکن انقلاب اسلامی نیز گفت: امضای این 
تفاهم نامه پس از سفر رئیس سازمان برنامه و بودجه به کرمان و زمان کوتاه تحویل این 
واحدها، از ویژگی های طرح یاد شده است.وی افزود: به جز این این طرح، گام بعدی باید 

در زمینه معیشت مردم منطقه باشد.

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی: 

16صندوق بازنشستگی قانونمند نیستند
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت : یکی از مشکلاتی که ما با آن مواجه هستیم، 
غیرقانومند بودن 16 صندوق بازنشستگی است که از لحاظ منابع و مصارف دارای شرایط 

مطلوب نیستند. 
محمد شریعتمداری اظهار داشت: ورودی ها و خروجی های آنها با هم تطبیق ندارد 
یا به سطوح پایین نزدیک تر است؛ مانند صندوق بازنشستگی ارتش که کارکنان شاغل 
و بازنشسته همه از بودجه عمومی تغذیه می شوند و نشان می دهد که اصلا صندوق 
وجود خارجی نداشته است.وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی تصریح کرد: همچنین اگر 
طلب صندوق های بازنشستگی که هزینه و درآمد آنها به نسبت 70 به 30 است، پرداخت 
نشود، این تعداد صندوق نیز به تعداد صندوق هایی که از بودجه عمومی تغذیه می 
شوند، اضافه می شود.به گفته وی، باید راه حل هایی برای این مشکلات پیدا کرد با 
این حال خوشحالیم که دولت و مجلس شورای اسلامی، نسبت به این موضوع توجهی 
نشان داده و گفته اند بخشی از این بدهی های قطعی شده پرداخت شود اما قطعی 
شدن آن نیز به تاخیر می افتد. تا سقف 50 هزار میلیارد تومان قرار است تامین شود 
پارسال فقط به سازمان تامین اجتماعی اختصاص یافت اما امسال با اولویت سازمان 
تامین اجتماعی قرار است این بدهی ها پرداخت شود اما این نشان می دهد که با این 
اولویت بندی همه صندوق های بازنشستگی نیز شریک هستند. شریعتمداری ادامه داد: 
به این ترتیب نتوانستیم منابع بدهی شرکت ها و این سازمان را با بانک هایی که در بانک 
مرکزی حساب و بدهی دارند، تهاتر کنیم که امسال سهم اندکی از 50 هزار میلیارد 
تومان توانستیم اختصاص دهیم.وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی تاکید کرد: امسال درصدد 
هستیم در مجلس که با توجه به اینکه درباره این موضوع یک فرهنگ بیشتری در بین 
نمایندگان به وجود آمده و دانش بیشتری شکل گرفته است، بخشی از منابع به حوزه 
تامین اجتماعی اختصاص پیدا می کند تا بخشی از بدهی دولت به تامین اجتماعی کمتر 
شود.وی خاطرنشان کرد: در جریان رای اعتمادم از نمایندگان مردم در مجلس شورای 
اسلامی خواستم که این بهانه را از سازمان بدهکار بگیرند و تمام بدهی دولت را پرداخت 

کنند و بگویند حالا خدمات ارائه کنید.

عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام: 

احتمال تصویب پالرمو
 در جلسه بعدی مجمع زیاد است 

عضو مجمع تشحیص مصلحت نظام گفت: احتمال تصویب مصوبه مجلس شورای 
اسلامی درباره الحاق ایران به کنوانسیون جرائم سازمان یافته فراملی موسوم به پالرمو در 

جلسه بعدی مجمع بیشتر از عدم تصویب آن است. 
»سید محمد صدر« با اشاره به بررسی لایحه الحاق ایران به کنوانسیون مقابله با جرائم 
سازمان یافته فراملی موسوم به پالرمو در مجمع تشخیص مصلحت نظام گفت: در این 
جلسه دولت گزارش قوی و خیلی خوبی ارائه کرد و موضوع به طور کامل مورد بحث و 
بررسی قرار گرفت و نظرات و دیدگاه های مختلف مطرح شد.وی با بیان اینکه رییس 
کل بانک مرکزی،آقای ظریف )وزیر امور خارجه( و آقای دژپسند) وزیر امور اقتصادی و 
دارایی(گزارش های خوبی دادند،اظهارداشت: مجموعه دولت و مجلس موافق این لایحه 
هستند.دبیرخانه شورای عالی امنیت ملی هم دقیقاً نظر دادند که هیچ مشکل امنیتی 
ندارد و مهم تر از همه در جلسه سران سه قوه هم بحث شده است.عضو مجمع تشحیص 
مصلحت نظام خاطرنشان کرد: در جلسه امروز مجمع موافقان و مخالفان صحبت کردند 
و چون بحث مهم بود به جلسه بعد موکول شدوی در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه 
برخی رسانه ها از مخالفت اعضای شاخص مجمع با این لایحه خبر داده اند اظهارداشت: 
در مجمع شاخص و غیره شاخص نداریم. آریستوکراسی نیست که رای افراد چند برابر 
وجودشان باشد وهمه افراد رای می دهند.صدر با بیان اینکه دریافت من این است که 
احتمال تصویب موضوع در جلسه بعد بیشتر از تصویب نشدن آن است، افزود: مجموعه 
نمایندگان دولت گزارش دقیق و خوبی از اوضاع کشور ارائه کردند و فکر می کنم گزارشی 

بود که در تصمیم گیری ها موثر باشد.

جانشین رئیس سازمان بسیج مستضعفین :

سلاح، پول و تجهیزات نظامی 
دیگر حرف اول را نمی زند

جانشین رئیس سازمان بسیج مستضعفین با اشاره به اینکه در حال حاضر دیگر 
سلاح، پول و تجهیزات نظامی حرف اول را نمی زند، اظهار کرد: اکنون حرف اول توسط 

رسانه های جریان ساز، اندیشه ساز، باورساز و افکارساز زده می شود.
سردار محمدحسین سپهر در نشست سالانه فرماندهان حوزه های بسیج سازمان 
صداوسیما که در مشهد مقدس برگزار شد، با تاکید بر لزوم داشتن نقشه راهی هماهنگ 

با راه انقلاب، گفت: رهبر انقلاب این نقشه را تدوین کرده اند.
وی با اشاره به اداره دنیا توسط 50 شبکه رسانه ای صهیونیستی، بیان کرد: دستیابی 
به اهداف ما برای تشکیل تمدن اسلامی در گرو داشتن قدرت رسانه ای تأثیرگذار در 

سطح دنیا است.
سپهر با اشاره به گفتمان سازی، راه سازی، نمادسازی و الگوسازی در جامعه توسط 
جریان نخبگان، افزود: به همین علت این افراد دارای نقش فوق راهبردی در جریان انقلاب 
هستند و این جریان در هر جامعه برای شاخص سازی به منظور دستیابی به اهداف بلند 
کمک می کنند.جانشین رئیس سازمان بسیج مستضعفین با اشاره به درگیری کشور ایران 
در دو جنگ اقتصادی و فرهنگی، متذکر شد: تداوم تمدن اسلامی نیازمند پیشرفت در 

زمینه های اقتصادی و فرهنگی است.
وی تاکید کرد: در صورت عدم پیشرفت رسانه ای در سایر موارد نیز دچار مشکل 
می شویم و به علت سرعت تغییر و تحول علوم، امکانات پیشرفته کنونی تا دو سال دیگر 

کهنه خواهند بود؛ بنابراین باید به تولید علم و فن آوری بپردازیم.
سپهر با اشاره به وجود دو بخش الزام اصلی و کارکردی، ادامه داد: ابتدا باید فکر و علم 
تولید شود که از نگاه رهبر انقلاب باید در حوزه های علوم انسانی و اسلامی صورت گیرد.

سخنگوی شورای نگهبان با بیان این 
شورای  مجلس  انتخابات  در  مردم  که 
سیاست  از  باید  آینده  درسال  اسلامی 
زدگی پرهیز کنند، افزود : انتخابات سال 

98 ، مهم ، حساس و حیاتی است.
عباسعلی کدخدایی شامگاه جمعه در 
همایش ناظران شورای نگهبان شهرستان 
های جنوب شرق استان تهران که در 
حسینیه سید الشهداء)ع( گلزار شهدای 
گمنام ورامین برگزار شد، اظهار داشت 
شرایط  سیاسی،  متعدد  احزاب  :وجود 
اقتصادی کشور و دشمنی دشمنان انقلاب 
اسلامی ، این دوره از انتخابات را نسبت به 

سایر مراحل حساس تر کرده است.
وی تاکید کرد: مردم باید با هوشیاری 
افراد صالح و توانمند را انتخاب کنند و افراد 
صالح نیز باید در مسیر خشنودی خداوند 
متعال ، امان زمان)عج( ، مردم و رهبری 
حرکت کنند.سخنگوی شورای نگهبان در 
خصوص برگزاری انتخابات استانی مجلس 
شورای اسلامی گفت: تاکنون اطلاعات 
استانی  برگزاری  خصوص  در  کافی 

انتخابات مجلس در اختیار ما قرار نگرفته 
است و هر زمان که این موضوع به شورای 
نگهبان ارائه شود ، از طریق رسانه ها نظر 

شورای نگهبان اعلام می شود.
مهمترین  از  افزود:یکی  کدخدایی 
انسان  تربیت   ، اسلامی  انقلاب  اهداف 
برای حضور در جامعه اسلامی است ولی 
در کنار این هدف ، نظام باید به وضعیت 
معیشت مردم نیز رسیدگی کند که البته 

اقدامات خوبی نیز صورت گرفته است.
وی اظهارداشت: دشمنان قسم خورده 
پیروزی  ابتدای  روزهای  همان  از  نظام 
انقلاب اسلامی با به راه انداختن غائله های 
گوناگون قومی و قبیله ای و تحمیل هشت 
سال جنگ تلاش کردند که انقلاب را با 

شکست مواجه کنند.
افزود:  نگهبان  شورای  سخنگوی 
استکبار جهانی و دشمنان نظام در چهل 

سال گذشته از هیچ تلاشی برای از بین 
بردن نظام کوتاهی نکرده اند ولی امروز 
با گذشته تفاوت های بسیاری دارد چرا 
های  دروازه  پشت  دشمن  ابتدا  در  که 
شهرهای ما ایستاده بود ولی امروز به لطف 
استقامت و ایستادگی مردم ، دشمنان 

چاره ای جز عقب نشینی نداشته اند.
انقلاب  پیروزی  اصلی  هدف  وی 
اسلامی را تربیت انسان و تحویل به جامعه 
اسلامی یاد کرد و تصریح کرد: در مسیر 
تربیت انسان های متعهد ، انقلاب به فکر 
معیشت مردم نیز هست که البته اقدامات 
انقلاب  پیروزی  از  پس  خوبی  بسیاری 
اسلامی در این حوزه صورت گرفته است.

کدخدایی گفت: انقلاب اسلامی در حوزه 
دستاوردهای چشمگیری  نیز  فرهنگی 
را به دست آورده به گونه ای که دیگر 
در  طاغوت  رژیم  در  که  فسادهایی  از 
خبری  داشت  وجود  کشور  شهرهای 
نیست هرچند ممکن است عده ای از 
افراد فریب خورده در برخی از نقاط کشور 

اقدامات ضد فرهنگی انجام دهند.

وزیر صنعت، معدن و تجارت: گفت :خودروهای پیش فروش  موعد تحویل شهریور تا 
دی 97 شامل افزایش قیمت نیست.

رضا رحمانی در خصوص افزایش قیمت خودرو، به بند دوم مصوبه ستاد تنظیم بازار 
اشاره کرد واظهارداشت :خودروسازان مکلف به تحویل خودرو های پیش فروش شده با 
تاریخ تحویل اول شهریور ماه تا سی ام دی ماه به قیمت قبل هستند.وزیر صمت تاکید 
کرد که هرگونه افزایش قیمت جدید،  برای پیش فروش ها و فروش های آتی خواهد بود.

وی در پاسخ به این پرسش که آیا افزایش قیمت برای آن دسته از پیش فروش هایی 
که دارای تاریخ تحویل در قرارداد شهریور تا دی ماه 97 بوده اند نیز شامل می شود یا 
نه؟ گفت: با این تفسیری که گفتم، افزایش قیمت شامل آن ها نمی شود؛ در صورتی که 
قیمت خودرو و یا تاریخ تحویل قطعی در قرارداد قید شده باشد، ملاک همان خواهد بود.

رحمانی با تاکید بر اجرای دقیق ماده 4 آیین نامه اجرایی قانون حمایت از حقوق 
مصرف کنندگان افزود: »همانطور که پیش از این بار ها عرض کرده ام، همه باید به 
تعهداتشان پایبند باشند و اگر از این تعهد،  عدول کنند، سازمان حمایت در دفاع از حقوق 

مصرف کنندگان برخورد نظارتی را اعمال خواهد کرد.«
وزیر صنعت درباره ضرر خودروسازان از این مساله نیز گفت: همانگونه که پیش از 
این اعلام کرده ام، در عمل به تعهدات حساس هستیم و هیچ مماشاتی با خودروسازان 
نخواهیم داشت، زیرا با قرارداد قطعی خرید کرده اند و همه باید به این تعهد پایبند باشند.

رحمانی افزود: در هر موضوعی وقتی قولی به مردم می دهیم باید به آن عمل کنیم؛ 
وقتی خودروسازان در پیش فروش های عادی خود به مردم تعهد داده اند که قیمت 

مطابق زمان تحویل مندرج در قرارداد محاسبه می شود، باید به آن پایبند باشند.
وزیر صنعت، معدن و تجارت تاکید کرد، خریداران به برخی شایعات و خبر های 
غیرموثق توجه نکنند؛ زیرا خودروسازان مکلف به تعهدات قبلی قیمت و زمان تحویل 
هستند.گفتنی است؛ رحمانی پیشتر اعلام کرده بود »وزیر صنعت در کنار مردم و 
مطالبه گر حقوق مردم از خودروسازان است. در جلسه های روز های اخیر از مدیران 2 
خودروساز بزرگ خواسته شده که براساس قرارداد ها روند تحویل خودرو ها تسریع شود و 

قرارداد های قطعی مشمول افزایش قیمت نمی شود«.
* پیش فروش عادی خودرو باید مطابق با قیمت زمان تحویل محاسبه شود

مدیر عامل سازمان حمایت از حقوق مصرف کنندگان و تولیدکنندگان در جلسه 
برگزار شده با مشتریان معترض گفت: در پیش فروش عادی خودرو،  باید قیمت مطابق 
زمان تحویل مندرج در قرار داد، محاسبه شود. عباس تابش افزود: خودرو سازان مکلف 

به اجرای ماده 4 آیین نامه اجرایی قانون حمایت از حقوق مصرف کنندگان هستند.
معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت ادامه داد: قیمت مذکور در تاریخ سر رسید باید 
مطابق اعلام خودرو ساز باشد و خودرو ساز موظف است جریمه تاخیر به مشتریان 
پرداخت کند؛ لذا خودرو های پیش فروش شده که تاریخ تحویل آن ها از اول شهریور ماه 

امسال تا سی ام دی ماه است شامل افزایش قیمت نمی شود.
تابش تصریح کرد: وزیرصنعت، معدن و تجارت پیش از این نیز بار ها بر اجرای دقیق 
قانون حمایت از حقوق مصرف کنندگان تاکید داشته و بر این باور است که هر گونه 

تعهدی به مردم باید بدون تفسیر و به صورت دقیق و شفاف اجرایی شود.

سخنگوی شورای نگهبان:

انتخابات مجلس در سال 98 مهم و حیاتی است

وزیر صنعت، معدن و تجارت ؛

خودروهای پیش فروش شده تا دی ماه افزایش قیمت ندارند 

اخبــار سرمقاله

یادداشت

خبــر

یک نماینده مجلس شورای اسلامی درخصوص مبارزه 
با فساد گفت: تا همه چیز شفاف نشود نمی توان به طور 

دقیق و درست با فساد مبارزه کرد.
مهرداد بائوج لاهوتی، درباره اینکه چرا مبارزه جدی 
با فساد در طول این سال ها صورت نگرفته است و ما 
همیشه مبارزه حداقلی را با فساد مشاهده کردیم،  گفت:  
برای مبارزه با فساد باید شفافیت وجود داشته باشد و 
ما تا همه چیز را آن گونه که باید شفاف نکنیم مبارزه 
جدی صورت نخواهد گرفت.وی با اشاره به این که علم و 
تکنولوژی پیشرفت کرده است و راه بسیاری را مقابل ما 
خواهد گذاشت که با فساد مبارزه کنیم،  بیان کرد: مبارزه 
ما با فساد این گونه است که منتظر می مانیم حادثه ای رخ 

دهد و فسادی صورت گیرد، بعد وارد مبارزه می شویم.
نماینده مردم لنگرود ادامه داد: به طور مثال می گذاریم 
اختلاس 2 هزار میلیاردی صورت گیرد بعد ما یک وانت 
را پر از پرونده و پوشه می کنیم و می فرستیم قوه قضائیه 
و می گوییم، قوه قضائیه حال نوبت توست که به این 

پرونده ها رسیدگی کنی!

وی تاکید کرد:  طبیعی است که قوه قضائیه نتواند این 
حجم از پرونده را به درستی رسیدگی کند.

این عضو کمیسیون برنامه و بودجه ادامه داد: سیستم 
مالی در دنیا این گونه است هنگامی که فرد می خواهد 
پولی را به حساب بانکی خود واریز کند تا مشخص نشود 
که منبع این پول کجاست آن را نمی پذیرند،  این کار 

مبارزه با پولشویی است.
وی با اشاره به خبرها در مورد دستگیری سطان های 
مفاسد اقتصادی در کشور گفت: این پاسخ کسانی است 
که در کشور ما ادعا می کنند پولشویی وجود ندارد. فلان 
سلطان را دستگیر می کنند که گردش مالی ایشان حدود 
4 هزار میلیارد تومان بود و هیچ حساب و کتابی هم 

نداشته است؛ این چیست؟
لاهوتی تاکید کرد: اگر شفافیت مالی وجود داشته 
باشد این اتفاقات رخ نمی دهد. تکنولوژی پیشرفت کرده 
است از ابتدای امر اگر مشخص شود حساب و املاک 

مسئولان چقدر است، دیگر فسادی صورت نمی گیرد.
وی ادامه داد: اگر برای هر نقل و انتقالی که از سوی 

مسئولان صورت می گیرد یک آلارم وجود داشته باشد، 
دیگر فساد و خلافی صورت نمی گیرد.

این نماینده مجلس شورای اسلامی تاکید کرد:  با توجه 
به ابزاری که وجود دارد می توان مشخص کرد که پول ها 
از کجا آمده است. رسیدگی می کنیم اگر از مسیر درست 
آمده است که مسئله ای نیست اما اگر از مسیر درست 
نیامده بود باید قیچی شود.وی گفت:  تصور من این است 

که یک عده نمی خواهند با فساد مبارزه شود.
لاهوتی در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه عدم مبارزه 
شفاف و صریح با فساد چه تاثیری می تواند بر پایگاه 
اجتماعی حاکمیت داشته باشد، اظهار داشت: مردم بدانند 
همه چیز شفاف و تحت نظر است، همراهی می کنند. 
مگر چند نفر از مسئولان متخلف هستند، 5 درصد بیشتر 
که نیست؛ مگر چند درصد در اقتصاد دست به تخلف 
می زنند؟ هنگامی که مبارزه جدی صورت نگیرد، مردم 
همه را به یک چشم می بینند اما هنگامی که مشاهده 
کنند مبارزه صورت گرفته نمی گویند همه صددرصد 

فاسد هستند.

مهرداد بائوج لاهوتی :

دستگیری سلطان ها نشان می دهد پولشویی در کشور وجود دارد 

سخنگوی وزارت امور خارجه با تاکید براینکه توان موشکی ایران قابل مذاکره 
نیست، گفت: قابلیت های موشکی ایران بخشی از توان مشروع دفاعی و ضامن امنیت 

ملی جمهوری اسلامی ایران است که بر دکترین بازدارندگی استوار است. 
بهرام قاسمی در واکنش به اظهارات وزیر خارجه فرانسه افزود: جمهوری اسلامی 
ایران همواره خواستار تحکیم صلح و ثبات در منطقه بوده است و فروش انبوه سلاح 
های پیچیده و تهاجمی از سوی آمریکا و برخی کشورهای اروپایی از جمله فرانسه را 

عامل برهم خوردن ثبات و توازن منطقه می داند. 
سخنگوی وزارت امور خارجه تاکید کرد: جمهوری اسلامی ایران قابلیت های 

دفاعی خود را بر مبنای ارزیابی واقعی از تهدیدهای موجود طراحی کرده و تا هر کجا 
که لازم بداند، آن را تقویت خواهد کرد. وی همچنین افزود: توان موشکی ایران قابل 
مذاکره نیست و این نکته در جریان گفت وگوهای مستمر سیاسی که بین ایران و 

فرانسه انجام می شود به اطلاع طرف فرانسوی رسیده است. 
سخنگوی وزارت امور خارجه تهدید به اعمال تحریم های جدید موشکی از سوی 
وزیر خارجه فرانسه را خلاف روح حاکم بر گفت وگوهای سیاسی و همکاری های دو 
کشور دانست و تاکید کرد هرگونه تحریم جدید از سوی کشورهای اروپایی منجر به 

تجدیدنظر ایران در نحوه تعاملات خود با این کشورها خواهد شد.

از  مردم  گفت:  تهران  دادستان 
موضوع گران فروشی رنج می برند؛ چرا 
که در طول چهل سال پس از انقلاب، 
گران فروشی تا این حد وجود نداشته، 
اختلاف قیمت اقلام مصرفی برای مردم 
قابل توجیه نیست و تنوع، تعدد و تکثر 
قیمت ها در اقلام مشابه قابل دفاع نیست.

اولین  در  دولت آبادی   جعفری 
گران فروشی  با  مقابله  نشست کمیته 
در دادستانی تهران، در رابطه با علت 
ورود دستگاه قضائی به موضوع مقابله با 
گران فروشی، اظهار داشت: مطابق قانون 
اقتصادی  نظام  در  اخلالگران  مجازات 
کشور، گران فروشی کلان از موارد اخلال 
در نظام اقتصادی است و در این زمینه 
در شعب ویژه نیز به عنوان اولین پرونده، 
موضوع گران فروشی تلفن همراه به نحو 
سازمان یافته رسیدگی شده است که 

حکم محکومان در حال اجرا است.
موضوع  از  مردم  گفت:  وی 
که  چرا  می برند؛  رنج  گران فروشی 
انقلاب،  از  پس  سال  چهل  طول  در 
گران فروشی تا این حد وجود نداشته، 

اختلاف قیمت اقلام مصرفی برای مردم 
قابل توجیه نیست و تنوع، تعدد و تکثر 
قیمت ها در اقلام مشابه قابل دفاع نیست.

دادستان تهران با اشاره به تشکیل 
حضور  با  بازرسی  مشترک  تیم های 
نمایندگان  و  دادستان  معاونان 
در  تعزیرات  و  اجرایی  دستگاه های 
مراکز  همه  از  گفت:  تهران  دادستانی 
بزرگ توزیع بازدید و شیوه های توزیع 
از  و  گرفت  خواهد  قرار  ارزیابی  مورد 
دستگاه های اجرایی انتظار می رود که 
نمایندگان تام الاختیار، مسؤولیت پذیر و 
با تدبیر را برای حضور در این اکیپ ها 
دولت آبادی  نمایند.جعفری  معرفی 
استفاده  بودن  تأثیرگذار  بر  تاکید  با 
با  مبارزه  در  دادستانی  ظرفیت  از 
گران فروشی، اظهار داشت: بازدید های 
هدفمند و هوشمندانه تأثیرگذار خواهد 
بود و موجب خواهد شد تا متخلفان 
بدانند که اخلال در توزیع اقلام اساسی 
و ضروری مردم پیگیری و حسب مورد 

قابل تعقیب قضائی خواهد بود.
وی افزود: هدف از تشکیل تیم های 

امنیتی   - انتظامی  برخورد  مشترک، 
فرصتی  بلکه  نیست؛  گران فروشی  با 
است که ظرفیت دادستانی ها در اختیار 
دستگاه های دولتی قرار گیرد و شرط 
لازم موفقیت، به میدان آوردن تمامی 

دستگاه های مرتبط با موضوع است.
جعفری دولت آبادی با اشاره به تجربه 
موفق دادستانی و پلیس در برخورد با 
فروش ارز در معابر، تاکید کرد: نسبت به 
برخورد با قاچاق و گران فروشی نیز باید 

همین گونه اقدام شود.
* برخورد با گران فروشی کلان 

در اولویت قرار گیرد 
نکاتی  بیان  در  تهران  دادستان 
پیرامون وضعیت فعلی کشور، تصریح 
کرد: آمریکا یک جنگ اقتصادی تمام 
رقم  اسلامی  جمهوری  علیه  را  عیار 
زده و در حوزه های اقتصادی، سیاسی 
و روانی تلاش دارد که به نحوی مردم 
را ناامید کند و در این زمینه اقداماتی 
از قبیل: برگزاری کنفرانس ضد ایرانی 
لهستان و تشدید اعمال تحریم ها توسط 
خزانه داری آمریکا را در دستور کار قرار 

داده است.
این  بیان  با  دولت آبادی  جعفری 
که چهلمین سال انقلاب باید باشکوه 
که  مردمی  نباید  افزود:  شود،  برگزار 
امروز پرچم دار مبارزه با دشمن هستند، 
با سختی ها دست و پنجه نرم کنند و 
مسؤولان نظاره گر باشند.وی توجه به 
گران فروشی کلان را در اولویت قرار داد 
و در ذکر برخی سؤال های بی جواب که 
جامعه با آن مواجه است گفت: افکار 
عمومی در خصوص گرانی گوشت قرمز 
و این که چرا دام زنده قاچاق می شود، 
سوال می کنند و مسؤولان نیز در پاسخ، 
این که نمی توان  از قبیل:  موضوعاتی 
مطرح  گرفت  را  دام  قاچاق  جلوی 
می کنند؛ در حالی که واژه نمی توانیم 

برای مردم قابل درک نیست.
دادستان تهران با اعلام آمادگی برای 
برخورد با قاچاق دام، افزود: در صورتی 
نهاد های مرتبط  یا  از سوی مردم  که 
به  زمینه  این  در  مستندی  گزارش 
دادستانی ارائه شود، مورد بررسی و اقدام 

قرار می گیرد.

قاسمی در واکنش به اظهارات وزیر خارجه فرانسه؛ 

توان موشکی ایران قابل مذاکره نیست 

دادستان تهران: 

گران فروشی های اخیر در تاریخ انقلاب بی سابقه است

کمیسیون  عضو  و  شیراز  نماینده  پارسایی  بهرام 
اصل نود مجلس شورای اسلامی با انتقاد از عملکرد 
صداوسیما، گفت: صدا وسیما جایگاه ملی خود را از 

دست داده و سیاسی و جناحی شده است.
بهرام پارسایی اظهارداشت : صداو سیما در زمان های 
مختلف مستنداتی می سازد و یا مسایل دیگر نشان می 
دهد که ملی بودن و استقلال خود را از دست داده  و در 

مسیر یک جریان خاص در حرکت است.
این نماینده مجلس تاکید کرد: اگر یک نظر سنجی 
از عموم مردم شود خواهید دید که آنها هم به عملکرد 
صدا و سیما انتقاد دارند. اگر ما سخنی بگوییم شاید 

بگویند که سیاسی است اما مردم اشتباه نمی کنند. 
مضاف بر این برنامه های صدا و سیما نمی تواند مخاطب 
مردم  از  زیادی  بخش  دلیل  به همین  و  کند  جذب 
تمایل دارند که از رسانه های خارجی و تلویزیون های 

ماهواره ای استفاده کنند و برنامه های آنها را ببینند.
پارسایی گفت: صدا و سیما حتی در پخش فیلم و 
مستند و برنامه هایی که بتواند به جامعه نشاط دهد 
موفق عمل نکرده است و نمی بینم که برنامه خاصی 

برای بهبود این روند داشته باشند.
این نماینده مجلس با اشاره به پخش مستندات صدا 
و سیما، ادامه داد: دلایل متعددی در حال حاضر برای 

تحت فشار بودن و ناراحتی مردم مخصوصا در عرصه 
باید  شرایط  این  در  دارد،  وجود  فسادها  و  اقتصادی 
مردم را به حل مشکلات امیدوار کرد و نباید به یاس 
و دلخوری مردم دامن زد که بخش عمده آن بر می 
گردد به عملکرد صدا و سیما که انگار به منافع ملی 

دقت نمی کنند.
سیما،  و  صدا  عملکرد  بهبود  راهکار  خصو  در  او 
تاکید کرد: صدا و سیما باید واقع بین و واقع گرا باشد 
و واقعیات جامعه را مطرح کند و در راستای خواست و 
مطالبه عموم حرکت کند نه برای رضایت یک جناح 

وگروه خاص.

پارسایی عضو کمیسیون اصل نود مجلس: 

صدا وسیما جایگاه ملی خود را از دست داده است

مهدی روزبهانی 

محسن پاک آئین
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اقتصادی

فرشاد مومنی  اقتصاددان :
دستگاههایموازیوفاقدکارآییبایدحذفشوند

یک اقتصاددان گفت : دستگاه هایی وجود دارند که اصلا فلسفه وجودی خود را از دست 
داده اند اما با پرداخت های سنگین و نیروی کار بدون کار در آنجا بیداد می کند و پیشنهاد 
این است که نهادهای نظارتی یک هیئت ویژه ای را تشکیل داده تا به تک تک دستگاه ها 
مراجعه کنند تا تمام کارهای غیرضروری، فاقد توزیع و موازی کار را حذف و بازنگری کنند. 
فرشاد مومنی اظهارداشت :طی مدتی که از تقدیم لایحه بودجه سال ۹۸ و فعال شدن آن 
در کمیسیون های مجلس می گذرد شاهد نوعی سردرگمی و انفعال کامل در برابر شرایط 
نامطلوب کنونی اقتصاد ایران هستیم و آنچه به شکل غیرمتعارفی موج می زند این است 
که تحت عنوان شرایط ویژه نوعی بی عملی در برابر آنچه در حال وقوع است را مشاهده 
می کنیم. وی ادامه داد: در این شرایط مسولیت کارشناسان و دانشگاهیان نسبت به هر 
دوره تاریخی دیگر بیشتر است و باید از طریق ارزیابی جهت گیری بحران ساز بودجه و ارایه 
راهکارهای جایگزین با مضمون توسعه گرایانه کمک کرد تا این وضعیت هر چه سریع تر 
خاتمه یابد و اگر آسیب عملی این سردرگمی ها و انفعال ها در زندگی مردم و تولیدکنندگان 
ظاهر شود می تواند تبدیل به تهدید برای امنیت کشور شود. وی افزود: با وجود تلاش های 
آشکار و پنهان صورت گرفته در لایحه بودجه سال ۱۳۹۸ در زمینه کم توجهی به پیامدهای 
بازی خطرناک با نرخ ارزکه در این سند انتشار یافته اما با دقت جزئی علایمی ظاهر می شود 
که توجه به آن علایم می تواند به ما کمک کند تا در  توصیه های خود به دولت در مورد 
اقداماتی که نباید انجام دهد تاکید بیشتری داشته باشیم چون به واسطه خوگیری نسبی 
نظام تصمیم گیری با مشکلات موجود اقتصاد کشور، چنانچه در مفهوم دیالکتیک سوردل 
مطرح شد این امکان وجود دارد که دوباره به سنت های مألوف پیشین که بحران سازی آن 

محرز شده بازگردند.
*هشدار نسبت به نتایج دستکاری قیمت های کلیدی 

رییس موسسه دین و اقتصاد با هشدار نسبت به نتایج دستکاری قیمت های کلیدی 
گفت: یکی از کارهایی که دولت نباید انجام دهد عبارت از دلبستن به افزایش قیمت 
کالاها و خدماتی است که در اختیار دولت است بویژه اگر موضوع آن دستکاری قیمت های 

کلیدی باشد باید به عوارض آن توجه بایسته صورت بگیرد.
 در یک نگاه اجمالی به آمار و ارقام بودجه سال ۹۸ ملاحظه می شود در حالی که نرخ 
تورم رسمی اعلام شده تقریبا ۳۰ درصد است رویکرد دولت رویه انبساطی بوده و در لایحه 
بودجه ۹۸ ملاحظه می کنید اقلام هزینه ای آن نسبت به بودجه ۹۷ حکایت از یک رشد ۶۷ 
درصدی دارد و آن تاکید کننده موضوعی است که  که از اوایل دهه ی ۷۰ در ایران تجربه 
شده است که اگر دولت برای تامین کسری مالی خود دل به افزایش قیمت های کلیدی 

بزند در واقع خود را گرفتار می کند.
 وی ادامه داد: نگاه به آمار و ارقام بودجه سال ۹۸ و مقایسه آن با بودجه سال ۹۷ دقیق 
منعکس کننده آثار فاجعه آمیز شوک افزایش نرخ ارز در سال ۹۷ برای دولت بوده است. 
بطوری که قدر مطلق این افزایش اقدام هزینه ای برای دولت.   ۴۰۰ هزار میلیارد تومان 
است و یک علایم جدید است تا اصحاب خرد و دانایی و جامعه مدنی به کمک دولت بیایند 

تا از ارتکاب چنین خطاهایی اجتناب کند.
وی با اشاره به رابطه نرخ ارز و تورم گفت: بنده در آینده نشان خواهم داد که چه پارادوکس ها 
و بحران های بی سابقه ای در اثر افزایش نرخ ارز در سال ۹۷ گریبان دولت را گرفته است، 
اهمیت این مسئله زمانی بیشتر می شود که مافیای رسانه ای به طرز غیرمتعارفی در راستای 
منافع رانت خواران و غیرمولدها در ماه های اخیر سعی می کند تا با افزایش فشار رسانه ای 
بزرگ نشان دهد که افزایش نرخ ارز هیچ نقشی در نرخ تورم ندارد و این یک دروغ بزرگ 
است. در حالی که جزئیات داده های شاخص هزینه های مصرف کنندگان از سال ۱۳۶۹ 
تا امروز نشان می دهد که هرگز نرخ تورم ماهانه برای سه ماه متوالی بالاتر از سه درصد 
نبوده است و این تنها در سال ۱۳۹۷ اتفاق افتاده که از خرداد ۹۷ تا پایان آذرماه نرخ تورم 
ماهانه همواره بالاتر از سه درصد بود حتی در برخی از ماه ها از مرز ۵ درصد نیز عبور کرد 
این مسئله حیاتی است به ویژه برای نمایندگان گرامی که در معرض اغواگری های ناشی از 

سیکل های سیاسی انتخابات در سال آینده قرار دارند حائز اهمیت بیشتری است.
مومنی ادامه داد: خط فقر ماهانه برای خانوارهای ۴ نفره ایرانی در این سال نسبت به 
سال ۹۶ یک رشد نزدیک به ۲۰ درصدی داشته است که نشان می دهد که آسیب پذیری 
مالیه دولت از سیاست های تورم زا همچنان حدود دو و نیم برابر آسیب پذیری خانوارها است 
و مسئله از کارکرد افتادگی دولت در این شرایط خطیر و حساس برای چندمین بار در این 
سه دهه های اخیر آشکار می شود اما مافیای رسانه ای پشتیبان مفت خورها و غیرمولدها 
دارند در این زمینه از دولت در برابر آثار تورم زای افزایش نرخ ارز حساسیت زدایی می کنند.

* بودجه کشور نشان دهنده انفعال و سردرگمی است
گونه  این  گفت:  هراسی  آینده  عواقب  به  نسبت  هشدار  با  دانشگاه  استاد  این    
سهل انگاری ها در شرایطی که به اندازه کافی  ما در معرض شوک های آینده هراسی بیرونی 
هستیم برای کشور می تواند خطرناک باشد چون در این شرایط با خطر تحریک انتظارات 

مردم با ابعاد غیر قابل پیش بینی روبه رو خواهیم بود.
وی افزود: با کمال تاسف مشاهده می شود که در جهت گیری سازمان برنامه و بودجه یک 
باب جدیدی را باز کرده اند برای پنهان کردن کسری مالی واقعی و اینکه یک ارقامی را تحت 
عنوان ایجاد اشتغال تخصیص می دهند در حالی که گزارش های مقام های نظارتی حکایت 
دارد که بخش اعظم این منابع تا پایان سال تخصیص نمی یابد و صرف امور جاری می شود.
وی تصریح کرد: در زمینه مسائل راهبردی متلابه کشور از نمایندگان مجلس درخواست 
داریم تا از توانایی خود برای نظارت استفاده کنند تا دولت از رفتارهای جزیره ای و انتزاعی و 

بحران هایی که بشدت با یکدیگر درهم تنیدگی دارند دست بردارد.

سخنگوی کمیسیون بهداشت و درمان مجلس :

هدفازنصبکارتخواندرمطبپزشکان
رفاهمردماست

سخنگوی کمیسیون بهداشت و درمان مجلس شورای اسلامی با تاکید بر این که 
»طرح نصب کارت خوان در مطب پزشکان تنها برای رفاه مردم است و ارتباطی به گرفتن 
مالیات از پزشکان ندارد«، گفت: ارقام اعلام شده درباره فرار مالیاتی را نمی پذیرم، باید 
مشخص شود که این ارقام براساس چه فرآیندی به دست آمده تا بعد بهتر بتوان قضاوت 

کرد.
حیدرعلی عابدی در گفت وگو با ایسنا در واکنش به برخی گزارش ها مبنی بر فرار 
مالیاتی پزشکان به میزان حداقل ۶۵۰۰ میلیارد تومان، گفت: بنده چنین آماری را 
نمی پذیرم باید مشخص شود که این رقم براساس چه فرآیندی به دست آورده شده 

است.
وی توضیح داد: درآمد یکسری از پزشکان از اشتغال در بیمارستان های خصوصی و 
دولتی، درمانگاه ها، شبکه های درمانی و بهداشتی و یا تدریس در دانشگاه ها به دست 
می آید. این پزشکان حقوق دریافتی دارند که قبل از دریافت حقوق حسابدار بیمارستان 
یا دانشگاه و درمانگاه مالیات آنها را کسر کرده و سپس حقوق به حساب شان واریز 

می شود، پس طبیعتاً فرار مالیاتی در این موارد رخ نمی دهد.
مورد  داد:  ادامه  و درمان مجلس شورای اسلامی  بهداشت  سخنگوی کمیسیون 
اختلافی در مورد دریافتی پزشکان در مطب است که فکر نمی کنم عدد و ارقام آنقدر بالا 
باشد که به رقم فرار مالیاتی ۶,۵۰۰ میلیارد تومان برسد. کما این که اگر پزشک سالیانه 

تسویه حساب مالیاتی نکند اجازه فعالیت در سال آینده را نخواهد داشت.
وی افزود: در این شرایط چه طور ممکن است این حجم از فرار مالیاتی صورت گیرد. 
اگر فرار مالیاتی در بیمارستان، دانشگاه و درمانگاه رخ داده باشد باید از حسابدار و 

مسئولان مربوطه پرسیده شود.
عابدی اضافه کرد: درباره مطب ها هم سال به سال پزشکان تسویه حساب می کنند. 
البته ممکن است موضوع را با گرفتن مالیات از شرکت های خصوصی مقایسه کنند که 
درباره آنها هم اداره مالیاتی از شرکت ها خواسته که مجموعه فعالیت هایشان را در دفتری 
ثبت کرده تا براساس آن اظهارنامه، مالیات دهند که این اتفاق در مورد پزشکان رخ نداده 

است.

سرپرست سازمان توسعه تجارت   خبرداد

رشد۲۷درصدیصادراتبهکشورهایهمسایه
سرپرست سازمان توسعه تجارت  گفت :صادرات به ۱۳ کشور همسایه در ۹ ماهه گذشته 

بیش از ۲۷ درصد رشد داشت و به ۱۹ میلیارد دلار رسید.
محمدرضا مودودی: اظهارداشت  میزان صادرات غیرنفتی به ۳۳ و ۴ میلیارد دلار در 
۹ ماهه امسال رسیده است که در مقایسه با مدت مشابه سال گذشته پنج و نیم درصد 
رشد داشته است.  محمدرضا مودودی افزود: میزان صادرات پتروشیمی از نظر ارزشی ۳۰ 

درصد، صادرات صنعتی ۱۳ درصد و در کشاورزی ۷ درصد رشد داشته است.
وی گفت: در این مدت واردات کالا حدود ۳۲ و هفت دهم میلیارد دلار و بیشتر محصولات 
واسطه ای و اولیه بوده است و در این مدت تراز تجاری کشور بیش از ۷۰۰ میلیون دلار مثبت 
بوده است. وی افزود: غیر از ترکمنستان و قزاقستان صادرات کشور به همسایه ها رشد 

چشمگیری داشته و بیشترین رشد مربوط به عراق و عمان با ۴۹ درصد بوده است.  
مودودی گفت: امروز ما بزرگترین صادرکننده به عراق هستیم و بعد از آن ترکیه و چین قرار 
دارد. سرپرست سازمان توسعه تجارت افزود: سهم صادرات ایران بیش از ۵۷ درصد به ۱۳ 
کشور همسایه بوده است و پنج کشور اول عراق، امارات، افغانستان، ترکیه و پاکستان حدود 

۹۰ درصد صادرات کشور های همسایه ما بوده است.
وی گفت: حدود ۳۱ میلیارد دلار یعنی بالای ۹۳ درصد صادرات غیرنفتی به ۲۵ کشور 

اول صادراتی ایران بوده است.
وی درباره ترخیص خودرو های وارداتی افزود: همه موارد تعیین تکلیف خواهد شد تا بر 
مبنای تقاضای موجود و پیش فروش های صورت گرفته تا قبل از پایان سال این خودرو ها 

به دست صاحبان آن ها برسد.
وی افزود: با این حال بانک مرکزی در خصوص خودرو هایی که قبل از تاریخ ۱۶ مرداد وارد 

گمرکات شده است ملاحظاتی را دارد. 
وی گفت: با این حال برای بقیه خودرو هایی که قبل از این تاریخ وارد شده اند به صورت 

قانونی یا اینکه تخلف داشته اند همه موارد تعیین تکلیف خواهد شد.

یک اقتصاددان گفت: بانک های کشور مشکلاتی دارند اما این احتمال که فرو 
بپاشند، صفر است. از نظر فنی و اجرایی امکان فروپاشی بانک های کشور وجود 

ندارد و چنین احتمال و امکانی، محقق نمی شود.
سعید لیلاز در پاسخ به این پرسش که »با توجه به شایعات و شبهاتی که برخی 
افراد در مورد نظام بانکی کشور ایجاد می کنند و نمونه اخیر آن را در خصوص یکی 
از بانک های خصوصی شاهد بودیم، آیا خطر فروپاشی بانک های کشور را تهدید 
می کند؟« ، گفت:  من معتقدم هیچ کدام از بانک های کشور با خطر فروپاشی 
مواجه نیستند و اقتصاد ایران از خطر فروپاشی بانک ها عبور کرده است. به خصوص 
در ۶ ماه گذشته، افزایش ارزش دارایی های بانک ها موجب شده با تجدید ارزیابی 
دارایی ها، ترازنامه بانک ها یا متعادل شده یا حتی در مواردی مثبت نیز شود. یعنی 
الان دارایی شبکه بانکی به قیمت تجدید ارزیابی شده، تمام کسری های ایجاد شده 

در ۱۵ سال گذشته را پوشش داده و به یک تراز جدید رسیده است.
لیلاز ادامه داد: من هرگز معتقد نیستم که خطر فروپاشی هیچ کدام از بانک های 
برخی  و  سیاسی  بحث های  اثر  در  که  است  ممکن  می کند.  تهدید  را  ایران 
خبرسازی های رسانه ای، مثل موردی که به تازگی برای یکی از بانک ها به وجود آمد، 
به صورت مقطعی فشاری به وجود بیاید اما هیچ اتفاقی نمی افتد زیرا به نظر من اولا 
بانک مرکزی در حفاظت از بانک ها تسلط جدیدی پیدا کرده است، ثانیا ما از مقطع 

خطر فروپاشی کاملا عبور کرده ایم.
*پول از شبکه بانکی خارج نمی شود

این اقتصاددان ادامه داد: به لحاظ علمی اصلا مردم پول شان را از بانک خارج 
نمی کنند و تصور خروج پول از بانک ها یک تصور عوامانه است. پول از بانک ها خارج 
نمی شود بلکه در نظام بانکی از یک شکلی به شکل دیگر تغییر می کند. مثلا از 

سپرده بلند مدت به سپرده کوتاه مدت تبدیل می شود. یا مردم پول شان را از بانک 
می گیرند و خودرو می خرند. در این صورت هم پول را به حساب بانکی خودروسازان 
وارریز می کنند. یا طلا و سکه می خرند، باز هم باید پول شان را به یک حساب بانکی 
که صراف اعلام می کند، واریز کنند. در نتیجه پول در شبکه بانکی کاهش پیدا 
نمی کند و خارج نمی شود. مردم پول شان را می گیرند که کالایی خریداری کنند، 
خب آن فروشنده هم در نظام بانکی کشور حساب بانکی دارد. از نظر علمی اصلا 

پول از شبکه بانکی کشور، خارج نمی شود.
*ترازنامه بانک ها متعادل یا مثبت شده است

لیلاز در پاسخ به تاثیر شایعات بر نظام بانکی، گفت: این خبرها فقط مقداری 
تلاطم ایجاد می کند اما نتیجه کلی آن در نظام پولی کشور بی تاثیر است.  بنا بر این 
خطری برای فروپاشی بانک های کشور وجود ندارد. من این حرف را با اطمینان 
می گویم. این بحث خطر فروپاشی نظام بانکی و بانک های کشور ۲ سال است که به 
عنوان یک چالش مطرح شده و من ۲ سال است که تاکید می کنم این امکان وجود 
ندارد. به ویژه با اتفاقاتی که در سال ۱۳۹۷ افتاد و منجر به تعدیل ترازنامه بانک ها 
شد و الان ترازنامه بانک ها از محل تجدید ارزیابی دارایی ها یا متعادل شده یا اصلا 

مثبت شده است.
*سپرده ها ی مردم توسط بانک مرکزی تضمین شده است 

وی تاکید کرد: بانک مرکزی حتی در مورد موسسات مالی غیر مجاز توانست این 
پرونده را با هزینه ای سنگین جمع کند و اجازه نداد تبدیل به یک بحران شود. مردم 
مطمئن باشند سپرده ها یشان در تمامی بانک ها توسط بانک مرکزی تضمین شده 
است. تمام بانک های کشور و حتی تمام موسسات مالی که از بانک مرکزی مجوز 
دارند، بانک مرکزی متعهد است بازپرداخت سپرده مردم را تامین کند و این کار را 
از گذشته کرده است و در آینده هم خواهد کرد. آن موسسات مالی و اعتباری که 
مشکل پیدا کردند، اولا همه بدون مجوز بانک مرکزی بودند و ثانیا اصلا حاضر به 

پذیرش نظارت بانک مرکزی نبودند.
این اقتصاددان در گفت وگو با ایلنا ادامه داد: نکته مهم این است که بانک مرکزی 
بتواند قدرت حاکمیتی نیرومند و آهنین خودش را بر شبکه بانکی اعمال کند که به 
تدریج این اتفاق افتاده است. آنچه الان مسلم است و  من باید بر آن تاکید کنم این 
است که اولا در حال حاضر هیچ بانکی در کشور در معرض ورشکستگی نیست. 
ثانیا دولت و بانک مرکزی با تمام قوا بر بانک ها نظارت دارند و تمام تعهدات بانک ها 
را تضمین کرده اند. به نظر من کل نظام بانکی ایران و تمامی بانک های کشور به هیچ 
وجه حتی در معرض تلاطم هم نیستند چه به رسد به ورشکستگی با فروپاشی. در 

نتیجه چنین خطری در اقتصاد ایران در حال حاضر موضوعیت ندارد.

سعید لیلازاقتصاددان :

امکان فروپاشی نظام بانکی وجود ندارد

بندی کالاها گفت: در  بر سهمیه  تاکید  با  اقتصاددان  یک 
شرایط کنونی باید بپذیریم شرایط اضطراری است و اگر مسئولان 
به جنگ اقتصادی باور دارند و اعتقاد دارند نظام جهانی به دنبال 
آسیب زدن به نظام کشور است و از هر تلاشی فروگذار نیست که 
ما تمام شواهد آن را مشاهده می کنیم، هیچ راه حلی جز سهمیه 

بندی کالا نداریم.
حسین راغفر در نشست هفتگی موسسه دین و اقتصاد با 
انتقاد از گزارش اخیر مرکز پژوهش های مجلس گفت: اخیراً 
مرکز پژوهش های مجلس گزارشی را منتشر کرده است که بر 
این اساس دولت امسال ۲۱ میلیارد دلار برای ارز خواهد داشت 
که ۱۴ میلیارد دلار آن برای کالاهای اساسی اختصاص داده 
می شود. اما منطق این گزارش بر این استوار است که چون  
فساد وجود دارد و  دولت توان نظارت کافی بر ارزهای تخصیص 
یافته را ندارد، بنابراین این منابع به مسیرهای دیگر منحرف 
می شود به طوری که از ۱۱ میلیارد دلار کالای ارز تخصیص یافته 
برای کالاهای اساسی در ۹ ماهه اول بسیاری از کالاها به کشور 
برنگشته یا کالاهای دیگری وارد شده و یا اگر وارد شده مجددا به 
کشورهای دیگر صادر شده است همچنین کالاهای وارد شده 
هم نه با ارز ۴۲۰۰ تومان  بلکه با ارز بازار آزاد محاسبه شده است.
وی ادامه داد: بنابراین نتیجه گیری می شود که این ۱۴ میلیارد 
دلار که بسیار ارزشمند است در شرایط اقتصادسیاسی کنونی 
را با نرخ ۸ هزار تومان وارد کنیم تا فاصله بین ۴۲۰۰ تومان و 
۸۰۰۰ تومان حذف شود و بخش قابل توجه آن به منابع دولت 
وارد شود. البته این  تنها راه حل ارایه شده در این گزارش نیست، 
راه حل دیگر  این است که یارانه به مردم و مصرف کنندگان نهایی 
پرداخت شود و یا فرمول ترکیبی ارائه شده که بخشی از آن به 

صورت کالای اساسی و بخشی به صورت یارانه پرداخت شود.
راغفر تصریح کرد: فرض اساسی در محاسبات این گزارش 
این است که اگر نرخ ارز از ۴۲۰۰ تومان به ۸ هزار تومان که نرخ 
نیمایی است افزایش یابد نرخ تورم تنها ۶ درصد افزایش می یابد 
البته این را بر روی برخی اقلام محاسبه کرده اند. در این سه دهه 
حاکمیت سیاست های نئولیبرالی همواره شاهد بودیم برای 
جااندازی  سیاست ها همواره آمارسازی می کنند، باز نیز اینگونه 
است و این افزایش تنها ۶ درصدی جای بحث دارد چه سهمی 
گوشت  یا  دارو  سهم  گرفتند؟  نظر  در  اساسی  کالاهای  برای 
چگونه محاسبه می شود؟ فرض اساسی در این گزارش یک نقد 
خیلی جدی به وجود دولت است هرچند که در آن به صورت 
مستقیم ذکر نشده است اشاره شده چون دولت نمی تواند فساد 
را کنترل کند و نظارت بر مسیرها و کانال های ارز تخصیص یافته 

ندارد، بیاییم عملا مردم را تنبیه کنیم.
*تاثیرات افزایش نرخ ارز کالاهای اساسی 

این استاد دانشگاه در تاثیرات افزایش نرخ ارز کالاهای اساسی 
گفت: افزایش قیمت ارز از ۴۲۰۰ تومان به ۸۰۰۰ تومان تورم 
بالایی را به جامعه تحمیل می کند که قربانیان اصلی آن طبقات 
متوسط و فرودستان جامعه و تولیدکنندگان هستند و جالب آنکه 
برای خالی نبودن عریضه از تولید هم دفاع می کنند و می گویند 
که افزایش ۴۲۰۰ به ۸ هزار تومان جلوگیری از ضربه رانت به 
تولید است. اگر نرخ ارز از ۴۲۰۰ تومان به ۸ هزار تومان افزایش 
پیدا کند فکر می کنند همه چیز ثابت است در حالی که قیمت ها 
افزایش می یابد که یکی از آنها افزایش نرخ ارز حداقل به ۱۵ هزار 
تومان است و اینکه تورم بالا نخواهد بود حرف کاملا بی ربطی 

است.
وی افزود: بنابراین ماحاضر هستیم تا هر مجمعی که حاضر 
بین  در  ما  پیشنهاد  که  بگذاریم  بحث  به  را  موضوع  هستند 
نمایندگان است تا مشخص شود که این گزارش مقدمه چینی 
برای رانت بزرگی برای کسانی است که متهم هستند. در بستر 

اقتصاد سیاسی کنونی هر راه حلی در چهارچوب به اصطلاح 
بازار آزاد جز تخریب بیشتر کار دیگری نمی کند.

این اقتصاددان با انتقاد از کارکرد تخصیص منابع ارزی گفت: 
برخی از مسئولین ما ادعای بسیار متناقض دارند، ابتدا گفتند 
ارز کافی داریم و همه را تضمین می کنیم سپس گفتند یک دلار 
ارز کاغذی نداشتیم حتی افزایش قیمت ارز در یک دوره  خاص 
به دلیل نبود همین ارز بوده است در حالی که در همین دوره بر 
اساس گزارش ها ۲۰ میلیارد دلار به بازار تزریق می کنند و آن نیز 
در قالب واردات خودرو و موبایل از کشور خارج می شود. حتی 
دادستان کشور گزارش داد که شرکتی که در طول یک ماه  که 
تاسیس شده بود چند میلیون دلار ارز می گیرد که کالا وارد کند 

که نمی کند.
در  افزود:  نیست،  عادی  کشور  شرایط  اینکه  بیان  با  وی 
صورت اتخاذ چنین سیاست هایی قطعا تورم تشدید می شود 
و تولیدکنندگان نابود می شوند اولین اتفاق این است که منابع 
ریالی مورد نیاز بنگاه های تولیدی که به شدت به تسهیلات 
یا  ارز  نرخ  افزایش  با  برابر می شود.  دو  وابسته هستند  بانکی 
عملا فعالیت شان را متوقف می کند یا آن را کاهش می دهند 
که آثار سوء برای تولید دارد. این برنامه در واقع با هدف توسعه 
که  است  این  ما  پیشنهاد  می گیرد.  صورت  واردات  تشویق  و 
با ۲۰ میلیارد دلار درآمد  کشوری که ۸۰ میلیارد دلار واردات 
ارزی دارد یک شکاف عمیق ارزی دارد بنابراین باید این شرایط 
غیرعادی را سیاست گذاران ما بپذیرند در حالی که به آن تن در 
نمی دهند چون اگر بپذیرند باید سیاست های متناسب با آن را 
نیز اتخاذ کنند از جمله آن محدود کردن واردات است و به نظر 
بنده بسیاری از کالاهای وارداتی را باید محدود کرد. نمی توان 
از یک طرف مافیای واردات خودرو وجود داشته باشد و از سوی 
دیگر بگوییم نرخ ارز محدود است خوب معلوم است که اینها ارز 
می خواهند، یا نهادهای پرقدرتی به نظام تخصیص منابع فشار 
می آورند و ارز را می بلعند و به جای غلط می برند در حالی که 

نیازهای اساسی جامعه می ماند.
راغفر با تاکید بر سهمیه بندی کالاها گفت: در شرایط کنونی 
باید بپذیریم شرایط اضطراری است و اگر مسئولان به جنگ 
اقتصادی باور دارند و اعتقاد دارند نظام جهانی به دنبال آسیب 
زدن به نظام کشور است و از هر تلاشی فروگذار نیست که ما تمام 
شواهد آن را مشاهده می کنیم، هیچ راه حلی جز سهمیه بندی 
کالا نداریم. چرا از این  سیاست گریزان هستند؟ به خاطر اینکه 
سفره ای پهن شده و تمام نهادهای تشکیل شده در طول جنگ 
را شسته و کنار گذاشته تا به اسم بازار و اقتصاد آزاد به غارت و 

چپاول پردازند.
وی ادامه داد:  کسانی که غارت و چپاول می کنند حتما ما 
را »هو« خواهند کرد یا گوش خود را می گیرند تا نشنوند و این 
گروه در دولت هم نفوذ دارند بنابراین هیچ انتظاری از دولت 
نداریم و بنده به صراحت اعلام می کنم که انتظار داریم رهبری 
خود دخالت کند. دولتی که در شرایط کنونی ۲۰ میلیارد دلار 
اختصاص می دهد و حاضر نیست نام کسانی که فساد کرده اند 
را اعلام کند به شدت در مقابل این سهمیه بندی مقاومت خواهد 
کرد. باید توجه داشت کسانی که این منابع ارزی ارزشمند را 
تخصیص دادند و از کشور خارج شده، چه کسانی هستند؟ 
بانک مرکزی، وزارت صنعت معدن و تجارت و دستگاه های دیگر 

مانند گمرک  که از مریخ نیامده اند.
این استاد دانشگاه الزهرا تصریح کرد: بنابراین تنها راه حل، 
بازگشت به نظام سهمیه بندی است به نحوی که حداقل هایی 
برای عموم مردم تضمین کند. اتفاقی که در سی سال گذشته 
به ویژه سیزده سال اخیر بوده فرسایش سرمایه اجتماعی است 
اعتماد عمومی به هم، به مردم و مسئولین کاهش یافته و به 
شدت مستهلک شده است. یکی از اقدامات موثر در بازسازی 
این اعتماد این است که دولت و حاکمیت نشان دهند که حافظ 
منافع همه مردم و طبقات به ویژه طبقات فرودست جامعه است.
وی متذکر شد: بازسازی اعتماد عمومی تنها از این طریق 
اتفاق می افتد. افزایش نرخ ارز روی مخارج و هزینه های دولت 
تاثیر خواهد گذاشت چون دولت متقاضی اصلی نرخ ارز است و 
کسری بودجه دولت به شدت افزایش می یابد صرف نظر از اینکه 
پیش بینی بودجه برای درآمدهای نفتی و مالیاتی غیرواقعی 
است بنابراین دولت مجبور به استقراض از بانک ها می شود در 
حالی که دولت ادعا می کند که از بانک ها استقراض می کند این 
چه فرقی می کند بانک ها نیز از بانک مرکزی استقراض خواهند 

کرد.
*باید واردات را محدود کنیم 

وی با اشاره به گزارش مرکز پژوهش های مجلس گفت: نکته 
دیگر که در این گزارش آمده تثبیت نرخ ارز در ۸ هزار تومان 
است که قطعاً با افزایش نرخ ارز از ۴۲۰۰ به ۸۰۰۰ تومان آن 
نیز در ۸۰۰۰ تومان تثبیت نخواهد یافت و افزایش خواهد یافت 
در شرایطی تحریمی و کاهش درآمدهای ارزی همچنین کسری 
بودجه دولت این گزارش بر این استوار است که اثرات جانبی 
ندارد و تنها تورم ۶ درصد بالا می رود در حالی که این تمام 

سیستم اقتصادی را  به هم می ریزد.
این استاد دانشگاه با بیان اینکه می توان با ۱۰ میلیارد دلار 

نیازهای اساسی کشور را تامین کرد، گفت: مبنای محاسبه این 
۱۴ میلیارد دلار از کجا آمده است، محاسبات ما نشان می دهد 
که با ۱۰ یا کمتر از آن  می توان نیازهای اساسی را تامین کرد و 
آن ۴ میلیارد دلار را می توان صرف افزایش ظرفیت تولیدی کشور 
کرد. راه حل دیگر ما این است که ارز را به جای واردکنندگان  به 
تولیدکنندگان بدهیم، شاید عده ای بگویند که این سیستم فساد 
دوباره توزیع نادرست می کند و پیشنهاد ما این است که دولت 
با صنوف تولیدی یک قرارداد اجتماعی و اقتصادی منعقد کند 
به طوری که اخیراً صنف تولید دام و طیور اعلام کرده است که 
کاملا آماده است تا گوشت مرغ کشور را تضمین کنند، با این 
وجود چرا ما باید از برزیل واردات گوشت داشته باشیم؟ چرا نباید 

ظرفیت تولید را افزایش دهیم؟
وی با ابراز ناامیدی از عملکرد سه قوه گفت: ما از سطوح بالای 
نظام انتظار دخالت داریم دلیل آن این است که قوه قضاییه و 
دولت آمادگی دخالت را ندارند و باید  یک الزام از سوی مقام 
رهبری به سران قوا ابلاغ شود تا این جهت گیری مخرب را تغییر 
دهند تا آسیب پذیری کشور در مقابل فشارهای بین المللی و 
برنامه های مانند نفت در برابر غذا کاهش یابد. چرا این افراد فکر 
نمی کنند که باید واردات را محدود کنیم؟ این به چه معناست؟  
با چه سازوکاری و مکانیسم قیمت ۸۰۰۰ تومان نیما در گزارش 

مرکز پژوهش های مجلس ارایه شده است؟
راغفر با بیان اینکه ما همیشه به فکر تامین منافع تجار هستیم 
تا  تولیدکنندگان گفت: آنچه در کشور ما حداقل در یکصد سال 
گذشته بوده سلطه صاحبان سرمایه بر نظام تصمیم گیری است 
که همین الان هم اتفاق می افتد.  امروز دیگر زمان با کنایه و در 
لفافه حرف زدن نیست جامعه در شرایط اقتصادی حساس قرار 
دارد و مردم به دلیل شرایط اقتصادی در حال انفجار هستند و 
باید هزینه این بی تدبیری ها و بی کیاستی ها  را مردم و مصرف 
کنندگان بپردازد و سپس متهم به مصرف بیشتر گاز، بنزین و 
برق می شوند تا قیمت آنها را افزایش دهند و این چرخه دوباره 

بازتولید می شود.
*300 هزار میلیارد تومان رانت ارزی ایجاد شد

 وی خاطرنشان کرد: افزایش نرخ ارز از ۴۲۰۰ تومان به ۸ 
هزار تومان موجب افزایش نرخ ارز در بازار نیما و به دنبال آن در 
بازار آزاد خواهد شد، دوباره تحلیل خواهند کرد که چون نرخ ارز 
افزایش یافته و کسری داریم  دوباره نرخ ارز را افزایش دهیم که 
این تحلیل بسیار خطرناکی است و آن را همسو با سیاست های 
نئولیبرالی می دانیم. در سال های اخیر به دلیل افزایش نرخ 
قرار  آفریقایی  فقیر  کشورهای  ردیف  در  ما  سرانه  درآمد  ارز، 
گرفته بنابراین مسئولین ما باید تصمیم بگیرند که قرار است چه 
اتفاقی بیفتد البته ما به هیچ از قوا در سامان بخشیدن به این 
نابسامانی ها امیدی نداریم و تنها راه حل را حضور مستقیم مقام 

رهبری می دانیم تا این رویکردها را تغییر دهند.
تقریبا ۳۰۰  ارزیابی ها  براساس  یادآور شد:  اقتصاددان  این 
هزار میلیارد تومان درآمد ارزی کسب شده و در بین بخش های 
مختلف توزیع شده است، بنابراین باید پرسید نظام مالیاتی ما 
کجا است؟ در حالی که این نظام در بالای سر تولید کنندگان 
و کارمندان ایستاده تا مالیات آنها را بگیرد  کارمندی که با یک 
پرداخت  مالیات  باید  تومان کار می کند  و ۴۰۰ هزار  میلیون 
کند اما این ۳۰۰ هزار میلیارد تومان یک ریال مالیات پرداخت 
نخواهند گرفت این یک مشکل اساسی است و باید بازنگری 
شود و اگر نه ادامه حیات سیاسی کشور و امنیت کشور از داخل 

به شدت آسیب خواهد دید.
راغفر گفت:حفظ ثبات سیاسی تنها از طریق حفظ منافع 
مردم امکان پذیر است و تا زمانی که مردم احساس کنند که نظام 

حاکم  حافظ منافع آنها است تلاش می کنند پای آن بیاستند.

حسین راغفر اقتصاددان :

بایدنظامسهمیهبندیرااجراکنیم

در آستانه بررسی و تصویب بودجه سال آینده؛ بی تردید، نگاه فرابخشی به بودجه، 
می تواند در کنار تحقق توسعه متوازن در کشور، به پیشبرد هرچه بهتر برنامه ششم توسعه و 

نهایتا چشم انداز ۲۰ ساله توسعه کشور یاری کند.
در این چارچوب منطقه گرایی برخی نمایندگان مجلس شورای اسلامی برای گرفتن 
سهم بیشتر از بودجه سال ۹۸ برای حوزه انتخابیه خود موجب شده است که کارشناسان با 
تاکید به نگاه فرابخشی و ملی به بودجه، نسبت به توسعه نامتوازن و تبعیض در بخش های 

مختلف کشور هشدار دهند.
در همین رابطه، »سیدمحمدرضا میرتاج الدینی«، نماینده پیشین تبریز در مجالس هفتم 
و هشتم شورای اسلامی روز شنبه در گفت و گو با ایرنا با اشاره به اهمیت نگاه توسعه ای به 
بودجه، اظهار داشت: در روند تهیه و تدوین بودجه سالانه کل کشور، همواره سازمان برنامه 
و بودجه تلاش داشته رویکرد و نگاه ملی به این موضوع داشته باشد. چرا که در حقیقت، 

نگاه ملی و فرامنطقه ای به بودجه، یک اصل بی بدیل و اساسی خواهد بود. 
وی همچنین با انتقاد از برخی رفتارها خلاف رویکرد ملی در راستای بودجه سالانه کشور، 
اظهار داشت: متاسفانه نباید از این مساله نیز غافل باشیم که از گذشته، لابی گری هایی در 
بودجه نهادینه شده و همین امر نیز، توانسته و می تواند اصل بودجه و هدف آن را مخدوش 
کند. امری که مع الاسف در همه ادوار مجلس و تمامی دولت ها نیز وجود داشته و تداوم آن 

می تواند بودجه را از هدف و منظر اصلی خود دور کند. 
میرتاج الدینی همچنین عنوان داشت: البته لزوم تصویب بودجه در مجلس نیز به خاطر 
این است که نمایندگان مردم بتوانند، از لازمه تحقق توسعه در مناطق مختلف کشور دفاع 
و بودجه شهر خود را تامین کنند. با این حال نباید از خاطر برد که یک نماینده مجلس باید 
به اصل بودجه در کنار تلاش برای تحقق اعتبارات محلی، نگاه ملی داشته باشد و اگر هم 
انحرافی در روند آن دید، اقدام به اصلاح آن کند. بر این اساس، نمایندگان مکلف خواهند 
بود تا بخش های مختلف را در نظر گرفته و در عین حال، با رویکرد فرابخشی به بودجه ورود 

کنند.  معاون پارلمانی دولت نهم یادآور شد: بودجه شرکت  های دولتی که دوسوم بودجه 
کشور را شامل شده، معمولا کمتر مورد کنکاش قرار می گیرد و نمایندگان باید نسبت به 
این مساله نیز دقت لازم را داشته باشند.  نماینده اسبق تبریز در مجلس اذعان داشت: 
برخی از استان ها در کشور، برخوردار از امکانات و اعتبارات هستند و برخی دیگر نیز از 
این مهم تا حدودی محروم واقع شده اند. البته باید به نمایندگان نیز حق داد که بخواهند 
در کنار نگاه ملی به بودجه، اعتبارات شهرستان و حوزه انتخابیه خود را نیز پیگیری کنند. 
با این حال، به شخصه، هم در دوره نمایندگی مجلس و هم در دوره معاونت پارلمانی دولت 
دهم، شاهد بودم که برخی از نمایندگان، وضع شهر خود را مدنظر می گرفتند و شرایط 
سایر شهرستان های کشور را در نظر نداشتند. میرتاج الدینی یادآور شد: در دوره معاونت 
پارلمانی دولت گذشته، به عنوان نمونه در موردی، نمایندگان مردم استان فارس در نامه ای 
به دولت، رشد بودجه این استان را کم دانسته و رتبه استانی را نیز، بیست و هفتمین استان 
کشور دانسته بودند. این در حالی بود که در بررسی بودجه متوجه شدیم که این رقم در رشد 
بودجه به جهت رشد بیشتر بودجه در مناطق محروم، درباره استان فارس صدق می کرده و 
استان مذکور در اصل بودجه، رتبه سوم یا چهارم کشور را داشته است. بر این اساس، باید 

در کنار نگاه ملی به بودجه، شهرستان های کم برخوردار را نیز در نظر داشته باشیم.
نماینده پیشین تبریز، همچنین اشاره ای به پویش )کمپین( اخیر برخی از نمایندگان 
درباره لزوم نگاه ملی به بودجه و پرهیز از بخشی نگری داشت و خاطرنشان کرد: این پویش 

دارای رویکرد بسیار خوبی است و بی تردید، از آن حمایت خواهیم کرد
 *بودجه 98 بر اساس واقعیت های ملموس اقتصادی باشد

»اولیا علی بیگی« رئیس کانون عالی شوراهای اسلامی کار کشور در این درباره گفت: 
واقع گرایی، باید اصلی ترین اولویت نمایندگان مجلس در تصویب قانون بودجه سال ۱۳۹۸ 
باشد. قوانینی که درمجلس به تصویب می رسند و از جمله قانون بودجه ۹۸، باید قابلیت و 
ضمانت اجرا داشته باشند. یعنی نمایندگان باید به سمت واقعیت های ملموس اقتصادی و 

معیشتی جامعه حرکت کرده و تصمیم گیری کنند.
حیطه  از  که  کنند  می  نظر  اظهار  حوزه هایی  در  گاهی  نمایندگان  کرد:  تاکید  وی 
اختیاراتشان خارج است. مثلا به تازگی گفته اند که افزایش ۲۰ درصدی دستمزد کم است 
و حداقل ۲۵ درصد باید به دستمرد ۹۸ افزوده شود. کارگران از بودجه دولتی استفاده 
نمی کنند و تعیین دستمزدشان در شورای عالی کار انجام می گیرد؛ جایی که در مصوبات 
آن از بودجه های دولتی استفاده نمی شود. به عقیده من اینگونه رفتارها را می توان در دایره 

شعار و زمینه سازی برای تبلیغات مجلس آتی بررسی کرد.
این فعال کارگری در رابطه با بهره گیری از درآمدهای مالیاتی در بودجه سال آینده تصریح 
کرد: در آمدهای مالیاتی شاید به صورت مستقیم در اختیار کارگران قرار نگیرد، اما این توان 

را دارد که با ایجاد بودجه برای دولت، زمینه ساز کمک به اقشار کم درآمد باشد.
وی ادامه داد: امروز فرار مالیاتی بدل به یک اصل در معادلات اقتصادی شده است؛ در 
حالی که پرداخت مالیات با هدف بهبود وضعیت اقتصادی، یک وظیفه شرعی و ملی است.
علی بیگی تاکید کرد: به عقیده من در زمان دریافت مالیات، نگاه دولت باید کاملا یکسان 
باشد و همه را به یک چشم بنگرد. وی ادامه داد: در شرایطی که وضعیت اقتصادی ما شرایط 
مطلوبی نیست و معیشت جامعه در دشواری قرار دارد، مجموعه هایی که بودجه های دولتی 
را دریافت می کنند و بازدهی مالیاتی لازم را ندارند، باید دچار تحول شوند. در این میان 
هرچه یک نهاد با مردم ارتباط بیشتری داشته باشد، این توقع می رود که نگاه ملی بیشتری 

هم داشته و به فکر معیشت مردم باشد.
رئیس کانون عالی شوراهای اسلامی کار کشور خاطر نشان کرد: وقتی بنا بر پیش بینی ها 
در سال آتی با کاهش درآمدهای نفتی روبرو خواهیم بود،لازم است با یک عزم ملی تمامی 
نهادها و سازمان هایی که در مواردی رقیب بخش خصوصی نیز محسوب می شوند، با 
پردخت مالیات، کمک حال دولت و مردم باشند. در واقع، حاصل چنین فرآیندی، رسیدن 

به آرمان های اقتصاد مقاومتی خواهد بود.

کارشناسان تاکید کردند:

نمایندگانبهبودجه،نگاهملیومتوازنداشتهباشند
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مدیرعامل باشگاه فوتسال سوهان محمد سیمای قم :

دنبال جادو و جنبل نیستیم
همیشه  قم  بچه های  گفت:  قم  سیمای  محمد  سوهان  فوتسال  باشگاه  مدیرعامل 

اعتقادات خاصی نسبت به ائمه اطهار دارند و هرگز دنبال جادو و جنبل نیستند.
 رسول قلی زاده ، در مورد وضعیت اقتصادی تیم فوتسال سوهان محمد سیمای قم و 
همچنین بازی روز گذشته این تیم مقابل فرش آرای مشهد در مرحله پلی آف لیگ برتر 
فوتسال که یک بر صفر به پیروزی رسیدند ،گفت:  همان طور که اطلاع دارید باشگاه  
سوهان محمد سیمای قم از همان ابتدای شروع لیگ شرایط اقتصادی خوبی نسبت به 
پرداخت حقوق نداشتیم و  فقط با توجه به قرارداد با مدیریت  شرکت سوهان محمد سیمای 

از نظر ایاب و ذهاب مشکلی نداشته و حتی به صورت یک تیم حرفه ای عمل کردیم. 
وی ادامه داد: در حال حاضر 40 درصد از مبلغ قراردادهای بازیکنان را پرداخت کرده ایم 
که البته جا دارد از حسن عابدی ریاست ورزش و جوانان استان قم که فردی ورزشی و تنها 
کسی است که توجه ویژه ای به این باشگاه دارد و تا به امروز زحمات زیادی کشیدند تشکر 
قدردانی داشته باشم اما برعکس سایر مسئولان استان فقط حرف می زنند و هیچ گونه 
حمایتی از ما نداشتند. مدیرعامل باشگاه سوهان محمد سیمای قم تاکید کرد: در حال 
حاضر دکتر سرمست  استاندار جدید قم هستند و تا آنجا که اطلاع دارم وی فردی ورزشی 
است و امیدوارم با آمدن وی مشکلات اقتصادی باشگاههای ورزشی برطرف شود و من 
از وی درخواست می کنم  که طی دستوری  از کارخانه های و همچنین از سایر مسئولان 
این استان بخواهند که به کمک و یاری تیم های ورزشی بشتابند. قلی زاده همچنین در 
مورد اتفاق روز جمعه مبنی بر اینکه لیدر باشگاه فرش آرا  بعد از پایان بازی مدعی بوده که 
دروازه بان ما از جادو و جنبل استفاده کرده است، گفت: همه می دانند بچه های قم همیشه 
اعتقادات خاصی نسبت به ائمه اطهار دارند و به غیر از ائمه به هیچ کس دیگری متوسل 
نمی شوند. محمدرضا دهقان دروازه بان ما هم مستثنی از این موضوع نیست و همیشه 
قبل از هر بازی با آیت الکرسی کار خود را آغاز می کند و اگر قبل از هر بازی نگاه کنید 
متوجه می شوید که وی همیشه در بازوی خود از پارچه سبز رنگی که متعلق به سرور و سالار 
شهیدان حضرت اباعبدالله الحسین )ع( است، استفاده می کند. وی افزود: سوال من این 
است که روزبازی  لیدر فرش آرا بعد از پایان بازی از کجا متوجه دعا در دروازه ما شده که به 
یک باره به سمت دروازه بان  آمده و یک دعایی نشان می دهد و بعد هم مدعی دروازبان ما  
می شود که شما با جادو  جنبل پیروز شدید. این صحبت ها درست نیست، امیدوارم بعد از 
این شاهد اینگونه رفتارها در فوتسال نباشیم. من با صراحت می گویم ما قمی ها هیچ وقت 
به دنبال جادو و جنبل و این حرف های خرافاتی نیستیم و همیشه به ائمه توسل می کنیم.  
قلی زاده گفت:  بعد از پیروزی، من از بازیکنانم خواستم  اگر می خواهید شادی کنید به 
رختکن بروید به دلیل اینکه دوست نداشتم  باعث تحریک تماشاگران و بازیکنان فرش آرا 
باشم. من از مسئولان استان می خواهم تیم سوهان محمد سیمای که تنها  تیم لیگ برتری 

در استان است را حمایت کنند.

کفاشیان: به زودی از فدراسیون می روم!

مذاکره ای با کی روش نداشته ایم
نایب رئیس فدراسیون فوتبال می گوید مذاکره با کی روش برای تمدید قرارداد به بعد از 

جام ملت های آسیا موکول شده است.
علی کفاشیان ابتدا درباره وضعیت قرارداد کی روش با تیم ملی و احتمال حضور او 
روی نیمکت کلمبیا اظهار کرد: تا زمان اتمام جام ملت های آسیا هیچ مذاکره ای با آقای 
کی روش نمی کنیم. تیم ملی نیاز به آرامش دارد و فعلا فقط به فکر برد هستیم تا جام را 
بگیریم و به ایران بیاریم. بر اساس اساسنامه سازمان لیگ فوتسال، رئیس کمیته فوتسال 
باید ریاست سازمان لیگ را به عهده بگیرد اما کفاشیان با وجود استعفا از کمیته فوتسال، 
هنوز از سازمان لیگ نرفته است. او درباره این موضوع توضیح داد: بنده درحال حاضر به 
صورت قانونی رئیس سازمان لیگ هستم و اساسنامه فدراسیون فوتبال نمی گوید که باید 
کنار بروم. بر اساس مصوبه هیات رئیسه فدراسیون فوتبال، سرپرستی سازمان لیگ به بنده 
و ریاست کمیته فوتسال به آقای داود پرهیزگار واگذار شده است. این، از اختیارات هیات 
رئیسه فدراسیون فوتبال است. نایب رئیس فدراسیون فوتبال همچنین درباره بازنشستگی 
کامل و کنار رفتن از پست های فوتبالی گفت: به زودی این اتفاق خواهد افتاد و به امید خدا 
از فدراسیون می روم. کفاشیان که بعد از بازگشت از امارات به مشهد رفته و نظاره گر بازی 
لیگ برتر فوتسال شده است، درباره این موضوع نیز بیان کرد: مسابقات لیگ برتر فوتسال 
به مرحله پلی آف کشیده شده و این مسابقات بسیار حساس است. قرار شده تمام اعضای 
هیات رئیسه بازی های این مرحله را از نزدیک نظاره کنند. خود من هم بازی فرش آرا و 
سوهان محمدسیما قم را روز )جمعه( تماشا کردم. همچنین با توجه به حساسیت بالای 
بازی ها قرار شده از سوی کمیته انضباطی نیز نماینده ویژه ای در این رقابت ها حاضر شود.

بنی تمیم:

بلاتکلیفی فدراسیون به کشتی ضربه می زند
سرپرست فدراسیون کشتی میزبانی اندیمشک از رقابت های بین المللی جام تختی را 
خوب دانست و گفت: یکی از اهداف ما سنجیدن کشتی گیران کشور و نفرات مدعی بود 

که قطعاً کادرفنی نیز از شرایط جام تختی راضی بود.
حمید بنی تمیم در گفت وگو با ایسنا، میزبانی اندیمشک از رقابت های کشتی فرنگی 
جام تختی را خوب دانست و اظهارکرد: به نظر من برگ برنده این بود که رقابت های جام 
تختی بهانه ای شد تا سالن شهید سروندی اندیمشک پس از ۲۳ سال به بهره برداری برسد.
وی همچنین با اشاره به علاقه مندی مردم اندیمشک به رشته کشتی، گفت: در دو روز 
برگزاری مسابقات از دقایق ابتدایی سالن مملو از جمعیت می شد و مردم با شوق خاصی به 

تشویق کشتی گیران پرداختند.
سرپرست فدراسیون کشتی با بیان این که نماینده اتحادیه کشتی و سرمربیان تیم های 
ملی از سطح مسابقات ابراز رضایت داشتند، عنوان کرد: نحوه برگزاری رقابت ها نیز باتوجه 

به بضاعت شهرستان اندیمشک به بهترین شکل انجام شد.
وی همچنین سطح کیفی مسابقات را با توجه به حضور فرنگی کارانی کشورهای صاحب 
نام کوبا، آذربایجان، گرجستان و ارمنستان خوب ارزیابی کرد و گفت: کشورها طبق 
برنامه فنی شان پیش می روند و فراوانی رقابت ها در تقویم اتحادیه جهانی باعث می شود 
کشورهای مختلف بر اساس شرایط خاص خودشان و برنامه تمرینی که دارند برای حضور 
در رقابت های مختلف برنامه ریزی کنند. یکی از اهداف ما سنجیدن کشتی گیران کشور 
و نفرات مدعی برای حضور در تیم ملی بود که قطعاً کادر فنی تیم ملی نیز از شرایط جام 

تختی راضی بود.
بنی تمیم در پایان درباره این که گویا قرار است انتخابات فدراسیون کشتی پس از المپیک 
۲0۲0 برگزار شود نیز عنوان کرد: شخصاً اعتقادم این است که اگر به فکر کشتی هستیم، 
انتخابات باید هر چه سریع تر برگزار شود. شاید اگر بخواهم به فکر خودم باشم، بگویم که 
باتوجه به این تصمیم تا المپیک در این سمت هستم ولی به این صورت فکر نمی کنم زیرا به 

نظرم این بلاتکلیفی به کشتی کشور ضربه می زند.

رئیس فدراسیون کلمبیا: 

مذاکره خوبی با کی روش داشتیم
رئیس فدراسیون فوتبال کلمبیا از مذاکرات خوبشان با سرمربی تیم ملی کشورمان خبر داد.
 رامون خسرون، رئیس فدراسیون فوتبال کلمبیا رسما اعلام کرد که با کارلوس کی روش، 

سرمربی تیم ملی کشورمان مذاکره کرده است و همه چیز خوب پیش رفته است.
خسرون در مصاحبه با شبکه Caracol TV کلمبیا گفت: امیدواریم بزودی امکان حضور 
کی روش در راس کادر فنی تیم ملی کلمبیا را مشخص کنیم. در این راستا منتظر هستیم. 

ما روابط خوبی با کی روش داریم و چند روز دیگر منتظریم تا این مسئله نهایی شود.
وی افزود: ما با کی روش مذاکرات خوبی انجام دادیم و هنوز چیزی را نمی توان تا پایان 
جام ملت های آسیا ۲019 به صورت مشخص اعلام کرد. درباره اسکولاری باید بگویم که 
اصلا من تماسی با او نداشتم. تنها سرمربی ای که با او تماس گرفتم کی روش است. چه به 

نتیجه برسیم یا نه تا چند روز آینده تکلیف این مذاکره را مشخص می کنم.

نقل و انتقالات لیگ هجدهم؛

»اسماعیل گونکالوس« به تیم فوتبال استقلال 
پیوست

سرپرست باشگاه استقلال از نهایی شدن حضور اسماعیل گونکالوس در تیم فوتبال 
این باشگاه خبر داد. امیرحسین فتحی سرپرست باشگاه استقلال اعلام کرد اسماعیل 
گونکالوس با امضای قراردادی به صورت رسمی به جمع آبی پوشان پیوست. وی افزود: 
اسماعیل گونکالوس قرارداد رسمی خود با باشگاه استقلال را به مدت یک فصل و نیم امضا 
کرد. با تایید نهایی تست پزشکی قرارداد این بازیکن امضا شد و دلیل تاخیر در امضای 
قرارداد نیز همزمان شدن با روز جمعه و تعطیلی این روز بود. اسماعیل پس از امضای 

قرارداد به ترکیه رفته تا وسایل خود را به ایران بیاورد و دوشنبه در تهران خواهد بود.

مربی باشگاه نساجی می گوید تیم ملی ایران بهترین تیم 
جام  ملت هاست و بر خلاف دیگر تیم های مدعی بازی هایش 

را مقتدرانه پیروز می شود.
مجید جلالی، کارشناس فوتبال و مربی باشگاه نساجی 
در گفت وگو با ایسنا، درباره تیم   ملی، اظهار کرد: با توجه به 

نمایش های تیم   ملی می توان به جرأت گفت  که ما بهترین تیم 
جام هستیم. بر خلاف دیگر تیم های بزرگ آسیا مثل ژاپن، 
کره جنوبی و استرالیا که به سختی بازی های خود را پشت سر 
می گذارند، تیم ملی ایران مقتدارانه و مسلط برابر حریفان به 
پیروزی می رسد. چیزی که تیم   ملی درون زمین پیاده می کند 

غرور آمیز است.
او درباره تغییرات در ترکیب تیم   ملی هم اظهار کرد: بازیکنانی 
که در تیم   ملی حضور دارند، از لحاظ کیفیت بسیار به هم 
نزدیکند. ما تفاوت فاحشی میان میلاد محمدی و حاج صفی 
 یا رضاییان و غفوری نمی بینیم. بازیکنان فوق العاده  از لحاظ 
کیفیت به هم نزدیکند. این برای یک تیم خیلی خوب است و 
مربی به این نکته توجه دارد که بازی دادن به همه بازیکنان آنها 
را از لحاظ انگیزشی در بهترین سطح نگه می دارد. تنها جایی 
که شاید به خاطر مسائل فنی و از بابت نگرانی در آن تغییر 
ایجاد شده است، دفاع وسط تیم   ملی است. تمام تغییرات 
در خطوط هافبک و حمله بر اساس توانمندی های حریف و 

نیازمندی های ایران است.
جلالی در پاسخ به این سوال که بهترین زوج برای بازی در 
کنار مرتضی پورعلی گنجی در قلب دفاع کدام بازیکن است، 

گفت : مربی تیم یعنی کسی که شبانه روز با این بازیکنان 
پورعلی گنجی  را کنار  بازیکن  و تمرین می کند سه  زندگی 
بازی داده است پس ما که از تیم   ملی و تمریناتش دور هستیم 
نمی توانیم با قاطعیت بگوییم که بهترین زوج برای پورعلی 
گنجی و بهترین ترکیب برای خط دفاعی کدام است. آن کسی 
که با تیم ملی زندگی می کند و به آنها تمرین می دهد شاید به 
دنبال این نکته است که متوجه شود که چه بازیکنی برای بازی  
کنار پورعلی گنجی بهتر است. البته این فقط یک احتمال 

است.
این کارشناس فوتبال درباره این که نظر کسانی که می گویند 
موفقیت تیم   ملی به خاطر ضعیف بودن رقبایش بوده است، 
درست تر است یا کسانی که می گویند که تیم   ملی ایران نسبت 
به دوره قبل پیشرفت بیشتری کرده است، گفت : به نظر من هر 
دو گروه درست می گویند. تیم ما نسبت به گذشته خیلی بهتر 
شده است. از نظر بدنی، سطح انگیزشی، اتحاد درون تیمی، 
هماهنگی میان خطوط و دیدگاه های تاکتیکی ما در این جام 
بهترین تیم هستیم. شما به بازی دیروز ایران با چین نگاه کنید. 
چین با هر تیمی بازی کند نمی تواند حریف ساده ای برای آنها 
باشد  ولی ما نه تنها آنها را خیلی خوب بردیم بلکه از روی آنها 

گذشتیم و طوری بازی کردیم که به آنها مجال نفس کشیدن 
را هم ندادیم.

داریم.  بزرگی  بازیکنان  حمله  بخش  در  ما  کرد:  اضافه  او 
بازیکنانی که ایده آل هستند. بازیکنانی مثل آزمون، طارمی، 
امیری، انصاری فرد و جهانبخش بهترین  هستند. طارمی و 
آزمون نشان دادند که هم روی هوا می توانند روی هر تیمی 
مسلط باشند و هم در زمینه تعقیب توپ مثل یک تانک عمل 
کنند. آنها یک به یک ها را کاملا برنده می شوند. با توجه به این 
که طارمی در بازی با ژاپن محروم است، فکر می کنم که امیری 

جایگزین او شود.
مربی باشگاه نساجی در پاسخ به این پرسش که با توجه به 
ساختار فوتبال ایران و ضعف امکانات، از جمله کمبود زمین 
تمرین و بازی های تدارکاتی آیا حضور کارلوس کی روش در 
فوتبال ایران بازدهی لازم را با توجه به هزینه ها دارد یا خیر؟ 
توضیح داد: این موضوعی نیست که بخواهیم خیلی سریع 
به آن پاسخ دهیم. این یک بحث بسیار عمیق است و باید 
مجموعه ای از عوامل جمع شوند تا ببینیم جواب این سوال 
چیست. هر کسی که به این سوال جواب فی البداهه بدهد 

آن جواب کامل نیست.

مجید جلالی:

 ایران بهترین تیم جام  ملت هاست

پیروزی فرنگی کاران از فن زدن برایم مهم تر است

بنا:هیچجاجزاردو،کشتیگیرساختهنمیشود
سرمربی تیم ملی کشتی فرنگی گفت: ملی پوشان کشتی 
پذیرش  و  ملی  تیم  اردوی  جز  جایی  هیچ  که  بدانند  باید 
سختی هایی که تحمل کنند، نمی توانند ما را به قله ای که مد 

نظرمان است، برسانند.
 محمد بنا درباره رقابت های کشتی فرنگی جام تختی در 
اندیمشک گفت: برای من بعد از تقریبا ۲ سال دوری از کشتی، 
جام تختی مهیج بود و البته برگزاری آن در شهر اندیمشک و 
در میان خیل عظیم علاقمندان هیجان انگیز بود. جوانانی را 
در این مسابقات دیدم که نشان داد کشتی فرنگی هیچ زمانی 

بدون پشتوانه نمی ماند و خیلی بیشتر به آینده امیدوار شدم.
وی ادامه داد: البته این جوانان برای ساخته شدن، خیلی 
کار دارند چرا که پروسه ۲0 ماهه تا بازی های المپیک زمان 
که  کنیم  اداره  گونه ای  به  باید  را  کشتی  داشته های  داریم. 
میدان  اولین  شویم.  موفق  مختلف  میدان های  در  بتوانیم 
رسمی ما مسابقات قهرمانی آسیاست که اردیبهشت ماه در 
کشور چین برگزار خواهد شد و من دوست دارم، در این پیکارها 
قهرمان شویم که با روحیه خیلی خوب قدم به قهرمانی جهان 

در قزاقستان بگذاریم.
تیم ملی، کشتی گیر ساخته  اردوهای  * هیچ جا جز 

نمی شود 
سرمربی تیم ملی کشتی فرنگی ایران در دو دوره بازی های 
المپیک خاطر نشان کرد: در پیکارهای جهانی سال ۲019 
قزاقستان نیز نیروهایی داریم که بتوانند به ما کمک کنند و در 
آنجا هم آبروداری کنیم و در نهایت بعد از آن یک سال خوب 
دیگر تا المپیک را پیش رو خواهیم داشت و اگر خدای ناکرده 
در مسابقات جهانی سهمیه لازم را نگرفتیم باید خود را برای 

حضور در سایر مسابقات گزینشی آماده کنیم.
وی تصریح کرد: تا پیکارهای جهانی سال ۲019 قزاقستان 
16 مرحله اردوی تمرینی پیش بینی شده است و هیچ جا جز 

اردوهای تیم ملی، کشتی گیران به سطح مسابقات جهانی 
نمی رسند. اردوهای تیم ملی 10 روزه و در مقاطع کوتاه مدت 
است که با 5 تا 6 روز استراحت، ملی پوشان دوباره به اردو 

برمی گردند.
بنا ادامه داد: پروسه آماده سازی طولانی مدت را تا رقابت های 
قهرمانی جهان و بعد از آن بازی های المپیک ۲0۲0 توکیو را 
پیش رو داریم و ملی پوشان کشتی باید بدانند که هیچ جایی 
جز اردوی تیم ملی و پذیرش سختی هایی که تحمل کنند، 

نمی توانند ما را به قله ای که مد نظرمان است برسانند.
* کشتی گیران باید خود را با قوانین فعلی جهان وفق 

دهند
وی در پاسخ به این سوال که آیا برنامه ای برای حل مشکل 
عدم توانایی برخی ملی پوشان در اجرای فنون دارد یا خیر؟ 
گفت: برای من اینکه فن بزنند یا نزنند، فرقی نمی کند بلکه 
مهمترین اصل ایجاد شرایطی است که کشتی گیران بتوانند با 
شرایط فعلی جهان خود را وفق دهند و عادت کنند که بتوانند 
پیروز شوند. ملی پوشان ما قبلا هم کم فن می زدند، اما پیروز 

می شدند.
اگر  کرد:  نشان  خاطر  فرنگی  کشتی  ملی  تیم  سرمربی 
کشتی کشورهای مختلف در دنیا را تماشا کنید، می بینید که 

فن کم زده می شود، اما پیروز می شوند. شاید 80 تا 90 درصد 
پیروزی ها و شکست ها با قوانین جدید اکنون در خاک تعیین 
می شود و ما نیز از همان قوانین تبعیت می کنیم. البته ایده ها 
و تفکرات قبلی خودمان را که مقداری سست شده بود را پیاده 
می کنیم که ملی پوشان راز و رمز پیروزی را در هر شرایطی یاد 

بگیرند.
 * می توانیم آینده خوبی در کشتی فرنگی داشته باشیم

بنا در خصوص تیم های خارجی شرکت کننده در جام جهان 
پهلوان تختی گفت: تیم جمهوری آذربایجان با تعدادی از 
قهرمانان جوانان و امیدهای جهان خود به اندیمشک آمده بود 
و گرجستان و کوبا نیز چند کشتی گیر خوب به همراه داشتند 
و در مجموع کشتی گیران خارجی شرکت کننده در سطح 
متوسط بودند، اما نمایندگان ایران خیلی بودند و هر چند از 
نظر آمادگی در سطح عالی نبودند که در این فصل طبیعی 

است.
وی یادآور شد: ولی در مجموع با داشته هایی کشتی ایران، 
جوانانی در جام تختی شرکت کردند که نوید این را می دهد 
که اگر همه دست به دست هم بدهیم و شرایط مطلوب باشد، 

می توانیم آینده خوبی در کشتی فرنگی داشته باشیم.
* بهترین مربیان بدنساز دنیا را در کنار خودم دارم

بنا در خصوص اضافه شدن مربی بدنساز به کادر فنی تیم 
ملی گفت: ۳ نفر از بهترین مربیان بدنساز دنیا را در کنار خودم 
دارم. ناصر نوربخش، بهروز حضرتی پور و ایرج اسفندیاری فر 
و زمانی نیز جمشید خیرآبادی این کار را انجام می داد که هر 
کدام از این مربیان حرفهای زیادی در این زمینه برای گفتن 
دارند. وی در خصوص اینکه آیا جمشید خیرآبادی به جمع 
کادر فنی تیم ملی بزرگسالان اضافه می شود، خاطر نشان 
کرد: او سرمربی تیم کشتی فرنگی زیر ۲۳ سال ایران است، اما 

با ما در تیم ملی بزرگسالان نیز همراه خواهد بود.

پیشکسوت فوتبال ایران، گفت: تنها تیمی که می تواند برای ایران در این تورنمنت مشکل ساز شود، تیم 
ملی ژاپن است. این بازی حکم فینال زودرس را دارد.

شاهین بیانی ، در مورد رویارویی تیم ملی ایران و ژاپن در نیمه نهایی جام ملت های آسیا گفت: چیزی که 
مشخص است این است که تنها تیمی که می تواند برای ایران در این تورنمنت مشکل ساز شود تیم ملی ژاپن 
است این بازی حکم فینال زودرس را دارد و بعید می دانم در صورت صعود به فینال تیمی از جدول مقابل 
بتواند برای ما دردسرساز شود. ژاپن تغییر نسلی نسبت به جام جهانی داشته و این تیم کیفیت تیم حاضر در 

جام جهانی ۲018 را ندارد.
وی در مورد وضعیت ژاپن عنوان کرد: نگاه ژاپن معمولًا بلندمدت است آنها بعداز جام جهانی تغییر نسل 
دادند و این مسئله شده در حال حاضر هماهنگی خیلی زیادی نداشته باشند و نتوانند آن عملکرد درخشان 
جام جهانی و بازی خوبی که مقابل بلژیک انجام دادند را تکرار کنند. آنها مقابل ایران دچار مشکل خواهند 

شد.
پیشکسوت فوتبال ایران افزود: تیم ملی ایران به بلوغ فکری خوبی رسیده سازمان دفاعی تیم کی روش 
بسیار عالی است و ما خیلی سخت گل دریافت می کنیم. در مقابل خط حمله قدرتمندی داریم که می توانند 

به راحتی به حریفان آسیایی گل بزنند. امسال در آسیا تیم ایران حرف اول را می زند.
بیانی در رابطه با غیبت مهدی طارمی به دلیل محرومیت در این مسابقه گفت: طارمی جزو خوب ها است 
و در این مورد شکی وجود ندارد. تیم کارلوس کی روش هم نشان داده با نبود ۲-۳ بازیکن دچار مشکل 
نمی شود چه به برسد به یک بازیکن قطعاً نفرات جایگزین خوبی در تیم ملی هستند که می توانند بازی خوبی 

انجام دهند.
وی در رابطه با اردوی استقلال در ترکیه و شرایط این تیم خاطرنشان کرد:  استقلال بدترین جا را برای 
برگزاری اردو انتخاب کرد. امیدوارم تیم بتواند در نیم فصل به شرایط خوبی برسد. می گویند یک مهاجم جدید 
جذب شده و امیدوارم این بازیکن هر چه زودتر بتواند در تیم جا بیافتد و استقلال بتواند خیلی زود به جمع 
مدعیان برسد. حضور فرهاد مجیدی هم می تواند به تیم کمک کند. او محبوبیت زیادی بین هواداران دارد 

و احتمالًا در ۲-۳ بازی اول ورزشگاه پر می شود که امیدوارم هواداران خوشحال راهی منزل  هایشان شوند.
بیانی در پاسخ به این سؤال که آیا به خاطر سرما محل اردوی این تیم را بد می داند، گفت: بله، همین طور 
است. اینطور که گفته می شود در اکثر روزهای اردو بارندگی بوده و آنجا شرایطش چندان برای این فصل 
مناسب نیست. در کشور خودمان شهرهای خوبی مثل کیش و قشم را داریم که در این فصل می توانند 

پذیرای تیم های مان باشند.

نبود طارمی تیم ملی را دچار مشکل نمی کند 

شاهین بیانی: بازی با ژاپن فینال زودرس است
 پیشکسوت تیم فوتبال استقلال گفت: متاسفانه با روند نزولی که در مدیریت 

باشگاه وجود دارد هواداران نگران آینده این تیم هستند.
ستار همدانی در خصوص انتقاداتی که این روزها از اردوی آبی پوشان در 
ترکیه می شود، گفت: اینکه چرا آنها به ترکیه رفته اند حتماً از قبل برنامه ریزی 
شده بود و من نمی توانم در این خصوص زیاد نظر دهم. اما اعتقاد دارم آنها 
می توانستند در شرایط آب و هوای بهتری اردوی خود را برگزار کنند. اما این 
روزها مشکل اصلی استقلال اردو نیست بلکه اتفاقات ناخوشایندی است که 
در این تیم رخ داده است. آبی پوشان هنوز نتوانسته اند یارگیری کنند و هر 
روز هم به شروع بازی های لیگ نزدیک می شویم ولی متاسفانه هیچ اخبار 
از استقلال به گوش نمی رسد و هواداران هر روز نگرانی بیشتری  خوبی 
نسبت به وضعیت استقلال دارند. وی تاکید کرد: تمامی تیم های لیگ برتری 
بازیکنانشان را جذب کرده و تقریباً نفرات جدید با قدیمی ها هماهنگ شده 
اند اما استقلال نه تنها بازیکنی را جذب نکرده بلکه یکی دو بازیکنش را هم 
به دلیل مصدومیت از دست داده است. همدانی با انتقاد از عملکرد مدیریت 
این تیم گفت: متاسفانه ضعف در سطح مدیریت استقلال کاملًا مشهود 
است و این روزها هیچ اخبار خوبی به گوش نمی رسد. بیشتر صحبت و وعده 
و وعید و امید دادن وجود دارد اما در عمل می بینیم که روزهای سختی در 
انتظار استقلال است. آبی پوشان باید در لیگ برتر و لیگ قهرمانان حضور 
پرقدرتی داشته باشند. اما این چیزی که ما مشاهده می کنیم با آن خواسته 
مردم متفاوت است. وی ادامه داد: مدیر باید کاربلد باشد و بتواند در سخت 
ترین شرایط کارهای بزرگ انجام دهد. یکی از دلایلی که فتح الله زاده همیشه 
موفق بود این بود که در بدترین شرایط اجازه نمی داد تیم وارد بحران شود اما 
این روزها از این نوع مدیریت در استقلال خبری نیست و همه می دانیم که به 
راحتی روزها را از دست می دهیم و استقلال شرایط خوبی در آینده نخواهد 
داشت. پیشکسوت استقلال در پاسخ به این پرسش که آیا با این وضعیت 
امیدی به آینده استقلال دارید یا خیر، گفت: همه ما با امید زندگی می کنیم 
و امیدواریم که استقلال هم بتواند موفق باشد اما کار این تیم بسیار سخت 

است و باید با حریفانی بجنگند که از هر لحاظ آماده هستند و این می تواند 
برای استقلال دردسرساز باشد. مردم این روزها نگرانند و همه دوست دارند که 
تیمشان نتیجه بگیرند و اگر مدیران استقلال هم می خواهند به این موضوع 
فکر کنند باید اقدامات لازم را انجام دهند در غیر این صورت عرصه برای 
استقلال تنگ تر خواهد شد. وی تاکید کرد: پرسپولیس، سپاهان، پدیده و 
تراکتور تیم هایی هستند که بازیکنان خود را جذب کرده، اردو رفته اند و شرایط 
خوبی دارند و مطمئناً استقلال کار سختی برابر این تیم ها خواهد داشت و اگر 
می خواهد به موفقیت برسد، لحظه ها را هم نباید از دست بدهد. همدانی 
در خصوص حضور بازیکنان در فضای مجازی و استفاده از کلمه دروغگو 
گفت: بازیکنان نباید چنین رفتاری داشته باشند. البته همه آنها مشکلات 
دارند و نمی توان به آنها هم حق نداد اما این اتفاق به دلیل ضعف مدیریت 
رخ داده است و کادر فنی باید نظارت بیشتری بر تیم داشته باشد. مشکلات 
همیشه وجود داشته و خواهد داشت اما بازیکنان نباید اینچنین بی پروا در 
فضای مجازی علیه مدیران تیم صحبت کنند. وی در پایان خاطرنشان کرد: 
کار استقلال هر روز برای شروع لیگ سخت تر می شود و تنها باید امیدوار بود 
که همین بازیکنان بتوانند با تعصب همیشگی خود به استقلال کمک کرده و 

با حمایت هواداران نتایج قابل قبولی کسب کنند.

 ستار همدانی :

وضعیت استقلال هواداران را نگران کرده است

مهاجم تیم ملی فوتبال ایران گفت:من این قول را می دهم تا الان هر چیزی که از 
تیم ملی دیده اید در بازی با ژاپن صد برابر آن را خواهید دید.

تیم ملی فوتبال ایران تا اینجای مسابقات جام ملت های آسیا تاکنون 1۲ گل به ثمر 
رسانده و یکی از بهترین تیم های این جام از نظر گل زده و گل خورده محسوب می 
شود. مهاجمان تیم ملی در این مسابقات به حدی آماده نشان دادند که هر کدامشان 

به زمین می روند برای مدافعان حریف خطرناک هستند.
کریم انصاری فرد از آن دسته بازیکنان است که در دیدار با چین از تک فرصتی که 
نصیبش شد نهایت استفاده را برد و گل سوم ایران را به ثمر رساند. بازیکنی که در دیدار 
با پرتغال پنالتی ایران را هم در جام جهانی گل کرده بود حالا یک گل به گلهای ملی 

خود در یک تورنمنت مهم دیگر اضافه کرده است.
انصاری فرد در گفت و گویی پیرامون مسائل مختلف از جمله بازی با ژاپن، محرومیت 

طارمی و .... صحبت هایی انجام داده که متن آن را در زیر می خوانید:
* ابتد از بازی با چین شروع کنیم....

خدا را صد هزار بار شکر که تیم ملی شخصیتی پیدا کرده که مقابل همه رقبا با 
احترام وارد زمین می شود و با قدرت آنها را شکست می دهد.ما بازی خوبی مقابل 
چین انجام دادیم، آنها تیمی صاحب سبک هستند که در سال های اخیر مربیان و 
بازیکنان بزرگی را به فوتبال کشورشان برده اند و به همین دلیل پیشرفت زیادی کرده 
اند.در راس این تیم هم مربی بزرگی مثل لیپی حضور داشت ولی دیدید که بازیکنان 
با تمام توانشان بازی کردند و این برد مبارک مردم ایران که واقعا سختی های زیادی 
کشیده اند. شاید تنها دلخوشی این مردم فقط برد تیم ملی باشد ولی آنها مطمئن 

باشند بازیکنان تیم ملی از لحظه ای که وارد زمین می شوند فقط به فکر شاد کردن 
دل مردم هستند و این را صمیمانه از ته دل به آنها می گویم.

* بعد از حضور تو زمین گل زدی و به نظر می رسد همه مهاجمان تیم ملی برای 
مدافعان خطرناک هستند...

بابت این موضوع هم شاکر خدا هستم. همه بازیکنان عالی کار کردند و خوشحالم 
که تلاش بازیکنان را به ثمر رساندم و  توانستم سهم کوچکی در این برد داشته باشم. 

امیدوارم در ۲ بازی آینده هم بتوانیم نتایج خوب و پرگلی کسب کنیم.
*بازی سختی با ژاپن داریم،قبول داری این بازی فینال محسوب می شود؟

صد در صد. بازی با ژاپن یک بازی حساس محسوب می شود.همه تیم ژاپن را می 
شناسند و می دانند که این تیم می تواند تیم ملی را اذیت کند اما ما باید حواسمان را 
کاملا جمع کنیم و تا روز بازی این تیم را آنالیز خواهیم کرد که بازی خوبی انجم دهیم. 

از طریق شما هم یک قولی به مردم می دهم.
* چه قولی؟

من این قول را می دهم تا الان هر چیزی که از تیم ملی دیده اید در بازی با ژاپن صد 
برابر آن را خواهید دید. بازیکنان تیم ملی جانشان را برای این بازی می گذارند چون 
این ۲ بازی آینده است که می تواند رویای چندین ساله ما را به حقیقت تبدیل کند. 
این موضوع یک انگیزه مضاعف برای بازیکنان است که با تمام توان بازی کنند. بی 

صبرانه هم آمده شروع بازی هستیم.
*تیم ملی بعد از ۱۵سال  به نیمه نهایی آسیا رفته است، چطور شده که تیم 

بدون گل خورده و با گلهای زیاد تا اینجا جلو رفته است؟
در تیم ما همه خوب دفاع و همه خوب حمله می کنند از فوروارد تا خط دروازه. در 
این چند سال این کار را از کی روش یاد گرفتیم. این ها همه کار تیمی است و اگر گلی 
نمی خوریم و کلین شیت می کنیم کار کل تیم است.امیدوارم با کمک خداوند بزرگ 
تا آخر بازی ها به این شکل ادامه بدهیم و گلی دریافت نکنیم چون برای موفقیت تیم 

هم قسم شده ایم.
* خیلی ها بعد از بازی با چین از قهرمانی ایران صحبت کردند. در مورد این 

موضوع چه صحبتی داری؟
خیلی زود است در این مورد حرف بزنیم. مهمترین بازی ما بازی با ژاپن است و تمام 

تمرکز ما باید روی این موضوع باشد و بس.
*مهدی طارمی در بازی بعد محروم است و شاید خودت از ابتدا بازی کنی...

مهدی از ابتدای مسابقات خیلی زحمت کشیده و بازیکن خیل قابلی است. داور 
می توانست در بازی با چین به او کارت ندهد. جای او در بازی آینده خالی است ولی 

در این تیم واقعا بحثی برای این موضوعات نیست که چه کسی بازی می کند و چه 
کسی بازی نمی کند. همه سرحال هستند و می توانند به تیم کمک کنند. مهدی 

طارمی هم کنار ما است و همه امیدواریم در این بازی به موفقیت برسیم.
* در صحبت هایت گفتی که صحبت از قهرمانی زود است ولی آیا به این 
فکر کردی که اگر قهرمان شدید جام را به چه کسی هدیه کنید؟ به هر حال 
بازیکنان معمولا سعی می کنند به صورت روحی و روانی این صحبت ها را 

انجام بدهند...
اگر قهرمان شدیم این جام مال مردم است. نه متعلق به من است  و نه بازیکنان. ما 
وسیله هستیم و بس. اگر قهرمان شدیم این جام متعلق به کُرد و آذری و لُر و بلوچ و 
فارس و ... است.امیدوارم اگر این اتفاق افتاد همه با هم یک روز به یاد ماندنی داشته 
باشیم. من از مسئولان می خواهم نه برای تیم ملی بلکه اگر تیم ما قهرمان شد کاری 

کنند مردم از ته دلشان یک روز کامل خوشحال باشند.
* به نظرت این تیم را می توان بهترین تیم بعد از انقلاب نامید یا نه... چون 

خیلی ها معتقدند تیم جام جهانی 98 و ... تکرار نخواهند شد؟
به نظر من همه تیم های ملی ما همیشه خوب بودند و واقعا همه تلاش کردند. 
اسطوره های تیم ملی همیشه خالصانه کار کردند و تیم ملی الان هم یکی از بهترین 
ها است. من در آن جایگاه نیستم که کارشناسانه بگویم این تیم بهترین است ولی صد 
در صد یکی از بهترین تیم های ملی تاریخ فوتبال ایران است. این هم حاصل کار و 
تلاش کارلوس کی روش و فدراسیون فوتبال است. همه این اتفاقات و بردها مربوط به 
یک سال و ۲ سال نیست و به 8 سال کار بر می گردد. البته الان دیگر وقت خوشحالی 
نیست و باید همه حواس و تمرکزمان را روی بازی با ژاپن بگذاریم و همه باید برای یک 

بازی حیاتی آماده شویم.
و صحبت آخر؟

 می خواستم به ۲ نکته اشاره کنم. اول اینکه تولد برادرم محمدرضا انصاری فرد است 
و گلم را به او تقدیم می کنم و از راه دور به او تبریک می گویم.و نکته دوم هم این است 
که می خواستم از پیشکسوتان فوتبال ایران برای بازی با ژاپن دعوت کنم. از همه این 
عزیزان که حتی یک دقیقه برای فوتبال ایران زحمت کشیدند دعوت می کنم در بازی 
با ژاپن یار و یاور تیم ملی باشند به خصوص از آقای علی دایی عزیز که همه می دانند 
چقدر به او ارادت دارم. نمی دانم آقای دایی چنین فرصتی دارند یا نه ولی از ایشان و 
تمامی بزرگان فوتبال ایران و زحمتکشان دعوت می کنم در بازی دوشنبه در کنار تیم 
ملی باشند و دوست دارم آنها را کنارمان در ورزشگاه ببینیم به این امید که در کنار آنها 

جشن پیروزی بگیریم.

انصاری فرد: دوست دارم دایی را در ورزشگاه ببینم
مقابل ژاپن 100 برابر بازی های قبل می شویم
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علمی و سلامت 

تعریق شبانه نشانه چیست؟
گاهی اوقات داروها می توانند موجب تعریق شبانه شوند. این شرایط ممکن است از 

عوارض جانبی مصرف برخی داروها باشد.
تعریق شبانه نشانه ای رایج از تغییرات هورمونی، مانند کاهش هورمون های جنسی 
زنان در زمان یائسگی، است. عدم تعادل در هورمون ها می تواند مردان را نیز تحت تاثیر 
قرار دهد. تستوسترون، هورمون جنسی اصلی در مردان است و مسئولیت تولید اسپرم 
و ساخت توده ماهیچه ای را بر عهده دارد. سطوح تستوسترون با افزایش سن به تدریج 
کاهی می یابد. زمانی که سطوح تستوسترون در مردان پایین است، بدن ممکن است 
علائم مختلفی، از جمله تعریق شبانه را تجربه کند. همچنین، گاهی اوقات مصرف برخی 
داروها می تواند با سطوح کم تستوسترون یا دیگر شرایط پزشکی مرتبط باشد. هر فردی 
که به طور منظم تعریق شبانه را تجربه می کند، بهتر است برای بررسی دقیق تر شرایط به 

پزشک مراجعه کند.
دلایل تعریق شبانه

دلیلی واحد برای تعریق های شبانه وجود ندارد و عوامل مختلفی می توانند به بروز این 
شرایط منجر شوند که در ادامه به آنها اشاره شده است.

سطوح کم تستوسترون
سطوح کم تستوسترون یک شرایط هورمونی رایج است که مردان را تحت تاثیر قرار می 
دهد. این به معنای آن است که بدن به میزان کافی تستوسترون تولید نمی کند. این شرایط 

با افزایش سن و کند شدن آهنگ فرآیندهای طبیعی بدن شیوع بیشتری دارد.
سطوح کم تستوسترون ممکن است موجب برخی علائم، از جمله موارد زیر شود:

- سطوح کم انرژی یا خستگی - گرگرفتگی - تغییرات خلقی - میلی جنسی کم
- اختلال در نعوظ - بزرگ شدن بافت پستان

این مسائل ممکن است به دلایل دیگر نیز شکل بگیرند و هر فردی که آنها را تجربه می کند 
برای بررسی دقیق تر باید به پزشک مراجعه کند. موارد بسیاری می توانند موجب سطوح 
کم تستوسترون شوند که از آن جمله می توان به آسیب دیدگی یا تومورهایی که بیضه ها 
یا غدد را تحت تاثیر قرار می دهند، اشاره کرد. برخی شرایط ژنتیکی یا بیماری های مزمن 
نیز ممکن است به سطوح کم تستوسترون منجر شوند. برخی روش های درمانی مانند 
رادیوتراپی یا شیمی درمانی نیز می توانند بر سطوح هورمون ها تاثیرگذار بوده و موجب 

کاهش تستوسترون شوند.
داروها

گاهی اوقات داروها می توانند موجب تعریق شبانه شوند. این شرایط ممکن است از 
عوارض جانبی مصرف برخی داروها باشد. به عنوان مثال، داروهای ضد افسردگی ممکن 
است دلیل تعریق شبانه باشند. بسیاری از داروهای دیگر نیز می توانند موجب تعریق شبانه 

شوند که از آن جمله می توان به داروهای فشار خون و آنتی بیوتیک ها اشاره کرد.
داروهایی که هورمون ها را مسدود کرده یا تغییر می دهند، مانند آنهایی که در هورمون 
درمانی استفاده می شوند، مکمل های هورمون تیروئید، یا برخی داروهای سرطان نیز 

ممکن است به طور بالقوه موجب تعریق شبانه شوند.
شرایط پزشکی

برخی شرایط پزشکی ممکن است به تعریق شبانه هم در مردان و هم زنان منجر شوند که 
از آن جمله می توان به موارد زیر اشاره کرد:

- اختلالات اضطراب - حملات هراس - اختلالات خودایمنی - اچ آی وی - ایدز
- مسائل حسی مانند بی حسی - سوء مصرف مواد مخدر - تیروئید بیش فعال - برخی 

انواع سرطان، مانند لوسمی یا لنفوم هوچکین - برخی عفونت ها
یک اختلال خواب ممکن است دلیل زمینه ای تعریق های شبانه باشد. مطالعه ای که در 
نشریه BMJ Open منتشر شد، نشان داد که احتمال تعریق شبانه در افرادی که آپنه خواب 
درمان نشده دارند، سه برابر بیشتر است. افراد مبتلا به آپنه خواب، بدون در نظر گرفتن این 
که چه میزان در شبانه روز می خوابند، ممکن است علائم دیگری مانند خستگی را تجربه 
کنند. مصرف بیش از حد الکل ممکن است دلیل تعریق های شبانه در برخی افراد باشد، 
به ویژه ای آنهایی که پیش از خواب الکل مصرف می کنند. گاهی اوقان تعریق شبانه می 
تواند نشانه ای از تغییرات طبیعی در بدن، مانند دوران یائسگی باشد. طی این دوره، زنان 

کاهش سطوح هورمون ها و تعریق شبانه مکرر را تجربه می کنند.
درمان تستوسترون کم

اگر سطوح تستوسترون دلیل تعریق شبانه باشد، درمان به طور معمول شامل استفاده 
از مکمل های هورمونی می شود. البته، این دارو شبیه به استروئیدهایی نیست که برخی 
ورزشکاران یا بدنسازان استفاده می کنند. تستوسترون درمانی به طور معمول شامل تجویز 
داروهایی به شکل قرص، کرم یا پچ ها می شود که هورمون را به آرامی در بدن آزاد می 
کنند. تستوسترون ورودی مشابه با هورمون های تولیدی بدن عمل می کند. درمان سطوح 
کم تستوسترون به طور معمول موثر بوده، اما با برخی خطرات نیز همراه است. از عوارض 

جانبی بالقوه تستوسترون درمانی در مردان می توان به موارد زیر اشاره کرد:
- نوسانات خلقی - آکنه - بزرگ شدن پستان - احساس درد یا حساسیت به لمس در 
پستان - افزایش وزن - تورم در اندام های پایینی مانند پا - بزرگ شدن پروستات - وخیم تر 

شدن سرطان پروستات - خطر بیشتر سرطان پستان - خطر بیشتر آپنه خواب
درمان های خانگی برای تعریق شبانه

گاهی اوقات راه حل تعریق شبانه به سادگی تعویض ملحفه یا لباسی است که فرد هنگام 
شب به تن دارد. در برخی موارد، مواد سبک و با قابلیت تنفس، به ویژه در آب و هوای گرم، 
ممکن است به پیشگیری از تعریق شبانه کمک کنند. پرهیز از مصرف الکل نیز ممکن است 
به پیشگیری از تعریق شبانه کمک کند. برخی درمان ها یا تغییرات سبک زندگی ممکن 

است به پشتیبانی از بدن و افزایش طبیعی سطوح تستوسترون در مردان کمک کنند.
اینها روش های درمان سطوح کم تستسوسترون نیستند، اما ممکن است به عنوان 
 Journal of Clinical مکملی برای درمان پزشکی موثر باشند. مطالعه ای که در نشریه
Biochemistry and Nutrition منتشر شد، نشان داد که فعالیت جسمانی و کاهش وزن 
نیز برای افزایش طبیعی سطوح تستوسترون در بدن اهمیت دارند. بنابر این مطالعه، اضافه 
وزن یا چاقی میزان تستوسترون را در خون کاهش می دهد. فعالیت جسمانی منظم و 

کاهش کالری مصرفی می تواند به افزایش دوباره سطوح تستوسترون کمک کند.
همچنین، مشخص شد که فعالیت جسمانی ممکن است بیشترین اثر را در این زمینه 
داشته باشد. مردانی که از نظر جسمانی فعال بودند دارای سطوح تستوسترون به مراتب 
بالاتری از مردان کم تحرک بودند، حتی اگر مردان کم تحرک کالری کمتری مصرف کرده 
بودند. خواب نیز در تنظیم سطوح هورمون ها نقش ایفا می کند. خواب خوب و منظم 

شبانه ممکن است به حفظ سطوح متعادل هورمون ها، از جمله تستوسترون کمک کند.
چه زمانی به پزشک مراجعه کنیم؟

به طور معمول، تعریق های شبانه شرایطی موقت هستند و دلیلی برای نگرانی وجود 
ندارد. در موارد دیگر، تعریق شبانه می تواند پایدار و نیازمند مراجعه به پزشک برای تشخیص 
دلیل آن و ارائه درمان مناسب باشد. زنانی که در مرحله پس از یائسگی قرار دارند و پس از 
مدتی طولانی از توقف قاعدگی همچنان تعریق شبانه را تجربه می کنند، بهتر است برای 
مشاوره به یک پزشک مراجعه کنند. افرادی که تعریق شبانه در خواب آنها اختلال ایجاد 
کرده یا این شرایط به طور منظم یا اغلب رخ می دهد نیز بهتر است به پزشک مراجعه کنند.
هر فردی که علائم دیگر، مانند کاهش وزن ناخواسته، تب، یا علائم گوارشی را به همراه 

تعریق شبانه تجربه می کند نیز بهتر است به پزشک مراجعه کند.

ناحیه دور چشم پوستی ظریف و نازک دارد که معمولا بیشتر از سایر نواحی دچار چین 
و چروک و پیری زودرس می شود. در این مطلب به بیان چند نکته و ترفند برای مراقبت از 

پوست دور چشم می پردازیم.
پوست دور چشم، بخشی از بدن است که علی رغم میل اغلب افراد می تواند علائم پیری 
زودرس در آن نمایان شود به ویژه اگر به  خوبی از پوست خود مراقبت نکرده باشید؛ اما آیا تا 
به  حال برایتان سؤال پیش  آمده که چرا این اتفاق اغلب برای پوست دور چشم رخ می دهد؟
در ابتدا باید بگوییم که پوست دور چشم نازک و ظریف تر از پوست سایر نواحی بدن 
است. همچنین چشم انسان در طول روز فعالیت زیادی انجام می دهد که شامل پلک 
زدن می شود تا تحت تأثیر احساسات قرار گرفتن؛ به طور مثال خندیدن، گریستن و تعجب 
کردن. تمام حالاتی که در صورت انسان نمایان می شوند باعث تحرک زیاد پوست دور 
چشم ها نیز خواهند شد و این عامل به تنهایی می تواند باعث پیری زودرس این ناحیه شود.
علاوه بر این ها، دلایل ژنتیکی، اشعه ماوراءبنفش، عوامل استرس زای خارجی و سبک 

زندگی نیز در این رابطه مؤثرند. مشکلات رایج مربوط به ناحیه چشم عبارت اند از:
-حلقه های تیره
-چین  و چروک

-پف کردگی زیر چشم ها
توجه داشته باشید که مهم نیست چند سال دارید. در واقع هیچ زمانی برای رسیدگی و 
اهمیت دادن به چشم ها زود و یا دیر نیست. در ادامه چند روش برای حفظ سلامت پوست 
دور چشم معرفی می کنیم که با استفاده از آن ها می توانید در جهت حفظ چشمان خود 

کوشا باشید:
1- مرطوب کردن پوست

مرطوب کردن پوست معمولًا یکی از کارهایی است که کم اهمیت شمرده می شود اما نباید 
این اتفاق بیفتد. تصور کنید پوست شما مثل یک انگور است. بنابراین وقتی که آب خود 
را از دست می دهد شروع به جمع شدن کرده و منجر به نمایان شدن چین وچروک روی 
پوست می شود. پوست می تواند به محض رسیدن آب، دوباره تر و تازه و سرحال شود و این 
اتفاق به طور قابل توجهی می تواند نمایان شدن چین  و چروک را کاهش دهد. این مسئله 
در مورد پوست اطراف چشم نیز صدق می کند و از آنجایی  که در این ناحیه غدد چربی 

)مرطوب کننده های طبیعی پوست ما( وجود ندارد، بیشتر مستعد خشک شدن هستند.
از  می توان  آیا  که  است  این  چشم  دور  پوست  پیرامون  متداول  سؤالات  از  یکی 

مرطوب کننده های صورت برای مرطوب کردن پوست دور چشم نیز استفاده کرد؟ جواب 
مثبت است. فقط باید فاصله ی کافی تا چشم را حفظ کنید که باعث تحریک و سوزش 

چشم نشود.
البته به یاد داشته باشید از آنجایی  که پوست دور چشم نازک است، می تواند نسبت به 
کرم های معمولی دست و صورت حساس باشد. بنابراین اگر بعد از استفاده از کرم صورت 
برای دور چشم دچار احساس خارش شدید و یا چشم ها اشک آلود و قرمز شدند از مصرف 

آن کرم یا مرطوب کننده خودداری کنید.
2- مواد مفید برای دور چشم ها را بشناسید

وقتی به دنبال یک کرم یا مرطوب کننده ی مناسب برای دور چشم خود هستید، شناخت 
اجزای تشکیل دهنده آن مرطوب کننده و انتخاب آن ها بر اساس نیاز خود از اهمیتی بالایی 
برخوردار است. در زیر چند مورد از مواد تشکیل دهنده کرم های دور چشم بر اساس نوع 

نیاز را لیست کرده ایم.
مناسب برای خط و خطوط

در این مورد علاوه بر روغن هایی که باعث کاهش از دست دادن رطوبت پوست می شود، 
نیاز به عناصری داریم که بتواند آثار سریع شادابی و پف کردگی روی پوست داشته باشد. 
به این منظور سعی کنید بیشتر به دنبال عناصری باشید که با تحریک تولید کلاژن مرتبط 

هستند از قبیل:
-رتینوئید 

-رتینول
A مشتقات ویتامین-

-پپتیدها
-فاکتور رشد

مناسب برای حلقه های تیره
برای مبارزه با حلقه های تیره که ناشی از اشعه ی UV خورشید هستند بهتر است به دنبال 

کرم هایی حاوی مواد زیر باشید:
-آربوتین

-هیدروکینون
-کوژیک اسید

C ویتامین-
-سویا

)3-B نیکوتین آمید )ویتامین-
-اسید آزلاییک

مناسب برای پف کردگی زیر چشم ها
درمان پف های زیر چشم می تواند به سادگی خوابیدن کافی و یا نوشیدن آب کافی باشد. 
به  بیان  دیگر کمبود خواب و کمبود آب بدن می تواند از عوامل پف کردگی زیر چشم باشند. 

البته اگر نتیجه ای از این موارد حاصل نشد به دنبال کرم هایی حاوی این موارد باشید:
-کافئین

-چای سبز و پلی فنل های قهوه
Eyeliss کرم های حاوی-

-داروی گیاهی درخت بید
مناسب برای حفاظت کلی و عمومی

برای حفظ سلامت عمومی پوستِ دورِ چشم خود از آنتی اکسیدان ها استفاده کنید.این 
اجزای قدرتمند به از بین بردن رادیکال های آزاد روی پوست که توسط اشعه UV، سیگار 
کشیدن و آلودگی هوا ایجاد شده اند کمک می کنند. همچنین ممکن است از سرعت فرآیند 

پیر شدن پوست نیز بکاهد. بنابراین از عناصر زیر استفاده کنید:

C ویتامین-
E ویتامین-
-چای سبز

-ویتامین B3 یا همان نیکوتین آمید
3- به آرامی و ملایمت رفتار کنید

نکته مهم دیگری که باید مورد توجه قرار گیرد این است که تمام فعالیت هایی که مربوط 
به دور چشم است از پاک کردن آرایش چشم ها گرفته تا استفاده از کرم های دور چشم 
باید آهسته و با دقت انجام شود. همان طور که در بالا اشاره شد پوست این ناحیه نازک 
است بنابراین هرگونه فشار اضافی در این ناحیه می تواند منجر به افزایش چین وچروک ها و 

خطوط کمک کند. بدین منظور از روش های زیر استفاده کنید:
وقتی می خواهید آرایش خود را پاک کنید:

-یک پد پنبه ای را به آرایش پاک کن خود آغشته کنید
-به آرامی پد را روی پوست خود فشار دهید

-به آرامی پد را به سمت بیرون بکشید
-این کار را تا زمانی که آرایش کاملًا پاک شود انجام دهید

وقتی می خواهید از کرم ها و مرطوب کننده های محافظ دور چشم استفاده کنید:
-انگشت کوچک خود را به محصول موردنظر آغشته کنید

-به  آرامی محصول را با انگشت خود به دور چشم بزنید و سپس آن را به دور چشم 
بچرخانید )پلک بالایی فراموش نشود(

-این کار را تا زمانی که محصول به طور کامل جذب پوست بشود تکرار کنید.
4- محافظت در برابر نور خورشید

قرار داشتن در معرض نور خورشید نقش عمده ای در فرآیند پیر شدن پوست دارد و 
همچنین منجر به سیاه شدن پوست زیر چشم می شود. بنابراین کرم ضد آفتاب مناسب 
یکی از لازمه های محافظت از پوست است. حتی اگر هوا خیلی آفتابی نباشد نیز، اشعه 
ماورا بنفش یا همان UV می تواند به پوست آسیب برساند. همچنین به یاد داشته باشید 

که پلک بالایی را فراموش نکنید چراکه این ناحیه بیشتر در معرض نور خورشید قرار دارد.
5- زیر چشم های خود را ماساژ دهید

اگر پف کردگی زیر چشم هایتان گاهی پدیدار می شود و گاهی ناپدید و اغلب در زمان های 
خستگی و عدم خواب کافی نمایان می شود، می توان آن را با یک ماساژ ساده برطرف کرد. 
عوامل ژنتیکی، احتباس مایعات، کمبود خواب یا زیاد خوابیدن از عوامل پف کردگی زیر چشم 
هستند. ماساژ دادن زیر چشم ها می تواند جریان خون را در این ناحیه افزایش دهد. فشار 

ناشی از ماساژ می تواند به تخلیه مایعات اضافی در این ناحیه و بهبود پف کردگی کمک کند.
6- خواب خوب، غذای خوب، فعالیت بدنی خوب

سبک زندگی می تواند در حفظ سلامت و زیبایی پوست دور چشم به شدت مؤثر باشد. 
در واقع بیرون انسان نمودی است از چیزی که درون بدن انسان رخ می دهد. بنابراین با 
اتخاذ سبک زندگی صحیح و سالم می توان از مزایای آن بهره مند شد. 3 کار مهم در این 

مورد عبارت اند از:
-خواب کافی و خوب

-تمرینات و فعالیت بدنی مناسب
-رژیم غذایی سالم 

خواب کافی در سلامت انسان بسیار مهم است. همچنین فعالیت بدنی منظم می تواند 
گردش خون انسان را بهبود بخشد. فقدان خواب کافی و فعالیت بدنی مناسب نه تنها باعث 
احساس بی حالی خواهد شد بلکه موجب تیره شدن پوست دور چشم و پف کردگی آن 
می شود. علاوه بر این ها سعی کنید از غذاهای سالم به ویژه خوراکی های حاوی پتاسیم 

مثل موز استفاده کنید و آب کافی بنوشید.

حفظ شادابی و جوانی پوست

6 روش برای مراقبت از پوست دور چشم

مطالعات نشان داده اگر در هفته بیش از 520 گرم گوشت قرمز 
مصرف کنید، ریسک سرطان روده را افزایش می دهید. مصرف زیاد 
گوشت های فرآوری شده نیز شما را مستعد سرطان روده و معده 
می کنند. نیازهای تغذیه ای افراد با هم فرق می کند، اما اگر با علائم 
زیر روبرو شدید، ممکن است لازم باشد کمتر از گوشت استفاده کنید:

احساس خواب آلودگی می کنید
پروتئین، انرژی ماندگار به شما می دهد، بنابراین شاید تعجب 
کنید که خوردن گوشت زیاد، شما را خواب آلوده می کند. اگرچه 
پروتئین به زمان بیشتری برای گوارش نیاز دارد و اصلا برای همین 
است که مدت زمان بیشتری شما را سیر نگه می دارد اما انرژی 
فوری به شما نمی دهد، این کربوهیدرات است که انرژی فوری را 
تأمین می کند، یعنی خیلی زود به گلوکز که منبع در دسترس انرژی 
است تبدیل می شود. مغز شما فقط از گلوکز می تواند برای انرژی 
استفاده کند؛ اما پروتئین به زمان بیشتری نیاز دارد تا به مغز برسد. 
ضمناً عضلات نیز برای فعالیت به گلوکز نیاز دارند و اگر این انرژی 

فوراً تأمین نشود، احساس خستگی و مه مغزی خواهید داشت.
پوست و مویتان جلوه ی خوبی ندارد

اگر زیاد گوشت بخورید احتمال اینکه از سایر گروه های غذایی 
غافل بمانید زیاد است. ویتامین C در محصولات حیوانی وجود 
ندارد، بنابراین اگر به جای میوه و سبزی، گوشت بخورید دچار 
کمبود ویتامین C خواهید شد که نقش مهمی در تولید کلاژن دارد. 
کلاژن، ساختار پوست، مو، استخوان و ناخن را تشکیل می دهد. 
اگر کمبود کلاژن داشته باشید، تغییراتی در بدنتان ایجاد خواهد 
شد؛ پوستتان ممکن است خشن و بی روح شود و احتمالًا شاهد 

رشد موهای بدنتان خواهید بود.
بیشتر دچار سرماخوردگی می شوید

پوست شما تنها جایی نیست که آثار کمبود ویتامین C را در آن 
می بینید. کمبود این ویتامین، سیستم دفاعی بدن را در برابر ابتلا 

به سرماخوردگی ضعیف می کند. پس اگر از رژیم کتوژنیک پیروی 
می کنید که در آن محدودیت مصرف میوه وجود دارد، باید عادت 
غذایی تان را اصلاح کنید. خوشبختانه با مصرف برخی سبزیجات 

مانند بروکلی و فلفل می توانید  ویتامین C بیشتری دریافت کنید.
دچار یبوست می شوید

گوشت تقریباً هیچ فیبری ندارد؛ اما در مقابل، میوه ها، سبزی ها 
و غلات سبوس دار سرشار از فیبر هستند و اگر این مواد غذایی را 
مصرف نکنید، طبیعی است که دچار یبوست شوید. پس تعادل را 
رعایت کنید و در کنار گوشت )به اندازه ی مناسب(، انواع میوه ها، 

سبزی ها و غلات را در برنامه غذایی خود داشته باشید.
سلامت قلبتان به خطر می افتد

فایده ی دیگر فیبر ممانعت از جذب کلسترول توسط بدن است 
که می تواند به سلامت قلب کمک کند. اگر عادت دارید همیشه از 
گوشت های قرمز فرآوری شده مانند سوسیس و کالباس مخصوصاً 
به عنوان جایگزینی برای میوه و سبزی استفاده کنید، لطمه ی 

جبران ناپذیری به قلبتان می زنید.
بدنتان مجبور می شود با التهاب بجنگد

چربی های اشباع موجود در گوشت می توانند التهاب را در بدن 
بیشتر کنند. ضمناً گوشت از نظر آنتی اکسیدان های جنگنده با 
التهاب به شدت کمبود دارد؛ اما تمام رنگ هایی که در میوه ها و 
سبزی ها می بینید، رنگدانه هایی هستند که گروه های گوناگونی از 
آنتی اکسیدان های بی نهایت مفید برای بدن را به نمایش می گذارند.

دچار سنگ کلیه می شوید
پروتئین زیاد می تواند به کلیه ها آسیب بزند. پروتئین های حیوانی 
پُر از ترکیباتی به نام پورین ها هستند که در بدن به اسید اوریک 
تجزیه می شوند. اسید اوریک زیاد، ریسک سنگ کلیه را افزایش 
می دهد. اگر سابقه ی سنگ کلیه در خانواده دارید، باید مصرف 

پروتئین تان را کنترل کنید.
وزن اضافه می کنید

حتماً می دانید که پروتئین، بهترین ابزار برای تبدیل تمرین و 
تلاش در باشگاه به توده های عضلانی دلخواه است. اگرچه بدن 
برای عضله سازی به پروتئین نیاز دارد؛ اما مصرف زیاد آن موجب 
افزایش ناخواسته وزن می شود؛ زیرا اگر بیش از نیاز بدنتان پروتئین 

دریافت کنید، بدن آن را به عنوان چربی ذخیره خواهد کرد.
احتمال اینکه سرطان بگیرید بیشتر می شود

مطالعات نشان داده اگر در هفته بیش از 520 گرم گوشت قرمز 
مصرف کنید، ریسک سرطان روده را افزایش می دهید. مصرف 
نیز  کالباس  و  فرآوری شده همچون سوسیس  زیاد گوشت های 
شما را مستعد سرطان روده و معده می کنند. سعی کنید بیشتر 
از پروتئین های گیاهی و گوشت مرغ و بوقلمون استفاده کنید تا 

گوشت قرمز.
دهیدراته می شوید

پروتئین با افزایش اسید اوریک ناشی از تجزیه ی خود، می تواند 
بدن را دهیدراته کند. کلیه ها برای رقیق کردن این ضایعات سمی، 
به آب بیشتری نیاز دارند و این آب را از داخل بدن می گیرند. بنابراین 

اگر مراقب نباشید بدنتان کم آبمی شود.
حال که به مضرات مصرف زیاد گوشت قرمز پرداختیم بد نیست 
چند جایگزین خوب برای آن معرفی کنیم؛ مطالعه ی مطالب زیر 
کمکتان می کند تا پروتئین مورد نیاز بدنتان را به روشی ارزان تر و 

سالم تر تامین کنید:

اگر زیاد پروتئین حیوانی بخورید چه اتفاقی می افتد؟

10 بلایی که مصرف زیاد گوشت سرتان می آورد

اداره کل ثبت اسناد واملاک استان کرمانشاه
اداره ثبت اسناد واملاک حوزه ثبت ملک کرمانشاه ناحیه دو

اگهی موضوع ماده 3قانون و ماده 13ایین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی واراضی وساختمانهای فاقدسندرسمی 
برابر رای شماره 139760316014002448مورخ 1397/09/27هیات اول/ موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 
ساختمانهای فاقدسند رسمی مستقردر واحد ثبتی حوزه ثبت ملک کرمانشاه ناحیه دو تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای توفیق 
سعیدی حسن آبادی فرزند فتاح ش ش 1 صادره از اسلام آباد غرب در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت55.94 متر مربع 
قسمتی از پلاک 11 و 19 اصلی واقع در کرمانشاه بخش 3 حومه خریداری از زارع صاحب نسق آقای ستار رضایی محرز گردیده است.
لذا به منظور اطلاع عموم مراتب دردو نوبت به فاصله 15 روز اگهی میشود در  صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی 
اعتراضی داشته باشند میتوانند از تاریخ انتشار اولین اگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره  تسلیم و پس از اخذرسید ظرف 
مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خودرا به مراجع قضایی تقدیم نمایند.بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور وعدم 

وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول :1397/10/22
تاریخ انتشار نوبت دوم : 1397/11/7
فرهاد نوری 
رییس ثبت اسناد واملاک

اداره کل ثبت اسناد واملاک استان کرمانشاه
اداره ثبت اسناد واملاک حوزه ثبت ملک کرمانشاه ناحیه دو

اگهی موضوع ماده 3قانون و ماده 13ایین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی واراضی وساختمانهای فاقدسندرسمی 
برابر رای شماره 139760316014001978مورخ 1397/08/29هیات اول/ موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 
ساختمانهای فاقدسند رسمی مستقردر واحد ثبتی حوزه ثبت ملک کرمانشاه ناحیه دو تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای نجف 
تلفیع فرزند شاه حسن ش ش 931 صادره از کرمانشاه در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 112.38 متر مربع قسمتی از 
پلاک 47 اصلی واقع در کرمانشاه بخش 2 حومه به آدرس کرمانشاه خ درود فرامان کهریز پل کهنه کوی صدف 7 نبش کوچه خریداری 
از زارع صاحب نسق آقای شهباز کهریزی محرز گردیده است.لذا به منظور اطلاع عموم مراتب دردو نوبت به فاصله 15 روز اگهی میشود 
در  صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند میتوانند از تاریخ انتشار اولین اگهی به مدت دو ماه 
اعتراض خود را به این اداره  تسلیم و پس از اخذرسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خودرا به مراجع قضایی 

تقدیم نمایند.بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور وعدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول :1397/10/22
تاریخ انتشار نوبت دوم : 1397/11/7
فرهاد نوری 
رییس ثبت اسناد واملاک  

آن هایی که در طول روز زیاد قهوه می نوشند تا بیدار و فعال بمانند ممکن است دچار 
لرزش دست شوند. اگر حتی فقط یک بار هم این اتفاق برایتان افتاده باید مصرف قهوه 

را متوقف کنید
قهوه، نوشیدنی خاصی است که در تمام دنیا طرفداران خودش را دارد. خیلی از ما به 
قهوه عادت داریم چون فکر می کنیم به ما انرژی می دهد، کارایی مان را بالا می برد و به 
عملکردمان کمک می کند. اما این برای همه ی افراد در همه ی شرایط درست نیست؛ 
هرچند قهوه فوایدی برای سلامتی دارد اما دلایل زیادی هم وجود دارد که متقاعدتان کند 
گاهی شاید بهتر باشد قهوه ننوشید. اگر از کسانی هستید که روزانه 4 تا 6 فنجان قهوه 
می نوشید، به جز بحث اقتصادی این موضوع که موجب پس انداز پولتان می شود، با ترک 

قهوه ممکن است فوایدی عایدتان شود، با ما همراه باشید:
کنار گذاشتن قهوه می تواند باعث شود فشارخونتان پایین بیاید

نوشیدن قهوه اغلب منجر به افزایش فشارخون می شود که هر چند ممکن است موقتی 
باشد اما این افزایش فشارخون برای افرادی که در حال حاضر مشکل فشارخون بالا دارند 
خوب نیست. برای این افراد نوشیدن مقدار زیادی قهوه در روز می تواند خطرناک باشد. 

پرهیز از این نوشیدنی می تواند جلوی مشکلات این چنینی را بگیرد.
قهوه بعد از مدتی، دیگر به شما انرژی نمی دهد

یکی از دلایل اصلی نوشیدن قهوه این است که می خواهید کمی انرژی بگیرید و بتوانید 
سراغ کارهای روزمره تان بروید. اما واقعیت این است که بعد از مدتی، بدن نسبت به قهوه 
به یک سطح تحمل خاصی می رسد و انرژی که انتظار دارید با نوشیدن قهوه نصیبتان 
نخواهد شد. بنابراین اگر با این هدف قهوه می نوشید باید بدانید بعد از مدتی دیگر 

نمی توانید با این نوشیدنی انرژی کسب کنید.
مصرف قهوه، برخی از ویتامین ها و املاح را از بین می برد

معلوم شده آن هایی که به طور مرتب قهوه می نوشند میزان ادرارشان بیشتر می شود و 

این اتفاق می تواند سبب شود مواد معدنی مهمی چون منیزیم، کلسیم و پتاسیم از بدن 
دفع شوند. در نتیجه تعادل الکترولیت ها در بدن به هم می ریزد و این پروسه موجب از 

دست رفتن دیگر املاح از بدن می شود.
قهوه موجب پوسیدگی و لک شدن دندان ها می شود

شاید متوجه نباشید اما حتی یک فنجان قهوه در روز هم می تواند علت لک شدن 
دندان هایتان باشد. همچنین اگر عادت داشته باشید قهوه تان را شیرین بنوشید، قند 

موجود در آن نیز می تواند موجب پوسیدگی دندان هایتان بشود.
کافئین قهوه می تواند خوابتان را به هم بزند

خیلی ها عادت دارند صبح به محض بیدار شدن از خواب سراغ قهوه بروند چون قهوه 
یک محرک طبیعی برای مغز است. اما در بلندمدت، مصرف قهوه می تواند الگوهای 
خوابتان را به هم بزند و کیفیت خوابتان را پایین بیاورد. مطالعات نشان داده اند افرادی که 

قهوه می نوشیدند با ترک این عادت توانسته بودند کیفیت خواب شبانه خود را بالا ببرند.
کافئین بر خلق و خویتان اثر می گذارد

آیا شما هم اگر در ساعات خاصی از روز طبق عادت قهوه تان را ننوشید، احساس 
بی حوصلگی و کسالت می کنید؟ مصرف منظم قهوه می تواند نوسانات خلقی به دنبال 
داشته باشد. ترک قهوه می تواند این نوسانات را برطرف کند. به طور کلی این درست 
نیست که ماده ی خاصی بر خلق و خویتان اثر بگذارد و رفتارهایتان را دستخوش تغییراتی 

کند.
وابستگی به قهوه، عادت سالمی نیست

عادت به مواد هرگز سالم نبوده و نیست. هر چند قهوه مانند سایر مواد و داروهای 
اعتیادآور نیست اما باز هم اعتیاد به قهوه و وابستگی به آن، سالم نیست. ترک قهوه 

کمکتان می کند از این وابستگی رها شوید و بدنی سالم تر داشته باشید.
کافئین می تواند اضطراب و استرستان را بیشتر کند

قهوه میزان آدرنالین را در بدن افزایش می دهد که اغلب تشدیدکننده ی اضطراب است. 
ضمناً قهوه می تواند استرستان را هم بیشتر کند. تصمیم شما به توقف مصرف قهوه 

می تواند این تأثیر را کاهش داده و راه حلی برای آرامش بیشترتان باشد.
اگر رعشه و لرزش دارید باید قهوه را کنار بگذارید

آن هایی که در طول روز زیاد قهوه می نوشند تا بیدار و فعال بمانند ممکن است دچار 
لرزش دست شوند. اگر حتی فقط یک بار هم این اتفاق برایتان افتاده باید مصرف قهوه 

را متوقف کنید.

علائمی که نشان می دهد نباید دیگر قهوه بنوشید

9 دلیل برای ترک فوری قهوه



یکشنبه -هفتم بهمن ماه 1397-    سال بیست  و یکم -   شماره 64739
اجتماعی

از دوشنبه هفته گذشته سریال جدیدی در کنداکتور شبکه سه قرار گرفته است به 
نام »لحظه گرگ ومیش«. این سریال که داستان یک خانواده از دهه شصت تاکنون 
را روایت می کند، در همین قسمت های اولیه توانسته است توجه طیف زیادی از 

بیننده ها را جلب کند.
به دو دلیل می توان اطمینان داشت کیفیت سریال »لحظه گرگ ومیش« افت 
نکند و تبدیل به اثری پربیننده شود. اولًا این سریال توسط همایون اسعدیان ساخته 
شده است که در کارنامه اش نام چند سریال موفق دیده می شود. دوما داستان و 

فضاسازی این مجموعه قدرت همراه کردن بیننده را دارد.
داستان

کشور  که  زمانی  می شود؛  شروع  شصت  دهه  از  گرگ ومیش«  »لحظه  قصه 
درگیر جنگ تحمیلی بود و سایه آن روی همه ارکان زندگی قرار داشت. هر بار 
این دهه،محور فیلم و سریال ها قرار گرفته، با اقبال نسبی مخاطب مواجه شده 
است؛ نمونه بارزش سریال »وضعیت سفید« یا فیلم های »نهنگ عنبر« و »بمب؛ 
یک عاشقانه«. دهه شصت برای نسل های بعدی هم واجد جذابیت است چراکه 
خاطرات آن دوران مدام در قالب برنامه های تلویزیونی و نیز از زبان آدم های آن نسل 
روایت می شود. »لحظه گرگ ومیش« داستان یک خانواده را محور قرار داده است که 
هرکدام به کاری مشغول هستند. داستان در قسمت های ابتدایی، داستان فرازوفرود 
نداشته اما روابط بین آدم ها به قدری طبیعی است که گویی داریم یک زندگی مهیج 

روزانه را می بینیم.
شخصیتپردازی

از برگ برنده های »لحظه گرگ ومیش«  برانگیز، یکی  شخصیت های همراهی 
محسوب می شود. چهره بازیگرها قرابت کاملی با مردمان دهه شصت دارد که 
ظاهر  در  ذاتی  خصوصیت  این  بود.  آن ها  اصلی  مشخصه  روراستی  و  صداقت 
شخصیت ها هم نمود دارد. یعنی در کنار مدل لباس، مدل مو، نوع آرایش و دیگر 
ویژگی های ظاهری، مناسبات بر اساس مدل رفتاری دهه شصت طراحی شده 
است. به عنوان نمونه، پدر خانواده مرده است و برادر بزرگ تر )علیرضا کمالی( برای 
خواهر و برادرها پدری می کند. او علاوه بر این که حواسش به رفتارهای دیگران 
است، مدام لبخند می زند، احترامشان را نگه می دارد و در مقابل، آن ها نیز رفتاری 

مؤدبانه دارند.
پایبندی به اصول، دیگر مشخصه مردمان دهه شصت است که مصادیق آن را 
در رفتار شخصیت های سریال »لحظه گرگ ومیش« شاهدیم. مثلًا رفتار پسری 
که به تنهایی برای خواستگاری سراغ پدر دختر موردعلاقه اش رفته است، تقبیح 
می شود. شاید برای نسل جدید نوع برخورد دختران و پسران دهه شصت قابل درک 

نباشد اما آن زمان حجب و حیا اجازه نمی داد، مناسبات از حد معینی فراتر برود.
یک سکانس پر نکته در قسمت دوم سریال وجود دارد؛ پسری که از خارج برگشته 
است تا مقدمات خواستگاری خواهرش را فراهم کند، گله مند است. او به خواهرش 
می گوید ازدواج حق طبیعی تو است و فلان و بهمان؛ بااین حال شاکی است که 
چرا همه خبر علاقه مندی خواستگار را می دانند. اولًا این میزان از حساسیت نشان 
می دهد، حتی پسر خارج رفته روی جزئی ترین مسائل غیرت دارد. از آن مهم تر 
واکنش دختر است که با ایماواشاره می گوید توی اتوبوس آرام صحبت کند؛ او از 
این که دیگران متوجه ماجرای ازدواج و خواستگاری اش شوند، شرم دارد. نمایش 

حجب و حیا بدون شعار و منطبق با روانشناسی شخصیت ها به تصویر کشیده شده 
است. کارگردان حواسش به ریزه کاری های همه شخصیت ها بوده است و بر اساس 
نشانه هایی که تاکنون داده شده، می توانیم به دغدغه هرکدام پی ببریم. پسر ارشد 
خانواده که پزشک است قصد ازدواج دارد. از آن طرف به همراه دوستش تصمیم 
گرفته اند به جبهه بروند. این ها نمونه هایی از جوان های دهه شصت هستند که 
»آرمان« داشتند و هیچ مانعی جلوی رسیدنشان به آرمان ها را نمی گرفت. خانواده 
مضطرب هستند ولی فراموش نمی کنند که دفاع از وطن وظیفه »همه« است. 
»لحظه گرگ ومیش« به خوبی تصویر واقعی یک خانواده دهه شصتی را به نمایش 
گذاشته است. مادر خانواده )فاطمه گودرزی( بعد از فوت همسر، با چنگ و دندان 
بچه ها را بزرگ کرده و همچنان شاغل است. بااین حال وقتی به خانه می آید، آشپزی 
را فراموش نمی کند و بعد از شام در کنار گپ و گفت اعضای خانواده، دستی به 
چرخ خیاطی دارد. شاید نسل جدید از دیدن چنین خانواده ای تعجب کند اما در 
سال های نه چندان دور، خانه ها پر بود از خواهر و برادر. مادربزرگ و پدربزرگ هم کنار 
خانواده زندگی می کردند. در شب نشینی ها همسایه، دوست و فامیل هم جای ثابتی 
داشتند. خلاصه این که در اضطراب سال های جنگ، آدم ها کنار هم بودند و مفهوم 
همبستگی ابتدا در نهاد خانواده معنا می شد. طبعاً نسلی که در طول شبانه روز و در 
بهترین حالت فقط چهره پدر و مادر را می بیند و سرگرمی اش ابزارهای مدرن است، 
درکی از تصویری که در »لحظه گرگ  ومیش« نشان داده می شود، ندارد. او نمی داند 
خانه ای با اتاق های متعدد یعنی چه؟ نمی داند غذا خوردن کنار یک سفره بزرگ چه 

لذتی دارد!
فضاسازی

علاوه بر شخصیت پردازی، خلق فضا در سریال »لحظه گرگ  ومیش« منطبق باحال 
و هوای دهه شصت است. معماری خانه، بیمارستان،دانشگاه و عکاس خانه که 
لوکیشن های اصلی قسمت های ابتدایی بوده اند، بر اساس الگوی آن سال ها است. 
لوکیشن های بیرونی نیز از فضای آن دهه پیروی می کند؛ مثل باجه روزنامه فروشی، 
کیوسک تلفن، ماشین ها و ... . فضاسازی دقیق باعث می شود بیننده درک بهتری 

از مختصات آن دهه پیدا کند و با قصه بیش ازپیش همراه می شود.
کارگردانی

همایون اسعدیان در همین چند قسمت تسلط و تبحر خود در ساخت یک سریال 
عاشقانه تاریخی را ثابت کرده است. او در سینما و تلویزیون کارنامه ای قابل دفاع 
دارد. شاخص ترین سریالش »راه بی پایان« است که سال 87 پخش و با استقبال 
فراوان مواجه شد. »چراغ جادو« و »بچه های خیابان« دیگر سریال های موفق این 
کارگردان هستند اما »شب روباه« و »اگه بابام زنده بود« آثار قابل دفاعی به حساب 
نمی آیند. اسعدیان در سینما صاحب فیلم های موفق »طلا و مس«، »بوسیدن روی 

ماه«، »نیش« و »آخر بازی« است. 
او با چنین کارنامه ای به »لحظه گرگ ومیش« رسیده است؛ سریالی که نشانه ها 
خبر از موفقیت آن می دهند. اسعدیان برای سریال جدیدش سراغ ستاره ها نرفته 
است اما فاطمه گودرزی، فرید سجادی حسینی، علیرضا کمالی، حسام محمودی و 
دیگران، بازی درخشانی ارائه کرده اند. کارگردان توانسته است استفاده ای درست از 
این بازیگران کند و از توانمندی شان در راستای باورپذیر شدن »لحظه گرگ ومیش« 

بهره بگیرد.

طی٩ماههنخستامسالصورتگرفت

بیش از یک میلیون و٨٠٠ هزار مراجعه به 
مراکز درمانی تامین اجتماعی قم

مدیر درمان تامین اجتماعی استان قم گفت :بیش از یک میلیون و ٨٠٠ هزار بار بیمه 
شدگان تحت پوشش تامین اجتماعی در ٩ ماهه نخست امسال به چهار مرکز درمانی تامین 

اجتماعی قم  مراجعه نموده اند.
دکتر داود علیمحمدی در آستانه چهلمین سالگرد پیروزی شکوهمند انقلاب اسلامی 
وگرامیداشت ایام دهه فجر به بیمه شدگان و همکاران  و تسلیت به مناسبت ایام فاطمیه  
اظهارداشت :سازمان تامین اجتماعی قبل از انقلاب در شهر مقدس قم هیچ مرکز درمانی 
ملکی در اختیار نداشت ولی پس از انقلاب اسلامی ایران واجرای قانون الزام، چهار مرکز 
درمانی شامل : سه مرکز سرپایی و یک بیمارستان تاسیس و برای خدمت رسانی راه اندازی 
نموده است. مدیر درمان تامین اجتماعی در ادامه گفت:در حال حاضر به طور میانگین  
در طول سال بیش از دو میلیون بار بیمه شدگان تحت پوشش بدون پرداخت فرانشیز به 
چهار مرکز ملکی تامین اجتماعی  و بیش از ٥ ملیون بار به مراکز طرف قرارداد مراجعه می 
نمایند که بر اساس اطلاعات واحد آمار در ٩ ماهه نخست امسال بیش از یک میلیون و ٨٠٠ 
هزار بار به بخش های مختلف درمانی  ملکی مراجعه نموده اند. دکتر علیمحمدی با اشاره 
به اینکه بخش بستری بیمارستان امام رضا )ع( با ضریب اشغال تخت بسیار بالا در بخش 
های مختلف داخلی،مغز و اعصاب،زنان و زایمان،بخش عمومی و بخش های ویژه خدمت 
رسانی می نماید ، اظهار داشت: بیمه شدگان با مراجعه بیش از ٨٣١ هزار بار به پزشکان 
،بیش از یک میلیون بار نیز از خدمات بخش های مختلف پاراکلینیکی مراکز درمانی تامین 
اجتماعی قم بهره مند شده اند. مدیر درمان استان قم خاطر نشان کرد:اجرای موفق 
نسخه الکترونیک در مراکز ملکی و تعمیم آن به  مراکز طرف قرارداد،استقرار استانداردهای 
اعتبار بخشی برای ارتقاءکیفی و ایمن خدمت به بیماران ،اجرای فاز اول سیستم ارجاع 
داخلی بیمار،راه اندازی سامانه الکترونیک کمیسیون های پزشکی ،راه اندازی نوبت دهی 
موبایلی و اینترنتی از اقدامات موثری بوده است که  در سال جاری برای خدمت به بیمه 

شدگان تحت پوشش انجام شده است.

شهرداراصفهانخبرداد:

اجرای برنامه های فرهنگی و فضاسازی شهری 
در دهه فجر

 شهردار اصفهان گفت: شهرداری اصفهان در همه اعیاد و مناسبت های ملی و مذهبی 
اقدامات فرهنگی را در دستور کار قرار می دهد، در دهه فجر هم برنامه های فرهنگی و 
فضاسازی هاي زیادي در دست برنامه ریزي است. علاوه بر آن شاهد افتتاح پروژه هایي در 

سطح شهر اصفهان خواهیم بود.  
قدرت الله نوروزی با اشاره به اینکه در دهه فجر امسال مردم شهر اصفهان شاهد افتتاح 
طرح های عمرانی جدیدي در شهر خواهند بود، اضافه کرد: عملیات اجرایی یک پروژه 
بزرگ در حلقه حفاظتی شهر در همین ایام انجام و اطلاع رساني لازم به شهروندان انجام 
مي شود.   وي با اشاره به اینکه در آخرین روزهای هفته گذشته، یک پروژه ارزشمند برای 
مردم اصفهان افتتاح شد، اظهار کرد: تصفیه خانه پساب شمال شهر اصفهان با مشارکت 
بخش خصوصی و از سوی یک شرکت دانش بنیان مستقر در اصفهان، افتتاح شد.  وی 
ادامه داد: پساب تصفیه شده در این تصفیه خانه، درختان و فضای سبز مناطق 2، 12 
و بختیاردشت را آبیاری می کند که از لحاظ بهداشتی و محیط زیستی سالم سازی شده 
است. وي افزود: با توجه به کمبود آب در اصفهان این پروژه اقدام مهمی در مسیر توسعه 
پایدار و حفظ فضای سبز به ویژه درختان کهنسال که بخشی از هویت شهر اصفهان 
هستند، به شمار می رود.  وی با اشاره به اینکه این رویکرد در شهرداری اصفهان ادامه دارد 
و استفاده از پساب برای مناطق دیگر نیز انجام خواهد شد، افزود: همچنین برای توسعه 
فضای سبز و کشت درختان جدید با استفاده از گونه های پایدار و سازگار با اقلیم اصفهان و 
درختان مقاوم به کم آبی، در شهرداری مجموعه اقداماتی انجام شده و در حال انجام است.
نوروزی با بیان اینکه در هفته گذشته نیروگاه خورشیدی 10 کیلوواتی در ساختمان 
شهرداری منطقه 12 شهر اصفهان نیز افتتاح شد، گفت: همچنین عملیات عمرانی دو 
مجموعه فرهنگی و ورزشی با مشارکت بخش خصوصی در منطقه 12 آغاز شده است.  
شهردار اصفهان ادامه داد: شهرداری اصفهان در همه اعیاد و مناسبت های ملی و مذهبی 
اقدامات فرهنگی را در دستور کار قرار می دهد، در دهه فجر هم برنامه های فرهنگی و 
فضاسازی خوبی در دست انجام است که از سوي معاونت فرهنگی شهرداری اصفهان 

اطلاع رسانی خواهد شد.

مدیرکلتامیناجتماعیقم:

6٠درصد مردم قم زیر پوشش بیمه تامین 
اجتماعی هستند

مدیرکل تامین اجتماعی قم گفت: بیش از یک میلیون و 300 هزار تن در استان ساکن 
هستند که از این تعداد حدود 60 درصد آنها ، یعنی حدود 750 هزار تن زیر پوشش بیمه 

تامین اجتماعی قرار دارند.
علی اصغر دادخواه در سخنرانی پیش از خطبه های نماز جمعه قم، اظهار کرد: افرادی 
که در قم زیر پوشش بیمه تامین اجتماعی هستند می توانند به صورت 100درصد رایگان از 

خدمات بیمارستان امام رضا)ع( و سه درمانگاه دیگر در این استان بهره مند شوند. 
وی با بیان اینکه سال گذشته ٦٠٠ هزار دفترچه برای بیمه شدگان تامین اجتماعی صادر 
شد، افزود: به دنبال حذف دفترچه های بیمه کاغذی و صدور کارت های الکترونیکی 
هستیم که طرح پایلوت کارت اعتباری خدمات تامین اجتماعی در بابلسر اجرایی خواهد 
شد و سپس در سطح کشور گسترش می یابد. وی؛ دریافت لیست بیمه الکترونیکی، نوبت 
دهی الکترونیکی، ثبت و نمایش سوابق الکترونیکی و ارائه خدمات غیرحضوری را از دیگر 
خدمات این سازمان برشمرد و گفت: کلیه زنان خانه دار می توانند با مراجعه به شعب تامین 
اجتماعی از مزایای بیمه بازنشستگی برخوردار شوند.  دادخواه خاطرنشان کرد: تمامی 
بازنشستگان استان از بسته حمایتی 200 هزار تومانی بهره مند شده اند و افرادی که نیز 
این بسته را دریافت نکرده اند می توانند از طریق شماره 1420 این مساله را پیگیری کنند. 
وی اعلام کرد: 20 هزار کارگر ساختمانی، هفت هزار قالی باف و نیز 220 هزار تن کارگر از 
خدمات بیمه تامین اجتماعی استفاده می نمایند.  وی همچنین از راه اندازی شعبه تامین 

اجتماعی در منطقه پردیسان شهر قم خبر داد.  
 

مجریطرحالگویکشتجهادکشاورزیقم:

25هکتار خاویار گیاهی در قم کشت شد
مجری طرح الگوی کشت جهاد کشاورزی قم گفت: در راستای اجرای طرح الگوی 
کشت و به منظور مدیریت و بهینه سازی مصرف آب، 25 هکتار کینوا یا خاویار گیاهی در 

این استان کشت شد.
محمد حسین احمد پور اظهار داشت: کینوا یک گیاه خوراکی کم کالری و مغذی است 
که بذر آن در آمریکای جنوبی تولید و از نظر تجاری و اقتصادی نیز دارای ارزش فراوانی می 
باشد. وی افزود: این محصول که جایگزین مناسبی برای برنج و گندم به شمار می آید، 
سازگاری بالایی با سرزمین های شور و خشک دارد، و کشت آن با سختی آب 17 هزار ای 
سی نیز امکان پذیر است. وی گفت: هم اکنون 2 هکتار از مزرعه کشت این محصول در 
منطقه پردیسان ایجاد و برای سال زراعی جاری نیز کاشت 160 هکتار پیش بینی شده که 

در حال تهیه بذر آن هستیم.
احمدپور همچنین با بیان اینکه دشت های ساوه و شریف آباد به عنوان پهناورترین و 
حاصلخیزترین دشت های قم که 40درصد مساحت این استان را تشکیل می دهند، تحت 
پوشش طرح قرار دارند، افزود: مراحل مطالعاتی طرح یاد شده از سوی معاونت زراعت 
جهادکشاورزی قم در آذر ماه 96 آغاز و اوایل آبان 97 جهت اجرا به صورت آزمون برای 

مدت پنج سال ابلاغ شد.
وی اظهار داشت: دشت 'سلفچگان -نیزار'، 'قم- کهک' و'دریاچه نمک' سه دشت دیگر 

استان هستند که در مجموع 110 هزار هکتار زمین کشاورزی در آنها قرار دارد.
وی اعتبار تخصیص داده شده برای طرح را بالغ بر یک میلیارد و 500 میلیون ریال ذکر 
کرد، و افزود: زیرساخت های طرح شامل ماشین آلات و تجهیزات لازم در حال تهیه و تامین 

است.

مدیرعاملجمعیتهلالاحمرقم:

اسکن کف پای دانش آموزان توسط هلال 
احمر قم انجام می شود

مدیرعامل جمعیت هلال احمر قم گفت: طرح اسکن کف پای دانش آموزان استان در 
جهت تشخیص صافی کف پا، توسط این جمعیت انجام می شود.

انقلاب اسلامی  بیان کرد: در چهلمین سالگرد  محمد گل فشان در گفت و گویی 
مجموعه هلال احمر این آمادگی را دارد که در خصوص غربالگری صافی کف پا اقدام کند.
وی با بیان اینکه اخیرا جمعیت هلال احمر اقدام به تامین دستگاه مناسب در اسکن کف 
پا کرده و آن را در قم مستقر نموده است ، اظهار داشت: تمامی دانش آموزان می توانند در 

این طرح شرکت کنند و غربالگری کف پا را انجام دهند.
گلفشان گفت: بسیاری از مشکلات اسکلتی و بیماری ها به دلیل صافی کف پاست و 

بهتر است در سنین پایین تشخیص داده شود.
مدیرعامل جمعیت هلال احمر قم افزود: این مجموعه همچنین آمادگی دارد در کنار 
غربالگری، کفی کفش ویژه افراد با کف پای صاف را تولید و آن را تا 50 درصد زیر قیمت و 

تنها در تامین مواد اولیه توزیع کند.
وی عنوان کرد: پرسنل آموزش و پرورش نیز می توانند از خدمات فیزیوتراپی و کاردرمانی 

تا 20 درصد تخفیف ویژه استفاده کنند.
255 هزار دانش آموز دراستان قم مشغول تحصیل هستند.

شهرداربندرعباس:

نیازمند مشارکت شهروندان در امور شهر هستیم
ایمان–پرویزی–بندرعباس

شهردار بندرعباس گفت: طرح تپش الگویی برای 
استفاده درست از طلای کثیف است که در حال 
حاضر به خوبی در محلات پایلوت در حال اجراست 
با  بندرعباس  اوزی های  محله  در  خوشبختانه  و 

موفقیت مسیر خود را طی کرده است.
اوزی ها  امینی زاده در جمع مردم محله  عباس 
ریزی  برنامه  و  اظهار کرد: در مدیریت شهرداری 
است  مبرم  و  نیاز  اصلی  رکن  وجود چند  شهری 
که می توان به برنامه ریزی در دو جهت نگهداری 
شهری و توسعه شهری اشاره کرد. وی با بیان اینکه 
منابع مالی و اقتصادی، منابع انسانی و امکانات و تجهیزات از دیگر ارکان مدیریت شهری 
محسوب می شود، افزود: محیط زیست و بهداشت شهری مقوله های اساسی و به نوعی 
زیربنای توسعه شهری هستند که با بالا رفتن فرهنگ شهروندی می توان به آن دست یافت.
شهردار بندرعباس با تاکید براینکه شهر بندرعباس متعلق به شهرداری و اعضای شورای 
شهر نیست، بلکه متعلق به آحاد مردم و تمامی شهروندان است، اضافه کرد: با ماشرکت 
شهروندان می توان به پیشرفت شهر امیدوار بود، زیرا در همه جای دنیا، صابت شده که 
هر کاری با چشم انداز روشن و موفق، نیازمند مشارکت شهروندان و اجرای توأم با همکاری 
مردم است. وی ضمن تشریح اقدامات صورت گرفته در اجرای طرح تپش)تفکیک پسماند 
شهری(، با بیان اینکه باید تلاش همگی شهروندان و مسئولان در جهت زندگی در شهری 
سالم و بهداشتی باشد، اضافه کرد: همانطور که می دانیم زباله ها در ابتدا سرمایه بوده که 
تبدیل به زباله شده و همان زباله هم مصداق بارز سرمایه است که متأسفانه تاکنون از این 
سرمایه به درستی استفاده نشده و باید با برنامه ریزی صحیح در جهت استفاده درست از 
این سرمایه گام برداریم. امینی  زاده ادامه داد: طرح تپش الگویی برای استفاده درست 
از طلای کثیف است که در حال حاضر به خوبی در محلات پایلوت در حال اجراست و 
خوشبختانه در محله اوزی های بندرعباس با موفقیت مسیر خود را طی کرده است. وی با 
اشاره به اینکه منابع محدود سبب مشکلات برای شهرداری بندرعباس شده است، اظهار 
کرد:در سال آینده تمرکز خود را با توجه به شرایط اقتصادی کنونی بر خدمات خرد محله ای 

قرار داده ایم تا بتوانیم در این بخش خود را تقویت و انتظار شهروندان را به اجرا دربیاوریم.

معاونخدماتشهریشهرداریبندرعباسمطرحکرد:

آخرین وضعیت اجرای طرح تپش در بندرعباس
از  بندرعباس  شهرداری  شهری  خدمات  معاون 
راستی آزمایی عملکرد آموزشگران طرح تپش خبر 
داد و گفت: از ابتدای سال آینده نیز مخازن بزرگ 
محلات  این  بلوارهای  و  معابر  و  کوچه ها  از  زباله 
جمع آوری می شوند و در ساعات و زمان های اعلام 
شده زباله های تفکیک شده تر وخشک جمع آوری 
شده و انتظار می رود ساکنان مجتمع های مسکونی 
و تجاری و... این مناطق همراهی لازم را با اجرای 

طرح داشته باشند.
اسماعیل موحدی نژاد در جمع مردم محله اوزی ها 
ضمن تشریح جزئیات اجرای طرح تپش)تفکیک 

پسماند شهری( در این محله، اظهار کرد: این طرح به صورت پایلوت در سه منطقه شهر 
بندرعباس درحال اجراست که در مرحله آزمایشی، گلشهر جنوبی، محله نایبند شمالی 
و محله اوزی ها به عنوان محلات مورد نظر تحت پوشش قرار دارند. وی با بیان اینکه 
کاهش تولید زباله و صرفه جویی در منابع مالی، مهم ترین اهداف اجرای طرح تپش در 
بندرعباس است، اظهار کرد: در محله اوزی ها مجتمع های مسکونی و ویلایی، در نایبند 
شمالی هم بافت سنتی قدیمی و در گلشهر اقشار مختلف با فرهنگ های مختلف که 
بیشتر از خارج استان در این منطقه زندگی می کنند و بیشتر به صورت مجتمعی هستند 
که نحوه همکاری و همراهی ساکنان این مناطق با اجرای طرح تپش نیز مورد ارزیابی قرار 
می گیرد. موحدی نژاد خاطرنشان کرد: در هر منطقه شش آموزشگر با تحصیلات عالیه 
دانشگاهی و بیشتر در رشته های مرتبط با محیط زیست در این طرح مشارکت دارند که 
پس از تدوین منابع و سرفصل های آموزشی، از مهرماه طرح به صورت رسمی وارد فاز 
اجراشد. معاون خدمات شهری شهرداری بندرعباس گفت: در ماه نخست، آموزشگران 
اقدام به آسیب شناسی، بررسی تعداد مخازن زباله، میزان تولید زباله و وضعیت جمع آوری 
زباله توسط پیمانکاران و وضعیت نظارت شهرداری، رعایت زمان و ساعت جمع آوری زباله، 
نحوه تفکیک زباله و... در محلات سه گانه پایلوت کردند. این مقام مسئول تصریح کرد: در 
آبان ماه آموزش های چهره به چهره به ساکنان این مناطق، توزیع بروشور و... درخصوص 
اجرای طرح تپش توسط آموزشگران شروع شد و همزمان جمع آوری زباله های خشک 
تفکیک شده در هر منطقه در دو روز در هفته نیز آغاز شد. وی اظهار کرد: در بهمن ماه 
نیز آموزشگرها در خصوص میزان تولید زباله و میزان تفکیک زباله های تر و خشک و 
عملکرد پیمانکاران تنطیف و تفکیک ارزیابی های لازم را انجام می دهند و آموزشگرها در 

واقع خودارزیابی می کنند و در اسفندماه  نیز راستی آزمایی آموزشگرها را انجام می دهیم.
موحدی نژاد ادامه داد: از ابتدای سال آینده نیز مخازن بزرگ زباله از کوچه ها و معابر و 
بلوارهای این محلات جمع آوری می شوند و در ساعات و زمان های اعلام شده زباله های 
تفکیک شده تر وخشک جمع آوری شده و انتظار می رود ساکنان مجتمع های مسکونی و 
تجاری و... این مناطق همراهی لازم را با اجرای طرح داشته باشند و از سال آینده اجرای 
به سازمان پسماند شهرداری واگذار می شود. معاون خدمات شهری شهرداری  طرح 
بندرعباس افزود: پس از ارزیابی های صورت گرفته، درصورتی که طرح پایلوت با موفقیت 
انجام شود، سال آینده طرح تپش در تمام محلات و مناطق شهر بندرعباس اجرایی 
می شود و برنامه ریزی می شود زباله ها یک روز درمیان جمع آوری شوند و منابع مالی 
صرفه جویی شده صرف احداث بوستان های محله ای، زمین های ورزشی، نصب المان و 
زیباسازی شهر و... می شود. موحدی نژاد درخصوص مشوق های اجرای طرح تپش هم 
اظهار کرد: کارت های امتیاز به شهروندانی که در این طرح مشارکت دارند اعطا می شود و 
متناسب با این امتیازات از بیمه های آتش سوزی املاک، بلیط سینما و باغ پرندگان، کارت 
کارواش و... بهره مند می شوند و همچنین در اسفندماه سه ویژه برنامه بزرگ در این محلات 
برگزار می شود و از شهروندان و همراهان اجرای طرح تپش تجلیل می شود. موحدی نژاد 
تصریح کرد: در مدارس نیز برنامه های آموزشی برای آموزش تفکیک زباله برگزار شده است؛ 
هرچند معتقدیم که این آموزش ها اثرگذاری لازم را نداشته است و بایستی آسیب شناسی 
در روند اجرای طرح صورت پذیرد. در ادامه این برنامه نیز از معتمدین و شهروندان منتخب 

محله اوزی ها که در اجرای طرح تپش مشارکت داشته اند، تقدیر شد.

معاونمهندسیشرکتتوزیعنیرویبرقاستانهرمزگانخبرداد

اجرای پروژه کاهش تلفات منطقه نمونه سورو 
بندرعباس

معاون مهندسی شرکت توزیع نیروی برق استان 
هرمزگان از اجرای پروژه کاهش تلفات برق منطقه 

سورو بندرعباس خبر داد.
مهندس نیما امیرشکاری افزود: برای اجرای این 
پروژه یکهزارو 476 متر شبکه فشار متوسط زمینی، 
888 متر شبکه فشار ضعیف زمینی، دو هزارو 375 
متر شبکه فشار ضعیف هوایی، 11 دستگاه پست 
هوایی و 100 دستگاه چراغ روشنایی معابر با هزینه 
12 میلیارد ریال احداث شد. وی در ادامه از اجرای 
پروژههای زمینی کردن  شبکه برق جزیره ابوموسی 
و تنب بزرگ بااعتبار 75 میلیارد ریال خبر داد و گفت: 
اجرای پروژههای احداث زیرساخت تأسیسات برق شهرستان جاسک و طرح اصلاح 
شبکه رأس المیدانی و روستاهای مسیر با اعتبار 50 میلیارد ریال و اجرای پروژه تأمین 
برق منازل سپاه در جاسک، قشم و ابوموسی با اعتبار 40 میلیارد ریال نیز امسال انجام 
شد. امیرشکاری با اشاره به احداث شبکه بین مزارع شهرستانهای حاجی آباد، بندرعباس 
و رودان بااعتبار 8 میلیارد ریال گفت:  تامین برق 5 روستا در شهرستانهای بندرعباس، 
جاسک و بشاگرد و توسعه برق مشترکین روستایی از محل اعتبارات عوارض برق در قالب 

ماده 5 قانون حمایت از صنعت برق بااعتبار 100 میلیارد ریال اجرا شد.

معاونعمرانوتوسعهامورشهریوروستاییوزیرکشور:

میزان صرفه جویی آب و انرژی در صنایع 
اصفهان قابل تحسین است 

ذوب آهن اصفهان با برپایی غرفه ای در اولین نمایشگاه بین المللی  بهره وری انرژی و 
آب در ساختمان  صنعت و حمل و نقل با رویکرد حفاظت از محیط زیست حضوری فعال 

داشت .
 این نمایشگاه  روز پنج شنبه 27 دی ماه در محل دائمی نمایشگاه های اصفهان آغاز 
به کار کرد و تا 30 دی ماه ادامه داشت. معاون عمران و توسعه امور شهری و روستایی وزیر 
کشور در بازدید از غرفه ذوب آهن اصفهان گفت: حداکثر صرفه جویی صورت گرفته در 
مصرف آب و انرژی در صنایع استان اصفهان قابل تحسین و تقدیر است . دکتر مهدی 
جمالی نژاد تمدید گواهی انطباق معیار مصرف انرژی از سوی سازمان ملی استاندارد به 
ذوب آهن اصفهان را طی چند سال اخیر نشان از بهره وری انرژی در این شرکت دانست 
و افزود : صنایع اصفهان همسو با مردم شریف این استان در مصرف آب صرفه جویی قابل 
ملاحظه ای داشته اند. وی در آیین آغازین این نمایشگاه که با حضور 50 شرکت داخلی در 

حال برگزاری می با شد ، توجه به باز مهندسی انرژی و آب را حائز اهمیت دانست.

گزارشازساداتحسینیخواه

بسیاری از دختران دارای معلولیت، سال هاست که 
از داشتن زندگی مشترک، قطع امید کرده اند، دلیل آن 

هم بسیار ساده است، »معلولیت«.
»پسران حتی با معلولیت های شدید هم می توانند 
ازدواج کنند اما برای دختران حتی معلولیت های کم 
هم مانعی برای ازدواج است« این گوشه ای از درددل 

دخترانی است که چشم انتظارند.
البته با توجه به صنعتی شدن جامعه و تغییر سبک 
زندگی و بالارفتن سن ازدواج شاید عوامل دیگری هم 
در ازدواج نکردن آنان نقش داشته باشد اما می توان 
آنان  نکردن  ازدواج  دلایل  ترین  اصلی  از  را  معلولیت 

برشمرد.
در  معلول  دختران  گاهی  که  است  تعجب  جای 
موقعیت های ازدواج قرار می گیرند اما خانواده دختر 

حاضر نیستند دختر معلول خود را شوهر بدهند.
سیما یکی از دختران دارای معلولیت در این باره به 
مخالف  ها  خانواده  اغلب   « گوید:  می  ایرنا  خبرنگار 
به  فقط  آن هم  معلولشان می شونئ  ازدواج دختران 
خاطر معلولیت شان حتی اگر واقعا ببینند که می توانند 
کارهای زیادی انجام دهند چون دختران به خاطر شرم 
و حیایی که دارند نتوانسته اند در مورد ازدواج راحت با 
والدین خود حرف بزنند و آنها را متقاعد کنند، در این 

مورد مشکل دارند«
نیز می  از دختران دارای معلولیت  زهره یکی دیگر 
گوید: »تو جامعه ای که یک پسر اولین ملاک ازدواجش 
داشتن یک پدر زن پولدار و دختری بی نقص و زیبا باشد 
چه انتظاری می شود داشت که یک دختر خانم معلول 

بتواند ازدواج کند آن هم از نوع ازدواج موفق«
به  که  است  دیگری  معلولیت  دارای  دختر  شهین 
خبرنگار ایرنا می گوید: »کسی به ما اهمیت نمی دهد، 
کسی ما را انتخاب نمی کند، زنان سالم حتی با مردان 
اما هیچ  کنند  ازدواج می  معلولیت شدید هم  دارای 

حتی  کند،  نمی  انتخاب  را  معلول  دختران  ما  مردی 
مردان معلول هم ترجیح می دهند با دختران معلول 
ازدواج نکنند. اگر یک دختر معلول با یک پسر معلول 

ازدواج کند، آن هم مشکلات خاص خود را دارد.« 
کمتر  عاطفی  ارتباط  امکان  از  معلول  دختران   *

برخوردارند
نماینده  و  معلولان  حقوق  فعال  نجومیان،  محبوبه 
جامعه معلولان در این باره می گوید: متاسفانه معلولیت 
و محدودیت های جسمی متفاوت به دلایل متعدد از 
جمله تابو بودن بیماری در فرهنگ ما، نگاه اجتماعی 
بی  و  تبعیض  موجب  ها  دولت  حمایت  نبود  و  غلط 

توجهی به نیازهای این قشر از جامعه شده است.
او در گفت و گو با خبرنگار ایرنا می افزاید: به طور کلی 
هنوز در اغلب مناطق نگاه فرهنگی و اجتماعی به زن 
این گونه است که او را موجودی کمتر از یک مرد می 
دانند و این طور تصور می کنند که زن موجودی است 
به مراقبت نیاز دارد و همین تنزل مقام زنان و دختران 
به موجوداتی ضعیف، موجب شده که از نظر قوانین و 
در عمل و به لحاظ حقوق انسانی گاهی نادیده گرفته 

شوند.
به زن  نگاه جنسیتی  و  این دیدگاه  افزاید:  وی می 
موجب رواج و رونق چندین برابری انواع تبعیض ها و 
دختران  و  زنان  بر  جنسیتی  های  نابرابری  و  اجحاف 
نگاه  دو  این  مجموعه  حقیقت  در  شود.  می  معلول 
موجود  عنوان یک  به  زن  به  تا  باعث شده  اجتماعی 
ضعیف نگاه می شود و اگر این موجود معلولیت هم 

داشته باشد وضع بدتر هم می شود.
وی ادامه می دهد: دختران دارای معلولیت، نسبت به 
پسران هم رده خود، از امکان و فرصت ازدواج و ارتباط 
عاطفی کمتری برخوردار هستند. تاسف بیشتر این 
است که حقوق عاطفی و احساسی آنها در خانواده ها 
هم نادیده انگاشته می شود و تا جایی که من اطلاع دارم 
هنوز فعالیت و تلاشی از سمت ارگان های مسئول برای 
آموزش خانواده ها برای توجه به نیاز عاطفی و روانی این 

دختران صورت نگرفته است.
*جوانانمعلولدرفضایمجازی،ظاهرخودرا

پنهانمیکنند
تا امروز ندیده  این فعال حقوق معلولان می گوید: 
ام که راجع به نیازهای عاطفی و زناشویی دختران به 
عنوان یک انسان و آسیب های احتمالی آن صحبت 
شود و مورد پژوهش ،مطالعه و بررسی جامعه شناسان 

و روانشناسان قرار گیرد.
با  مواجهه  در  جوان  دختران  افزاید:  می  نجومیان 
معلولیت با چالش های زیادی از جمله پذیرش شرایط 
رو هستند مثل  به  رو  پذیرش جامعه  و  جسمی خود 
قضاوت جامعه از وضع جسمی و مقایسه اندام خود با 
آنچه که معیار استاندارد تعریف یک جامعه از اندام زن 

است.
وی ادامه می دهد: به نظر می رسد صدا و سیما نقش 
بسیار موثری در این زمینه دارد. وقتی که می بینیم 
تبلیغاتی  آگهی های  و  ها  فیلم ها، سریال  در  حتی 
تلویزیونی از افراد و هنرپیشه هایی که دارای جسم سالم 
و زیبا هستند و به تعبیر رایج، ظاهری ایده آل پسند 
دارند، به عنوان بازیگر استفاده می شود تعجبی ندارد 
که بیشتر افراد نوجوان و جوان، معلولیت خود را پنهان 
می کنند و نگران تفاوت های جسمی خود و مقایسه 
ظاهر خود با دیگران باشند حتی گاهی برخی از این 
جوانان در فضای مجازی تصویر و ظاهر متفاوت خود را 

پنهان می کنند.
*سرکوبدخترانمعلولراسرخوردهمیکند

این نماینده جامعه معلولان می گوید: از چالش های 
دیگری که موجب شده دختران دارای معلولیت نیازهای 
غریزی خود را سرکوب کنند، اظهار نگرانی از قضاوت 
های جامعه و شرم و خجالت از بیان احساسات خود 
است. متاسفانه نا امیدی مطلق و عدم خودباوری از 
عوامل دیگر سرکوب غرایز است. نجومیان با تاکید بر 
اهمیت و لزوم رعایت حقوق انسانی دختران معلول می 
افزاید: سرکوب نیازهای غریزی، آسیب های روانی مانند 
افسردگی، خشم، تنفر و سرخوردگی را در برخی افراد 
دارای معلولیت و به ویژه قشر آسیب پذیرتر یعنی زنان 
و دختران دارای معلولیت به دنبال دارد و موجب انزوا، 
احساس طردشدگی و تشدید بیماری های جسمی و 
روان تنی می شود و این عواقب و بی توجهی ها قطعا 
خانواده و بعد اجتماع را درگیر خواهد کرد. وی تاکید 
می کند: زنان و دختران دارای معلولیت از توانایی های 
روانی و فکری قابل توجهی برخوردار هستند که با وجود 
نگاه های تبعیض آمیز جسمی و جنسیتی، همچنان 
سعی می کنند خود را با شرایط وفق داده و مهمتر اینکه 
تلاش می کنند جایگاه خود را با تغییر نگاه اجتماعی 
پیدا کنند.  وی اضافه می کند: تلاش برای پرهیز از 
یک  عنوان  به  اقتصادی  و  اجتماعی  نشینی  حاشیه 
دختر و زن از سوی معلولان قابل تقدیر است با وجود 
اینکه حتی، همان نگاه کلیشه ای و تبعیض آمیز به زن 
یعنی ایفای صرف نقش مادر و همسری هم از بیشتر 

دختران و زنان دارای معلولیت سلب شده است. 
نباید  این تلاش ها  نجومیان خاطرنشان می کند: 
یکسویه باشد و نیاز است که رسانه و افراد مدافع حقوق 
انسانی همراه و همسوی این قشر آسیب پذیر باشند. 

شاید فردای روشن تری در انتظار این دختران باشد.

 ایمان گزارش می دهد

دختران صبر، دختران انتظار

در حاشیه پخش سریال جدید شبکه سه

کاشبهعقببرگردیم؛بهلحظهگرگومیش

نمایشحجبوحیادر»لحظهگرگومیش«بدونشعارومنطبقباروانشناسیشخصیتهااست.اینسریالهمچنینبهخوبیتصویرواقعییکخانوادهدههشصتی
رابهنمایشگذاشته.بااینحالنسلیکهدرطولشبانهروزسرگرمیاشابزارهایمدرناست،نمیداندخانهایبااتاقهایمتعددیعنیچه؟نمیداندغذاخوردنکناریک

سفرهبزرگچهلذتیدارد!
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FATF؛ نهادی استعماری یا ضرورتی تاریخی 

توپ FATFدر زمین 
مجمع تشخیص  مصلحت نظام

تصویب لوایح چهارگانه مرتبط با اجرای مقررات گروه ویژه اقدام مالی )FATF( مسیر 
پر فراز و نشیبی را طی کرده و اکنون تصمیم گیری در باره سرنوشت نهایی آن به خان 

آخر یعنی مجمع تشخیص مصلحت نظام رسیده است.
، طبق نظر برخی از صاحبنظران امروزه هیچ کشوری نمی تواند بدون پیوند و ارتباط 
درست اقتصادی، سیاسی و... با نظام جهانی، از شرایط اقتصادی پویا و مثبت برخوردار 
شود. از این رو به باور آنها پیوستن ایران به برخی از کنوانسیون های بین المللی از 
ضروریات امروز است. این امر به ویژه در مورد روابط اقتصادی بسیار مهم بوده و نمی توان 
بدون رفتار در چارچوب قوانین جهانی اقتصاد کشور را از بحران ها و مشکلات پیش رو 

نجات داد.
اگر جهان نظر و دیدگاه مثبتی در باره اقتصاد هر کشوری داشته باشد می تواند 
در جهت بهره مندی از مزایای اقتصاد بین الملل تلاش کند. در مقابل، چنانچه چنین 
دیدگاه مثبتی وجود نداشته باشد رسیدن به اهداف توسعه اقتصادی که در برنامه های 
مختلف توسعه گنجاده شده است دشوار خواهد بود. برای مثال قرار گرفتن در لیست 
سیاه FATF و معرفی به عنوان کشوری پر ریسک امکان تعامل سازنده و مثبت اقتصادی 
با دنیا تضعیف خواهد شد. به نظر می رسد که به همین خاطر است که تصویب این لوایح 

از میان طیف های مختلف سیاسی موافقان سرسختی دارد.
»لایحه الحاق ایران به کنوانسیون مبارزه با جرائم سازمان یافته«، لایحه الحاق ایران 
به کنوانسیون مبارزه با تامین مالی تروریسم یا همان CFT، »لایحه اصلاح قانون مبارزه با 
پولشویی« و »لایحه اصلاح قانون مبارزه با تامین مالی تروریسم« چهار لایحه معروف به 

لوایح چهارگانه مرتبط با FATF هستند.
محمد باقر نوبخت معاون رئیس جمهور گفته است: 'موضوع عادی شدن وضعیت ایران 
در FATF مربوط به نظام است و انشاء الله آرزو می کنیم همانند دو لایحه ،اصلاح قانون 
 CFT مبارزه با پولشویی و اصلاح قانون مبارزه با تروریسم، دو لایحه دیگر یعنی پالرمو و

نیز قانون شوند.
در یکی از آخرین تلاش ها، محمد شریعتمداری - وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی – 
به رسانه ها گفته است: از سوی تعدادی از وزرا، نامه ای تقدیم رهبری شده  که مفاد آن، 
تقاضا برای تسریع در رسیدگی به لوایح باقیمانده FATF یعنیCFT و پالرمو در مجمع 

تشخیص مصلحت نظام است. 
لازم به ذکر است که گروه ویژه اقدام مالی مهرماه امسال، در پایان نشست عمومی 
خود، تعلیق اقدامات احتیاطی علیه ایران را تمدید کرد و حالا ایران تنها تا 20 بهمن 
فرصت دارد تا با تصویب دو لایحه باقی مانده انتظارات این سازمان بین المللی را برآورده 

کند.

*  توپ FATF در زمین مجمع تشخیص مصلحت نظام
شورای نگهبان ایراداتی به ویژه به CFT وارد کرده بود که برخی از موافقان و مخالفان 
CFT بر این عقیده هستند که ایرادات شورای نگهبان غیر قابل رفع است. برای مثال 
در این مورد »مجتبی ذوالنوری«، رئیس کمیته هسته ای مجلس در گفت وگو با رسانه 
ها گفت: » با توجه به اینکه ایرادات شورای نگهبان به اصل کنوانسیون بوده و اصل این 
کنوانسیون غیر قابل تغییر است، ایرادات شورای نگهبان به این لایحه قابل رفع نیست«. 
همچنین محمود صادقی، از نمایندگان تهران در مجلس شورای اسلامی طی 
یادداشتی گفته است: »ایراداتی که شورای نگهبان به لایحه CFT گرفته، اصلا قابل رفع 
نیست زیرا قانون داخلی نیست و مجلس فقط می تواند قوانین داخلی را اصلاح کند و 
بنابراین این ایرادات قابل رفع نیست. در واقع ما با یک کنوانسیون بین المللی مواجه هستیم 

که شورای نگهبان یا باید آن را بپذیرد و یا باید رد کند«. 
به همین خاطر، پس از بازگشت از شورای نگهبان و اصرار مجلس بر مصوبات خود،دو 
لایحه مربوط به FATF، یعنی لایحه کنوانسیون بین المللی مقابله با تأمین مالی تروریسم 
)CFT( و لایحه الحاق دولت جمهوری اسلامی ایران به کنوانسیون مبارزه با تامین مالی 
جرایم سازمان یافته )پالرمو ( هم اکنون روی میز اعضای مجمع تشخیص نظام و در 

حال بررسی است.
طبق نظر کارشناسان نقش مجمع تشخیص مصلحت نظام به عنوان داور بین مجلس 
و شورای نگهبان بیانگر فلسفه وجودی این نهاد است. اما در موضوع FATF، مجلس 
تشخیص مصلحت نظام با تعیین هیأت عالی نظارت برای بررسی عدم مغایرت مصوبات 
مجلس با سیاست های کلی ابلاغی به چالشی در فضای سیاسی کشور تبدیل شد و 

مناقشاتی را بر انگیخت.
موافقان CFT معتقدند، مجمع تشخیص مصلحت نظام و هیئت عالی نظارت به 
نمایندگی از آن تنها در حین بررسی لایحه در کمسیون های مختلف مجلس می تواند 
اظهار نظر کند. در غیر این صورت بعد از بازگشت از شورای نگهبان به مجلس و اصرار 

مجلس بر مصوبه خود قابل ارجاع به مجمع خواهد بود. 
در حال حاضر تصویب دو لایحه باقی مانده بستگی به نظر مجمع تشخیص مصلحت 
نظام دارد و به همین خاطر نظر به اهمیت این لوایح برای کشور از جهت مراودات مالی 
و ارتباطات بانکی با دیگر کشورها قرار است که در جلسه ای مسئولان ذیربط دولتی در 
مجمع تشخیص مصلحت نظام حضور پیدا کرده تا اگر اعضای مجمع سوالی و ابهامی 

خصوص لوایح یاد شده دارند، پاسخگوی آنها باشند.

*  FATF؛ نهادی استعماری یا ضرورتی تاریخی
در موافقت و مخالفت با برآورده کردن خواسته های FATF از سوی کشورمان 
صحبت های زیادی شده است. سخنان برخی از مخالفان از روی دلسوزی بوده و می 
شود با توضیحات دولت و مسوولین مربوطه در این زمینه اقناع لازم صورت بگیرد. اما 
ممکن است برخی مخالفت ها از روی غرض ورزی باشد چرا که منافع عده ای با پیوستن 

ایران به کنوانسیون های مرتبط با این موضوع به خطر می افتد. 
در این مورد به گزارش رسانه ها وزیر امور خارجه مخالفان را به دو دسته تقسیم کرده 
است. از نظر آقای ظریف بعضی از آنها از روی دلسوزی فکر می کنند به ضرر کشور است 
و لذا مخالف آن هستند. اما برخی نیز هستند که به خاطر منافع شخصی خود مخالفت 
می کنند. وگر نه به تشخیص هر کارشناسی این لوایح چهارگانه به طور قطع به نفع کشور 
است. در داخل نفع آن در این است که شفافیت ایجاد می شود. یعنی روشن می شود 
که پول های گنده ای که افراد می گیرند یا می پردازند بابت چه چیزی است. اگر ناسالم 
باشد مشخص می شود. فرد نمی تواند بگوید من قاچاق کردم، مواد مخدر فروختم یا 

رشوه گرفتم. 
»علی مطهری«، نایب رییس مجلس شورای اسلامی نیز در یکی از جدیدترین 
موضع گیری های خود به رسانه ها گفت: عده ای می گویند که تصویب لایحه الحاق به 
کنوانسیون مقابله با تامین مالی تروریسم خیانت به کشور است و این لایحه استعماری 
است در حالی که واقعیت چیز دیگری است. مسوولان کشور باید این موارد را برای مردم 
توضیح دهند و بیان کنند که در صورت عدم تصویب این لایحه چه مشکلاتی برای بانک 
های ما و مردم ایجاد می شود. وی در ادامه اظهار داشت: تصویب این لایحه هیچ خطری 

برای ما و برای گروه های مبارزی مانند حزب الله و حماس ندارد.
به اعتقاد مسوولین موافق با FATF، اگر درنهایت لایحه CFT تصویب شود، ما از 
لحاظ استانداردهای مبارزه با پولشویی این امکان را پیدا می کنیم که از لیست کشورهای 
پر ریسک FATF که معروف به لیست سیاه است، خارج شویم. بنابراین می توانیم 
زیرساخت های قانونی را فراهم کنیم تا حداقل یکی از مسیرهای انسداد و تحریم را 
بازکنیم. هرچند که ممکن است ما به جهات دیگر تحریم باشیم ولی حتی اگر از 100 
درصد تحریم و انسدادی که با آن مواجهیم، پنج درصد آن در تصویب و اجرای لوایح 

مربوط به FATF رفع شود، فرصت مغتنمی است که نباید از دست بدهیم. 
بنابر این از نگاه موافقان کمترین دست آورد تصویب این لایحه در شرایط تحریمی 
کنونی گرفتن باز کردن روزنه ای برای تنفس اقتصاد کشور است. به گفته کارشناسان ما 

نباید با دست خود به بیشتر شدن فشارهای تحریمی کمک کنیم.
به طور کل و به باور کارشناسان شواهد موجود حکایت از آن دارد که نپذیرفتن لوایح 
مرتبط با FATF از بسیاری از جهات به ویژه در موضوع حفظ و تداوم برجام به ضرر 

کشور خواهد بود. 
 ، FATF در این مورد متخصصان روابط بین الملل معتقدند که رد لوایح مرتبط با
موضع اروپاییان را به آمریکا نزدیک خواهد کرد و بر دشواری تامین مواد اولیه و کالاهای 
واسطه و نیز مشکل مبادلات مالی ما با بانک های خارجی به شدت خواهد افزود. زیرا 
اروپاییان به طور واضح و آشکار می گویند که عملیاتی شدن بسته اقتصادی، خصوصا در 
زمینه های بانکی و مالی نیازمند حل مساله FATF است؛ زیرا کشورهای عضو اتحادیه 
اروپا بانکهای کشور خود را ملزم به رعایت استانداردهای FATF کرده اند و منطقی 
است که در صورتی می توانند از آنها بخواهند با ایران کار کنند که ما نیز FATF را قبول 
داشته باشیم. نه تنها کشورهای اروپایی بلکه چین و روسیه نیز بر این امر تأکید دارند که 
چنانچه ایران به فهرست سیاه FATF بازگردد، ناگزیر از قطع روابط بانکی و مالی خود 

با ایران خواهند بود.
FATF مخفف Financial Action Task Force است که گروه ویژه اقدام مالی 
 G7 ترجمه شده است. این گروه ویژه اقدام مالی در سال 1۹۸۹ توسط کشورهای عضو
تشکیل شده که از جمله کشورهای حاضر در G7 کشورهای صنعتی مانند فرانسه، آلمان، 

ایتالیا، کانادا، ژاپن، بریتانیا و ایالات متحده آمریکا هستند.
هدف اف ای تی اف یا همان گروه ویژه اقدام مالی، تعیین استانداردها و ترویج اجرای 
موثر اقدامات قانونی، نظارتی و عملیاتی برای مبارزه با پولشویی و  مقابله با تامین مالی 
تروریسم و سایر تهدیدهای مربوط به یکپارچگی سیستم مالی بین المللی عنوان شده 

است.

نکتـه

یک مدیرکل اسبق وزارت امور خارجه تاکید کرد: نبودن امریکا 
در برجام، هرچند که موجب کاهش منافع ایران، افزایش فشارها و 
سخت تر شدن کار برای اروپا می شود، ولی ما باید در هر شرایطی 

تلاش ما بر حفظ برجام باشد. 
جاوید قربان اوغلی در گفت وگو با ایلنا، در پاسخ به این سوالی 
مبنی بر میزان اثرگذاری امریکا بر مناسبات ایران و اروپا گفت: 
اتحادیه اروپا پس از خروج ایالات متحده از توافق هسته ای، در برجام 
باقی ماند و این باقی ماندن در برجام در حالی بود که واشنگتن اصرار 
داشت تا اروپایی ها نیز از توافق هسته ای خارج شوند و دیگران به 

خاطر همکاری با ایران تهدید کرد.
* اراده سیاسی محور و عامل مهمی است ولی شرط 

کافی نیست
وی به فشارهای امریکا به اتحادیه اروپا از زمان خارج شدن از 
توافق هسته ای اشاره کرد و اظهار داشت: پس از خروج امریکا، 
اروپایی ها نسبت به این اقدام ترامپ انتقادات شدیدی را وارد کرده 
و تاکید کردند که سازوکاری برای تداوم همکاری با ایران راه اندازی 

می کنند اما این سازوکار با گذشت چند ماه به تاخیر افتاده است.
این تحلیلگر ارشد مسائل سیاست خارجی با تاکید بر اینکه اراده 
سیاسی محور و عامل مهمی است ولی شرط کافی نیست، تصریح 
کرد: هر چند اروپایی ها بر ادامه همکاری با ایران تاکید دارند ولی 
حفظ و تامین منافع ایران عامل اصلی در باقی ماندن تهران در 
توافق هسته ای است. در واقع، همانطور که سه کشور اروپایی آلمان، 
فرانسه و انگلیس در مذاکرات هسته ای نقش ثانوی را ایفا می کردند 
- و تهران و واشنگتن نقش های اصلی در مذاکرات هسته ای را ایفا 

می کردند  و با وجود وابستگی شدید اقتصادی، امنیتی و سیاسی 
میان اروپا و امریکا، اوپایی ها نتوانستند آنچنان که باید و شاید است، 

خواسته های ایران را تامین کنند.
* انسجام خود را در سیاست خارجی متبلور سازیم

قربان اوغلی با یادآوری رویکرد فشار حداکثری ترامپ نسبت 
به ایران خاطرنشان کرد: متاسفانه با وجود فشارهای فراوانی 
می شود،  وارد  ایران  به  متحده  ایالات  تهاجمی  که سیاست 
این  نشدن  سرریز  برای  معین  راهبردی  کردن  مشخص  از 
فشارها در دیگر حوزه ها غافل شدیم. ما می توانستیم راهبرد 
ایران تدوین کنیم و نگذاریم کار به اینجا برسد و تنش   ها میان 
ایران و اروپا در برخی از حوزه ها بر همکاری های دو طرف در 
برجام هم سایه بیاندازد.وی با اشاره به تنش میان ایران با فرانسه، 
آلمان و دانمارک ابراز داشت: حوادث فرانسه، دانمارک و آلمان 
به ایالات متحده بهانه داد فشار بیشتری را نسبت به ایران اعمال 
کند، صدای مخالفان برجام و همچنین در ایران در اروپا بیشتر 
شنیده شود، اسرائیل اقدامات ضد ایرانی بیشتری را انجام دهد و 
مواضع ضدبرجامی آمریکا تقویت شود.این مدیرکل اسبق وزارت 
امور خارجه ادامه داد: متاسفانه ممکن است در بخش هایی خارج 
از وزارت امور خارجه اقداماتی انجام شود که مخالفان برجام را 
در اروپا و آمریکا تقویت کند و چالش های بزرگتری را از لحاظ 
سیاسی امنیتی و اقتصادی برای ایران ایجاد کند.قربان اوغلی 
با بیان اینکه اتحادیه اروپا نه از سر لطف بلکه به خاطر امنیت 
خودشان در توافق هسته   ای باقی مانده است، عنوان کرد: با وجود 
اشتراک نظر ایران و اتحادیه اروپا مبنی بر حفظ برجام، اروپایی ها 

نگرانی هایی همانند مسائل موشکی و منطقه ای دارند که می توان 
آنها را از طریق تعامل و گفت وگو حل کرد.وی با اشاره به اتهاماتی 
که به ایران در آلمان، فرانسه و دانمارک می زنند، یادآور شد: به 
دلیل ماهیت امنیتی موضوعات مطرح شده مطلع باشیم که اگر 
آن اتهامات بهانه جویی و سناریو باشد، ایران می تواند با ادله با 
اروپا مذاکره کند.این کارشناس مسائل بین الملل افزود: در شرایط 
کنونی اروپا به داخل ایران نگاه می کند تا مشاهده کند چه 
صدا های متفاوتی وجود دارد. در این شرایط ما باید شکاف ها را 

کاهش داده و انسجام خود را در سیاست خارجی متبلور سازیم.
* شکاف ها درباره برجام قبل از روز امضا هم وجود داشت

قربان اوغلی در پاسخ به این سوال که مسائل داخلی تا چه اندازه 
قدرت مانور سیاست خارجی را کاهش می دهد؟ بیان کرد: برجام 
یک دستاورد بزرگی است که نظام تصمیم گرفت این توافق حاصل 
شود. می توان این چالش و نقد را داشت که چگونه توافق بهتری 
به دست می آید اما وقتی که این این قرارداد حاصل شد، باید هر 
گونه اختلاف نظرها هم کنار رود و مناقشه ها پایان یابد در حالی 
که شکاف ها از همان روز امضا و حتی قبل تر از آن وجود داشت 
که این مسئله قدرت مانور وزارت امور خارجه را کاهش می دهد.

وی اضافه کرد: هرچند که که تفاوت دیدگاه ها در داخل تمرین 
دموکراسی است ولی سرریز شدن اختلافات جناحی به سیاست 
خارجی موجب می شود تا چند صدایی در سیاست خارجی حاصل 

شود و دیگران توجه چندانی به وزارت امور خارجه نداشته باشند.
* باید در هر شرایطی تلاش ما بر حفظ برجام باشد

این دیپلمات سابق کشورمان در پاسخ به این سوال که افزایش 

تنش ها میان ایران و اروپا تا چه اندازه می تواند موجب نابودی برجام 
شود؟ گفت: هم اکنون دو دیدگاه در مورد برجام وجود دارد؛ یک 
دیدگاه متعلق به ایالات متحده است که خواهان نابودی برجام و 
انجام مذاکره مستقیم با ایران برای رسیدن به توافق جدید است. 
رویکرد دیگر، حفظ حداقلی توافق هسته ای است.وی اضافه کرد: 
نبودن آمریکا در برجام، هر چند که موجب کاهش منافع ایران، 
افزایش فشارها و سخت تر شدن کار برای اروپا می شود ولی ما باید 

در هر شرایطی تلاش ما بر حفظ برجام باشد.
* حوادث سه ، چهار ماه اخیر میان ایران و اروپا نباید 

تکرار شود
این تحلیلگر مسائل سیاست خارجی با بیان اینکه نباید بگذاریم 
حوادثی که در سه، چهار ماه گذشته میان ایران و اروپا اتفاق افتاده 
تکرار شود، اظهار داشت: ما نباید محدودیتی برای مذاکره در 
مسائلی که موجب افزایش افتراق طرفین می شود، بگذاریم. دلیلی 
هم برای عدم مذاکره و عدم استفاده از ظرفیت دیپلماسی وجود 
ندارد و اگر تعارفی هم میان اروپا و آمریکا وجود دارد، باید استفاده 
کنیم.قربانی اوغلی ادامه داد: من در مسئله موشکی متخصص 
نظامی نیستم ولی ایران از یک منطق قوی در حوزه دفاعی 
برخوردار است و دکترینش نیز مبتنی بر چارچوب های ملی است 
و نه فراملی. وی افزود: ما قربانی جنگ بوده ایم و نباید اجازه بدهیم 
مسئله امنیت ملی ما به خاطر اغراض برخی از کشورها تاثیر قرار 
گیرد. نه تنها قربانی تروریسم بوده ایم بلکه با آن مبارزه کرده و 
هزینه داده ایم و به همین خاطر باید مابه ازای آن را نقد کنیم نه 

آنکه از مذاکره فرار کنیم.

عباس عبدی معتقد است: بازگشت به اصل انقلاب یعنی 
بازگشت به خواست مردم. مردم قبلا برای خواستن حق داشتند؛ 
اما امروز هم می توانند حق داشته باشند که آن را بخواهند یا هر 

چیز دیگر را. 
عباس عبدی تحلیل گر مسائل سیاسی و فعال سیاسی 
اصلاح طلب در آستانه چهل سالگی انقلاب اسلامی در گفت وگو 
با با ایرناپلاس عقیده دارد مهم خواست عمومی مردم است و 
اگر می خواهیم انقلاب به مسیر خود ادامه دهد باید به خواست 
عمومی مردم بازگردیم؛ چون این مردم بودند که در انقلاب 
57 تعیین تکلیف کردند. او درباره ظرفیت های آزادشده ناشی 
از انقلاب اسلامی تأکید دارد که یک جایی این ظرفیت و این 
پتانسیل و توان، تمام می شود. این طور نیست که دائمی باشد، 

مگر این که به آن اضافه شود.
در ادامه مشروح گفت وگوی ایرنا پلاس با عبدی را می خوانید.

اصل انقلاب، استفاده از ظرفیت های مردمی است
*  در آستانه چهل سالگی انقلاب اسلامی قرار داریم. 
در این چهل سال، تجربه های مختلف انباشته شده است. 
اگر بخواهیم برای آینده، یک نقشه راه داشته باشیم و یک 
سری بایدها و نبایدها در نظر داشته باشیم، باید بیشتر از 
همه، چه چیزی را مورد توجه قرار دهیم که هم از گذشته 

درس گرفته باشیم، هم راه آینده هموارتر باشد؟
اصل  برگردیم.  انقلاب  اصل  همان  به  باید  بخواهیم،  اگر 
انقلاب، استفاده از ظرفیت های مردمی است. این انقلاب که به 
وقوع پیوست، عین هر انقلاب دیگری که می آید و جامعه ای را 
تغییر می دهد، ظرفیت بسیار زیادی را آزاد می کند. ولی به طور 
عادی، طبیعتش این است که از این ظرفیت ها به شکل پس انداز 
استفاده کند. شما هر چقدر هم پس انداز داشته باشید، وقتی فقط 
مصرف می کنید و چیزی به سرمایه خود اضافه نمی کنید، یک باره 
می بینید که ته می کشد و فقیر می شوید. دیگر نمی توانید زندگی 
کنید.بنابراین معتقد هستم مسئله اصلی انقلاب که خواست مردم 
بود، اگر شرایط کنونی هم، بازگشت به آن باشد، ما هیچ مشکلی 
نخواهیم داشت. بازگشت به آن هم، الزامات خاص خودش را دارد. 
دیگر یک عده نمی توانند بالا بنشینند و دستور بدهند که ما چنین 
خواستی را تعیین می کنیم. دیگر نمی شود برای آدم ها محدودیت 
انتخاب گذاشت، در سیاست، در فرهنگ، در جامعه، در  در 
رسیدن به پست های مدیریتی. این محدودیت ها که گذاشته 
می شود، حد یقفی ندارد. هر روز تقسیم بر دو می شود. آخرش 
مشاهده می کنید که تعداد اندکی مانده اند. شما یک باتلاق را 
در نظر بگیرید، ممکن است آبش قابل تحمل باشد. اما اگر مدام 
تبخیر شود و برود، آب خالص تبخیر می شود، ته مانده اش لجن 
و زباله و اینطور چیزها می شود. در واقع الان باید برگشت به این 
که این آب را زیاد کرد و راه بازگشت، فقط بازگشت به اول انقلاب 
است. همان تعدادی که خودشان به خیابان می آمدند و خودشان 
چیزی را می خواستند. اگر امروز هم آن را خواستند، همان را 
می خواهند. چیز دیگر هم خواستند، همان را می خواهند. کسی 
نمی تواند برای آنها تعیین تکلیف کند. این تنها راهی است که از 

مشکلات پیش رو عبور کنیم.
* اگر بخواهیم مصداقی ذکر کنیم باید به کدام شعارها، 

برنامه ها یا اهداف انقلاب، بازگشت کرد؟

نه، بازگشت به شعارها، اهداف و برنامه نیست؛ بازگشت به اصل 
انقلاب یعنی بازگشت به خواست مردم است. این که مردم قبلا چه 
می خواستند و برای خواستن حق داشتند. اما امروز هم می توانند 
حق داشته باشند که یا آن را بخواهند یا هر چیز دیگر را. این خلط 
مبحثی که شده، این است که اگر مردم قبلا چیزی می خواستند، 
امروز هم حتما همه باید همان را بخواهند، با تفسیری که عده 
خاصی از آن می کنند. چنین چیزی اصلا وجود خارجی ندارد. 
یعنی کسانی که در انقلاب بودند، اکثریت خود آن ها اصلا چنین 
استنتاج هایی را از وضعیت و رسیدن به اینجا نداشتند. یا حاضر 
نبودند برای چنین چیزی خودشان را به خطر بیاندازند. بنابراین 
تنها راهش، بازگشت به خواست عمومی خود مردم است. حالا این 

خواست خوب است یا بد است، مسئولیتش با خودشان است.

نماینده های دور اول مجلس را 
با نماینده های فعلی مقایسه کنید

* دقیقا متوجه منظورتان نشدم اگر بیشتر توضیح 
دهید ممنون می شوم.

وقتی می گویید اول انقلاب، باید در نظر گرفت که اول انقلاب 
بین کسی تمایزی قائل نبودند. مثلا فرض کنید انتخابات مجلس 
اول، همه گروه ها و جناح ها کمابیش در آن هستند. انتخابات 
امروز را ببینید، هیچ کس نیست. نشریات آن موقع را ببینید، 
فارغ از غیر قانونی و بی قانونی رفتار کردن، همه صدای خودشان 
را داشتند. وقتی انقلاب شد، در واقع اکثریت بسیار قاطعی، 
خواهان تحول بودند. آنچه انقلاب است، خواست آنهاست، نه 
محتوای این خواست. محتوای این خواست می تواند همیشه در 
حالت تغییر باشد. مثلا امام)ره( یکی از صحبت هایی که دارد، 
خیلی توضیح می دهد و می گوید فرض کنید مردم ما در گذشته، 
می خواستند پادشاهی باشد، خب باشد، پدران ما، پدربزرگ های 
ما خواست شان بوده، حق شان بوده است. امروزی ها چیز دیگری 
می خواهند. این به چه چیزی اشاره می کند؟ به اصیل بودن 

اصل خواست، خواست عمومی. این که محتوای آن چیست، 
دیگر به خودشان مربوط است. کسی نمی تواند برای آنها تعیین 
تکلیف کند. هر چه محدودیت اعمال کنید، عین آن دریاچه یا 
باتلاقی است که مدام آبش را تبخیر می کنید و غلظت فضولات و 
اضافاتش را بیشتر می کنید. نتیجه اش این می شود که آقای جنتی 
هم می گوید این نماینده هایی که آمده اند، به این وضعیت هستند. 
شما ترکیب نماینده و رفتارها را با نماینده های دور اول مجلس 
مقایسه کنید، تمام صحبت من و تفاوت آن را متوجه می شوید. 
نماینده های دور اول مجلس را با نماینده های فعلی مقایسه کنید. 
کاملا واضح است که حق انتخاب مردم، محدود شده است. بعد 
ایشان فکر می کند که حتما باید بیشتر فیلتر بگذارد تا آدم های 
بهتری بیایند. نمی داند هر چه فیلتر گذاشته، آدم های ناصالح تر و 

بدتری رفته اند.
* رسیدن به آن، اراده ای از سوی مردم است یا اراده ای 

از سوی حاکمان؟
در حقیقت این قضیه مرغ و تخم مرغ است که اول مرغ بوده یا 
تخم مرغ. ایده کلی که به آن عقیده داریم باید بگوییم. ولی الان در 
شرایط کنونی، حداقل موانعش از طریق ساخت قدرت است. شما 
انتخابات ۹6 را نگاه کنید. در انتخابات ۹6 همه ما فعال بودیم، 
به آقای روحانی رأی دادیم. ولی واقعا، آقای روحانی و رئیسی، 
نامزد تمام گرایش های مملکت هستند؟ این امر شوخی است. 
نامزد نصف این گرایش ها هم نیستند. البته مردم رأی می دهند، 
چاره ای هم ندارند. به هر حال بین این دو، یکی را انتخاب می کنند 
و به او رأی می دهند. اما اینها نامزدهای همه مملکت که نیستند. 
بعد، عوارض این، گریبانگیر همه جا خواهد شد، عوارض این نوع 

محدود کردن و فیلترینگ سیاست، بسیار خطرناک است.

علت ماندگاری انقلاب
* علت ماندگاری انقلاب چیست؟ چرا بعد از چهل سال 
همچنان پابرجاست؟ الان که نگاه می کنیم، تهدید بالقوه یا 

بالفعل جدی سیاسی ندارد. چطور است که تا الان توانسته 
دوام بیاورد؟

اولا تعداد انقلاب ها خیلی کم است، در کل تاریخ دنیا که نگاه 
می کنید. هر جامعه ای انقلاب نمی کند. ولی جوامعی که انقلاب 
می کنند، خیلی پویایی بزرگی در داخل شان است. ظرفیت خیلی 
عظیمی، آزاد می شود. الان اگر از من بپرسید و بخواهم با قبل از 
انقلاب مقایسه کنم، ظرفیت هایی در سیاست آزاد شده که غیر 
قابل فهم است. ما به این ظرفیت ها می توانیم بگوییم اینرسی اولیه 
انقلاب. با این نمی شود خیلی مقابله کرد، چون ظرفیت خیلی 
زیادی دارد. عین یک کامیون پر بار که خاموش هم شود، با زور 
و توان زیادی، به هر جا بخورد تخریب می کند. ولی این به مرور، 
اگر اضافه نشود، کم کم از بین می رود.مثلا انقلاب اکتبر را نگاه 
کنید، آن هم یک ظرفیت بسیار بزرگی را آزاد کرد. مشکلاتی که 
انقلاب روسیه داشت، بسیار از ما بیشتر بود. جنگ داخلی آن تا 
سال 1۹22، یک فاجعه تمام عیار بود. تازه بعد از جنگ جهانی 
اول، آن ها انقلاب کرده بودند. این را هم داشته باشید. کلی از 
زمین هایشان را از دست دادند. تا آمدند تکان بخورند، با مسائل 
داخلی درگیر بودند. جنگ جهانی دوم، 20 میلیون نفر از این 
ملت را به کام مرگ برد. اما به خاطر آن پتانسیل و آن ظرفیت، 
می توانستند ادامه دهند. اما از جایی به بعد، اگر آن ظرفیت اضافه 
نشود، دیگر هیچ کاری نمی شود کرد. مشکل این نیست که تا 
حالا این همه مسائل برای کشور به وجود آمده است، پس از حالا 
به بعد هم می تواند به وجود آید، اتفاقی رخ ندهد. یک جایی این 
ظرفیت و این پتانسیل و توان، تمام می شود. اینطور نیست که 
دائمی باشد، مگر این که به آن اضافه شود. درست مثل این که 
منبعی را در نظر بگیرید، صد متر مکعب آب دارد. شما شیر را که 
باز کنید، آب از آن می آید، استفاده می کنید. ولی باید نگاه کنید 
که آب منبع در جایی، به ته می رسد. یک جا می بینید که دیگر 
نیست. من فکر می کنم ما در این موقعیت و به سمت این موقعیت 

حرکت می کنیم.
* یعنی شما معتقد هستید که هنوز ظرفیت های خود 
انقلاب تمام نشده که توانسته تهدیدها را از سر بگذراند؟

 ما که نمی توانیم بگوییم اینها چون هنوز سرجایش هست، 
فقط  بیافتد،  اتفاقی  که  این  برای  اما  است.  نشده  تمام  پس 
ظرفیت های داخلی آن نیست. عوامل بیرونی آن هم هست. شاید 
بشود گفت، من معتقد هستم با این ظرفیت نمی شود مجموعه 
این وضع را حفظ کرد، مگر این که بازسازی در این ظرفیت به طور 

جدی صورت گیرد.
* هشدار می دهید؟

هشدار را همه باید توجه کنیم. ما نمی توانیم بگوییم یک سری 
جوان هایی می آیند که چنین هستند و چنان. جوان ها چطور 
می شود که پدر و مادرهایشان با آنها نباشند و اینها کماکان در 
مسیر پدر و مادرهایشان باشند؟ ما که جوان هایی بودیم که در 
انقلاب آمدیم، برخلاف پدرومادرهایمان بودیم. اینها می خواهند 
عین گذشته پدرومادرهایشان باشند که تازه آن طور نیستند؟ 
اصلا شدنی نیست. با این وضع مجلسی که بعد از این همه سال ها 
انجام دادند، آخرش آقای جنتی خودش اعتراض  فیلترینگ 
می کند که اینها کیستند؟ پس با چه چیزی جلو می رود؟ با چه 
می خواهد جلو برود؟ باید بازسازی در این ظرفیت به طور جدی 

صورت گیرد.

قربان اوغلی تحلیلگر ارشد مسائل سیاست خارجی :

نگرانی اروپایی ها را می توان با گفت وگو حل کرد 

عباس عبدی مطرح کرد 

بازگشت به اصل انقلاب، یعنی بازگشت به خواست مردم 

سـخنگوی ارشـد نیروهـای مسـلح گفـت: برخـی کشـورهای منطقه کـه آویزان 
آمریکا شـده اند باید این را درک کنند که توان ایران اسـلامی فقط هوایی، موشـکی، 
دریایـی و زمینـی نیسـت و اگـر اقدامـی علیه این کشـور انجام شـود، آنهـا اقتصاد و 

امنیت نخواهند داشـت. 
سـردار سـرتیپ پاسـدار »ابوالفضل شـکارچی«  دیروز در نشسـتی خبری اظهار 
داشـت: جمهوری اسـلامی ایران با هیچ کشـوری سـر دشـمنی ندارد مگر این که آن 

کشـور با حمایت نظام سـلطه بخواهد تعرضی به ایران اسـلامی داشـته باشـد.
وی افزود: برخی از کشـورهای منطقه که امروز به آمریکای جنایتکار آویزان شـده 
اند باید این را درک کنند که توان ما فقط هوایی، موشـکی، دریایی و زمینی نیسـت؛ 
توان این کشـور بسـیار بالاتر اسـت و اگر اقدامی علیه جمهوری اسـلامی ایران انجام 

شـود باید این کشـورها بدانند که نه اقتصاد و نه امنیت خواهند داشـت.
سـخنگوی ارشـد نیروهای مسـلح با بیان این که ما به هیچ عنوان سـر دشـمنی 
بـا کشـورهای همسـایه نداریـم و اقتدار جمهوری اسـلامی ایـران بـرای تهدید هیچ 
کشـوری نیسـت، خاطرنشـان کرد: همانطور که رهبر معظـم انقلاب فرمـوده اند اگر 
یـک ضربـه زده شـود، حتمـا دهها ضربه زده می شـود و به شـدت مجـازات خواهند 
شـد. سـردار شـکارچی خطاب به کشـورهایی که »به آمریکا آویزان شـده اند«، تاکید 
کـرد: اگـر اقدامی علیه جمهوی اسـلامی ایران انجام شـد حتمـا از زمین، هـوا و دریا 
تهدیـد خواهند شـد بـه نحوی که تـاب آوری مقابله بـا این بخش از تـوان جمهوری 

اسـلامی را نخواهند داشت.
وی تاکیـد کرد: نیروهای مسـلح جمهوری اسـلامی ایران برخـلاف دیگر نیروهای 
مسـلح جهـان، مردم پایه هسـتند و منافع ملت مسـتضعف و محروم جهـان را اصل 

قرار مـی دهند. 
سـخنگوی ارشـد نیروهای مسلح ، دسـتاوردهای دفاعی جمهوری اسـلامی ایران 
را بـرای حمایـت از مردم مظلوم جهان و ایسـتادگی در مقابل جهان سـلطه دانسـت 
و توضیـح داد: ضـرورت دارد بـا این همه مشـکلاتی که دشـمن ایجاد کرده اسـت به 

دنبـال افزایش اقتدار دفاعی باشـیم. 
امیـد افـزود: به واسـطه اقتـدار دفاعـی نیروهای مسـلح، امروز جمهوری اسـلامی 
ایـران  امـن تریـن کشـور در منطقه محسـوب می شـود و ایـن اقتـدار روز بـه روز در 

حال پیشـرفت اسـت. 
وی ابراز امیدواری کرد که روزی جهان اسـلام از اسـعتمار گسسته شود و کشورها 
مـورد تحریـک قـرار نگیرند تا دسـت در دسـت جمهوری اسـلامی راه نورانـی را طی 

کنند. 
سـردار شـکارچی با بیان این که دشـمنان با تصور سـازی غلط می خواهند نشان 

دهنـد کـه نیروهای مسـلح بـه دنبـال کار اقتصادی هسـتند، اظهارداشـت: نیروهای 
مسـلح از ظرفیـت مـازاد خود برای سـازندگی و کمـک به مردم اسـتفاده می کنند و 

بـه هیچ عنوان دنبال سـودآوری و درآمدزایی نیسـتند. 
وی افزود: 40 سـال اقتدار انقلاب اسـلامی و تنزل نظام سـلطه تجربه خوبی است، 
کشـور هـای منطقـه بایـد از این تجربه اسـتفاده و مـردم منطقه نیز این مطلـب را از 
دولت های خود مطالبه کنند؛ آمریکایی ها آنها را می دوشـند و منافع جهان اسـلام 

 را به قـارت می برند. 
سـخنگوی ارشـد نیروهای مسـلح گفت: جای تاسـف دارد که برخی از دشـمنان، 
مـردم ما را سـاده اندیـش می انگارند و گاهی برای تحقیر نظام جمهوری اسـلامی به 
دسـتاوردهای رژیـم  پهلـوی اشـاره می کننـد؛ این در حالی اسـت که مـردم به خوبی 
می بینند، در تمامی عرصه ها دسـتاوردهای بسـیار عظیمی داشتیم و امروز به عنوان 
مقتدرتریـن قـدرت منطقه، برای رقابـت با قدرت های جهانـی خودنمایی می کنیم. 

* آمریکایی ها می خواهند دولت قانونی ونزوئلا را برکنار کنند 
سـردار شـکارچی بـا تاکید بر ایـن که آمریکا هر کشـوری کـه دولت آن بـا مردم 
پیونـد پیـدا کند را تضعیـف خواهد کرد، اظهارداشـت: بـه عنوان مثـال آمریکایی ها 
بـه دنبال این هسـتند که دولـت قانونی ونزوئلا را در این کشـور بـا کودتایی نرم کنار 
بزننـد. هـر کشـوری بـه آمریـکا لبیک  نگوینـد عملا مورد خشـم  آنـان قـرار خواهد 
گرفـت. وی افـزود: ایـن درحالی اسـت کـه جمهوری اسـلامی ایـران از تمام حکومت 
هـای قانونـی حمایت می کنـد و از حکومت هایـی که با زور شمشـیر پیش می روند 

ندارد.  حمایتی 

* اجلاس ورشو نشانه شکست آمریکاست 
وی برگـزاری اجـلاس ضـد ایرانی در ورشـو پایتخت لهسـتان را نشـانه شکسـت 
آمریـکا دانسـت و گفـت: آنهایی کـه گفته بودند، جمهـوری اسـلامی ایران چهلمین 
سـال پیـروزی خود را نمی بینـد، امروز نه تنها به هدف خود نرسـیدند بلکه به دنبال 

برگزاری اجلاسـی ضد ایرانی در ورشـو هسـتند. 

* نیروهای مسلح چهار نمایشگاه برگزار می کنند 
معـاون فرهنگی و تبلیغات دفاعی سـتادکل نیروهای مسـلح در بخـش دیگری از 
صحبـت هـای خود با بیان اینکه مراسـم دهه فجر امسـال را پرشـور تر از سـال های 
گذشـته برگزار می کنیم، اعلام کرد: نیروهای مسـلح امسـال چهار نمایشـگاه اصلی 
در تهران نمایشـگاه های متعددی در دیگر اسـتان ها به منظور نمایش دسـتاوردهای 

دفاعی برگـزار خواهند کرد. 
سـردار شـکارچی نمایشـگاه های نیروهای مسـلح را راهبردی عنوان کرد و گفت: 
ایـن نمایشـگاه هـا کـه از یازدهـم تـا تـا 22 بهمن مـاه برگزار خواهند شـد، شـامل 
نمایشـگاه دسـتاوردهای دفاعـی، سـازندگی و محرومیـت زدایـی، نمایشـگاه عظیم 
دسـتاوردهای دسـتگاه های لشکری و کشـوری در موزه انقلاب و نمایشگاه توانمندی 

هـای هوایی می شـود. 
وی توضیـح داد: در نمایشـگاه دسـتاوردهای دفاعـی که با محوریـت وزارت دفاع و 
پشـتیبانی نیروهای مسـلح برگزار می شـود، بیش از 560  محصول دفاعی داخلی که 
زمینـه اقتـدار دفاعی کشـور را فراهم کرده، در معرض دید عموم گذاشـته می شـود. 
سـخنگوی ارشـد نیروهـای مسـلح بـا بیـان ایـن کـه نیروهـای مسـلح در چهار 
نمایشـگاه پیـش رو بخشـی از دسـتاوردهای جدیـد خـود را نیز رونمایـی می کنند، 
گفت: دسـتاوردهایی که در نمایشـگاه دفاعی نمایشـگاه داده خواهند شـد، به دسـت 
جوانان سلحشـور انقلابی و با تفکر  جهادی به دسـت آمده و کشـور را در زمینه دفاع 

خودکفا کـرده اند. 
بـه گفتـه سـردار شـکارچی در این نمایشـگاه کـه در مصـلای امام خمینـی)ره( 
تهـران برپا می شـود دسـتاوردهای مهمـی در زمینه های رزمی، موشـکی، پدافندی، 
پدافندهوایـی، زمینـی، هوایـی، امنیتـی، انتظامی، فضایـی، الکترونیکـی و مخابراتی 

نمایـش داده خواهند شـد. 
وی افزود: نمایشـگاه سـازندگی نیروهای مسلح با محوریت قرارگاه سازندگی خاتم 
الانبیـا)ص( برگـزار می شـود و ده ها هزار اقدام اساسـی در زمنیـه محرومیت زدایی و 

سـازندگی به نمایش در خواهد امد. 
به گفته معاون فرهنگی و تبلیغات دفاعی ستادکل نیروهای مسلح در نمایشگاهی 
کـه بـا محوریـت بنیاد حفظ آثـار و نشـر ارزش های دفاع مقـدس در مـوزه انقلاب و 
دفاع مقدس برگزار می شـود، 40 دسـتگاه لشـگ ری و کشـوری دسـتاوردهای خود 

را به نمایش خواهند گذاشـت. 
سـردار شـکارچی ادامه داد: نمایشـگاه هوایی نیز با محوریت نیـروی هوایی ارتش 
جمهوری اسـلامی ایران و با حضور نیروی هوافضای سـپاه، هوانیروز و دیگر نیروهایی 
پـروازی در مهرآبـاد برپـا خواهـد شـد و دسـتاوردهایی همچون بالگرد هـا، پهپادها و 

هواپیماهای پشـتیبانی، جنگنده و ترابری به نمایش گذاشـته می شـوند. 
وی هدایـت هـای امـام راحـل و رهبـر معظم انقـلاب را مهترین عامل ایجـاد این 
موفقیـت هـا دانسـت و گفـت: در روز 12 بهمـن مـاه نیروهـای مسـلح یـک رژه را از 
فـرودگاه تـا مرقـد امـام)ره( برگزار می کنند و پنج هزار نفر از پرسـنل نیروی مسـلح 

در ایـن حـرم حضـور پیدا خواهنـد کرد. 

اگر اقدامی علیه ایران انجام شود اقتصاد و امنیت نخواهید داشت 

هشدارسردارشکارچی به برخی کشورهای آویزان آمریکا  درمنطقه
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»هر يك از شما بايد خود را براى 
همسرش آراسته كند، همچنان كه همسرش 

خود را براى او مى آرايد«

یکشنبه - 7بهمن ماه 1397- سال بیست و یکم - شماره  4739

معاون توسعه مشارکت های مردمی کمیته امداد استان قم گفت :با کمک بیش از 
7 میلیارد تومانی حامیان، طی 9 ماه اول امسال سهم ایتام و فرزندان طرح محسنین، 7 

درصد بیشتر از برنامه کل سال شد.
 علی شهبازی نیا با بیان اینکه 16 هزار حامی فعال در این استان چتر حمایتی خود 
را بر سر 4500 یتیم و فرزندان طرح محسنین نگه دارند گفت: این حامیان در 9 ماهه 
نخست امسال بیش از 7 میلیارد و 977 میلیون تومان به فرزندان معنوی خود کمک کرده 
اند.وی خاطر نشان کرد: اگرچه هنوز سه ماه از سال باقیمانده است ولی برنامه عملیاتی 
ستاد اکرام و محسنین این نهاد در قم هفت درصد جلوتر از برنامه پیش بینی شده است.

معاون توسعه مشارکتهای مردمی با بیان اینکه حامیان در 9 ماهه نخست سال گذشته 
حدود  6 میلیارد و 193 میلیون تومان مشارکت داشتند افزود: در سال 97 کمک های 
حامیان با رشد 29 در صدی به بیش از  7 میلیارد و 977 میلیون تومان رسیده است.

شهبازی نیا با اشاره به اینکه علاوه بر کودکان یتیم خانواده هایی هستند که  سرپرست 

آنها به دلیل کهولت سن، بیماری و ازکارافتادگی و دلایل دیگر توان اداره زندگی را ندارند 
بیان کرد: این خانوارها در قالب طرح محسنین این نهاد هستند و مردم وخیران می توانند 
با انتخاب یک یا چند خانواده به آنها کمک کنند.وی با اشاره به اینکه کودکان یتیم استان 
قم ماهیانه  350 هزار تومان و فرزندان خانوارهای طرح محسنین 75 تومان دریافت می 
کنند گفت: این سرانه در کشور بیش از استانهای دیگر است ولی به دلیل شرایط اقتصادی 
فعلی و مشکلات متعدد این خانوار ها، از مردم و خیران تقاضا داریم، این نهاد را بیشتر از 
گذشته یاری کنند.معاون مشارکت های مردمی کمیته امداد استان قم، خیران استان نیز 
می توانند کمک های خود را به شماره شماره کارت 6104337770099438  بانک ملت 
واریز کنند و یا کمک های غیر نقدی خود را در قالب تأمین مواد غذایی، خدمات مسکن، 

کمک هزینه  درمانی و تحصیلی به این کودکان ارائه دهند.
وی همچنین خاطر نشان کرد: مردم نیکوکار با شماره گیری #3*025*8877* از 

طریق تلفن همراه نیز می توانند به نیازمندان استان قم کمک کنند.

معاون توسعه مشارکت های مردمی کمیته امداد استان قم خبرداد

تحقق 107 درصدی برنامه اکرام ایتام و محسنین

شهردار قم از راه اندازی فاز نخست باغ 
پرندگان و دریاچه مصنوعی قم در سال 

98 خبر داد. 
 دکتر سید مرتضی سقائیان نژاد با 
اشاره به لایحه پیشنهادی بودجه سال 
98 شهرداری اظهار داشت: توسعه فضای 
در  قم  شهرداری  رویکردهای  از  سبز 
سال 98 است.وی با اشاره به کل درآمد 
حاصل از عوارض و بها خدمات اخذ شده 
از شهروندان در لایحه پیشنهادی بودجه 
 4160 افزود:  قم  شهرداری   98 سال 
میلیارد ریال از این محل در بودجه سال 
آینده شهرداری قم پیش بینی شده است.

شهردار قم گفت: در بودجه سال 98 
شهرداری قم 1500 میلیارد ریال درآمد از 

محل عوارض ساختمانی پیش بینی شده 
ریال  میلیارد   630 همچنین  است، 
نیز عوارض مازاد تراکم در سال 98 از 
محل عوارض و بها خدمات اخذ شده 
از شهروندان در نظر گرفته شده است.

سقائیان نژاد عوارض حذف پارکینگ در 
سال 98 را مورد توجه قرار داد و عنوان 
کرد: 130 میلیارد ریال عوارض کسب و 
پیشه، 300 میلیارد ریال عوارض حذف 
پارکینگ و 1600 میلیارد ریال نیز از 
محل عوارض ماده صد و سایر عوارض 
مردمی در بودجه سال آینده شهرداری 
قم در نظر گرفته شده است.وی با بیان 
سایر منابعی که شهرداری تلاش می کند 
تا از طریق آن کسری درآمد به هزینه 

19340 میلیارد ریالی را برای نگهداری 
و توسعه و پیشرفت شهر جبران کند، ابراز 
کرد: اخذ وام تسهیلات به میزان 1900 
میلیارد ریال ازجمله رویکردهای اصلی 
شهرداری قم در این زمینه است.شهردار 
قم اضافه کرد: فروش اموال غیرمنقول 
به میزان 4200 میلیارد ریال، اخذ اوراق 
5500 میلیارد ریال و جذب سرمایه گذار 
دیگر  از  ریال  میزان 3000میلیارد  به 
منابعی بوده شهرداری تلاش می کند تا از 
طریق آن کسری درآمد به هزینه 19340 
میلیارد ریالی را برای نگهداری و توسعه و 

پیشرفت شهر جبران کند.
سقائیان نژاد در تکمیل سایر منابعی 
که شهرداری تلاش می کند تا از طریق 

 19340 هزینه  به  درآمد  کسری  آن 
میلیارد ریالی را برای نگهداری و توسعه 
و پیشرفت شهر جبران کند، تصریح کرد: 
برای دریافت کمک های دولتی  تلاش 
به میزان 1000 میلیارد ریال، استفاده از 
منابع داخلی به میزان 2000 میلیارد ریال 
و استفاده از ارزش افزوده 1500 میلیارد 
ریال از دیگر بسترهای درآمدی شهرداری 
قم در بودجه سال 98 پیش بینی شده 

است.
پروژه های  از  برخی  به  اشاره  با  وی 
شاخص قم در بودجه سال 98 گفت: 
راه اندازی فاز نخست باغ پرندگان و دریاچه 
مصنوعی قم در بودجه سال 98 شهرداری 

قم پیش بینی شده است.

شهردار قم :

باغ پرندگان قم سال ۹۸ به بهره برداری می رسد

استاندار قم در دیدار رئیس کمیته امداد امام خمیني )ره( کشور با بیان اینکه مردم 
تفاوتي بین نهادهاي مختلف نظام قائل نیستند اظهار داشت: خدمت شایسته به افراد 

نیازمند همراهي همه ي مسئولان را مي طلبد.
دکتر بهرام سرمست در این دیدار طي سخناني خدمات کمیته امداد امام خمیني 
)ره( در استان قم را مثبت ارزیابي کرد.استاندار قم با اشاره به مشکلات اقتصادي بخشی 
از مردم و مراجعه ي آنها به نهادهاي حمایتي افزود: کمیته امداد در این بین مي تواند 
بخش قابل توجهي از نیازهای مددجویان را پوشش دهد.وي همراهي همه ي بخش 
هاي حاکمیت را در راستاي ارائه ي خدمات به مردم ضروري دانست و افزود:  امروز مردم 
تفاوتي بین دولت و حاکمیت قائل نیستند و هر نوع خدمتي مي تواند به رضایتمندي 
مردم و سربلندي نظام اسلامي منجر شود.سرمست با بیان اینکه ارائه ي خدمت به مردم 
نیازمند نگرش سیستمي است خاطرنشان کرد: معتقدیم مسئولین نیت خیر دارند؛ و این 

نیت در سایه همدلي نتیجه بخش خواهد بود.
* توسعه استان نیازمند همكاري و تعامل همه مجموعه هاست

استاندار قم  همچنین در دیدار با اعضاي شوراي اسلامي شهر قم اظهار داشت: توسعه  
استان نیازمند همکاري و تعامل همه ي مجموعه هاست.دکتر بهرام سرمست اظهار کرد: 

شوراي شهر باید مجموعه اي همفکر و منسجم باشد تا با همراهي یکدیگر و استفاده از 
تجربه و تخصص اعضاء، به فرآیند مدیریت شهري کمك کنند.

استاندار قم با اشاره به اهمیت تصمیمات شوراي شهر در راستاي فراهم ساختن 
زیرساخت هاي توسعه ي شهري، اضافه کرد: هماهنگي و نظارت بر اجراي این مصوبات 
در مسیري که به رفع نیازها و خواسته هاي مردم ختم شود، دیگر وظیفه مهم شوراي 
شهر است. دکتر سرمست با اشاره به وجود مدیران مجرب و متخصص در مدیریت استان 
و مدیریت شهر قم، اضافه کرد: باید با استفاده از این ظرفیت و توجه به روح قانون، بستر 
لازم براي رسیدگي به اولویت هاي اساسي استان که با اولویت هاي شهري همپوشاني 

دارد، فراهم شود.
وي در پایان مدیریت استان را حامي مدیریت شهري دانست و خاطر نشان کرد: 
تصمیمات شوراي شهر، اقدامات مدیریت شهري و حمایت مدیریت استان، مسیر توسعه 

استان را هموار خواهد نمود.
شایان ذکر است در این جلسه اعضاي شوراي شهر قم، به بیان اولویت هاي اساسي 
قم در حوزه هاي مختلف و نظرات خود را در زمینه راهکاري هاي حل مسائل موجود، 

بیان نمودند.

استاندار قم در دیدار رئیس کمیته امداد امام خمیني)ره(:

خدمت شایسته به افراد نیازمند همراهی همه مسئولان را مي طلبد

نیم نگاه

نامحـرمانه
توزیع پیک نوروزی ممنوع شد

معاون آموزش ابتدایی وزارت آموزش و پرورش با بیان اینکه چاپ هرگونه پیک عید و اجبار خانواده ها 
و کودکان در این زمینه ممنوع است، گفت: طرح »عید و داستان« در سال جاری ادامه پیدا می کند و 
امسال نیز برای انس کودکان با کتاب اجرا می شود. رضوان حکیم زاده در گفت وگو با ایسنا، درباره تکلیف 
و کار نوروزی امسال دانش آموزان ابتدایی اظهار کرد: در راستای پاسخ به نیاز کودکان به کودکی کردن 
و قصه خوانی سال گذشته پیک نوروزی را از برنامه درسی حذف کردیم.وی افزود: طرح »عید و داستان« 
در سال جاری ادامه پیدا می کند و امسال نیز برای انس کودکان با کتاب اجرا می شود.معاون آموزش 
ابتدایی وزارت آموزش و پرورش با بیان اینکه این طرح کمک می کند تا دانش آموزان ضمن انس با 
کتابخوانی، فرصت پیوند با زندگی واقعی را پیدا کنند، اظهار کرد: مهارت های زندگی را باید از دوران 
کودکی به فرزندانمان منتقل کنیم. اگر در این دوره حساس به جای آموزش مهارت زندگی، دانش آموز 
را وارد چرخه آموزش های پیچیده و پرشمار ذهنی کنیم فرصت طلایی رشد و خلاقیت را از او گرفته ایم.

وی تاکید کرد: امسال هم در ایام تعطیلات عید نوروز به هیچ وجه  پیک نوروزی و درسنامه عید و 
موارد مشابه آن را  نخواهیم داشت. از مدت ها قبل این موضوع را به اطلاع استان ها نیز رسانده ایم و چاپ 

هرگونه پیک و اجبار خانواده ها و کودکان در این زمینه ممنوع است.
 

معاون دادستان کل کشور: رفع فیلتر تلگرام منتفی است
دبیر کارگروه تعیین مصادیق محتوای مجرمانه با بیان اینکه رفع فیلتر تلگرام اساسا منتفی است، 
گفت: هر گونه فعالیت دستگاه های دولتی در تلگرام و نیز هر گونه ارایه خدمات درگاه های پرداخت 
اینترنتی در تلگرام و پوسته های فارسی آن اعم از هاتگرام وطلاگرام غیرقانونی است و با آن برخورد 
قانونی خواهد شد. جواد جاوید نیا در گفتگو با ایسنا، در واکنش به اظهارنظر یک نماینده مبنی بر اینکه 
"صحبت هایی از رفع فیلتر تلگرام است" گفت: تلگرام با دستور قضائی فیلتر شده و هیچ مرجعی هم جز 
دستگاه قضائی حق اظهار نظر در خصوص رفع فیلتر آن را ندارد. وی افزود: تاکنون مطلبی در دبیرخانه 
کارگروه نسبت به رفع فیلتر تلگرام مطرح نشده و اساساً رفع فیلتر تلگرام منتفی است. معاون دادستان 
کل کشور در امور فضای مجازی تصریح کرد: کماکان هر گونه فعالیت دستگاه های دولتی در تلگرام و 
نیز هرگونه ارائه خدمات درگاه های پرداخت اینترنتی در تلگرام و در پوسته های فارسی آن اعم از هاتگرام 
وطلاگرام غیرقانونی است و با آن برخورد قانونی خواهد شد. جاویدنیا در پایان گفت: طبق مصوبات 
شورای عالی فضای مجازی، مجوزی با الزاماتی که در مصوبات شورا پیش بینی شده توسط وزارت 

ارتباطات برای تلگرام صادر نشده است. 

جزییات شهادت دو مامور پلیس در سربندر
فرماندار شهرستان ماهشهر با اشاره به حمله به خودروی نیروی انتظامی در سربندر گفت: 
متأسفانه در این حمله دو سرنشین خودروی نیروی انتظامی که یک نفر از آنها سرباز و دیگری 
نیروی کادر بود، به شهادت رسیدند.محسن بیرانوند اظهار کرد: ساعت 30 دقیقه بامداد روز شنبه، 
6 بهمن ماه  در خیابان اصلی سربندر )خیابان صدوقی( یک خودرو ناشناس، به خودروی نیروی 
انتظامی شهرستان که در حال گشت زنی بود، حمله می کند و سرنشینان این خودرو را به رگبار 
می بندد.وی افزود: متأسفانه در این حمله دو سرنشین خودروی نیروی انتظامی که یک نفر از آنها 
سرباز و دیگری نیروی کادر بود، به شهادت رسیدند.فرماندار شهرستان ماهشهر تصریح کرد: مراتب 
و شناسایی عاملان این حمله در دست بررسی است و در صورت نیاز جزئیات بیشتری از این 
حمله منتشر خواهد شد.بیرانوند خاطرنشان کرد: موضوع اینکه حمله توسط عوامل و گروهک های 
تروریستی اتفاق افتاده است یا خیر توسط عوامل اطلاعاتی در دست بررسی است و هنوز جزئیات و 

اطلاعات دقیقی از این موضوع در اختیار من نیست.

چرا مسئولان اینقدر حرف می زنند؟!
حجت الاسلام مسیح مهاجری گفت: مردم در تنگنای شدیدی برای تامین مایحتاج زندگی قرار 
دارند و برای حل مشکلات اولیه زندگی به این در و آن در می زنند و درست در همین وضعیت، حضرات 
به جای آنکه راهی برای رفع این مشکلات پیدا کنند، با همدیگر درباره اینکه حدود آزادی چقدر است 
و دین داری چه معیاری دارد و با فضای مجازی چه باید کرد، بحث می کنند. یکی می گوید باید بازتر 
برخورد کنیم و آن دیگری می گوید همین اندازه هم زیاد است و باید به آن چفت و قفل بزنیم. مقامات 
دولتی و رسمی فقط وقتی حرف بزنند که کاری انجام داده باشند و گزارش آن را به مردم بدهند. 
حضرات غیردولتی اعم از حوزوی و دانشگاهی و فعالان سیاسی هم فقط در هنگام ضرورت و بقدر 

ضرورت و در موضوعات ضروری و اصلی حرف بزنند تا مردم تشنه شنیدن سخن آن ها باشند. 

کسر خدمت ۴۰ روزه سربازی صحت ندارد
 رئیس اداره سرمایه انسانی ستادکل نیروهای مسلح گفت: کسر خدمت 40 روزه سربازی صحت 
ندارد و این موضوع یک شایعه است که در فضای مجازی بین کاربران دست به دست می شود.سردار 
موسی کمالی رئیس اداره سرمایه انسانی ستادکل نیروهای مسلح با اشاره به شایعه کسر خدمت سربازی 
که در چند روز گذشته درفضای مجازی منتشر شده بود اظهار کرد: کسری خدمت 40 روزه به مناسبت 

چهلمین سالگرد پیروزی انقلاب اسلامی شایعه بوده و به هیچ عنوان صحت ندارد.
 

دختر و پسر دبستانی هم می توانند ازدواج کنند
حسن رحیم پور ازغدی، عضو شورای عالی انقلاب فرهنگی درباره محدودیت سنی ازدواج در اسلام 
گفت: اسلام می گوید به محض اینکه غریزه جنسی بیدار شد، حتی هنوز کامل هم بیدار نشده ازدواج 
کنید. اصلا اسلام شرط بلوغ را هم برای ازدواج نگذاشته. او ادامه داد: اسلام به قدری با مسئله رابطه دختر 
و پسر باز برخورد کرده که می گوید حتی دختر و پسر دبستانی هم می توانند با هم ازدواج کنند. اصلا 

حد سنی ندارد؛ نه از این طرف نه از آن طرف.

مخالفت صدا و سیما با تصمیم سران نظام! 
علیرضا رحیمی در حساب توییتری خود نوشت:عجیب است که  دولت،  مجلس، سران سه قوه 
و شورایعالی  امنیت ملی موافق لوایح  پالرمو و  CFT) باشروط الحاقی مجلس( هستندو هیچ مقام 
ارشدنظامی نیز مخالفتی مطرح نکرده اما مخالفت برخی تریبون داران و  رسانه ملی، پرصداتر ازهمه 

ارکان حاکمیت، تصمیمات مهم برای سرنوشت کشور را به سایه میبرد.

محسنی اژه ای: سیف همچنان ممنوع الخروج است
سخنگوی قوه قضاییه گفت: یکی از نقص هایی که دادگاه به پرونده سالار آقاخان گرفت این 
است که دادگاه اعلام کرده که باید از آقای سیف هم در این زمینه تحقیق شود. تحقیق مجدد از 
سیف را نپرسیدیم، اما او همچنان ممنوع الخروج است. قانون نظری مبنی بر به رسمیت شناختن 

دو تابعیتی ها را ندارد.

بیرانوند، دست های امن تیم ملی ایران در مسیر قهرمانیکاریکاتور

محمدعلى رجبى

معاون برنامه ریزی و سرمایه  انسانی شهردار قم :

بودجه پیشنهادی سال ۹۸
 بالغ بر ۲7 درصد افزایش یافته است

 معاون برنامه ریزی و سرمایه  انسانی شهردار قم گفت: بودجه پیشنهادی 
سال 98 شهرداری نسبت به بودجه ابتدای سال 97 نزدیک به 27 درصد 

رشد داشته است.
محسن رنجبر با بیان اینکه سیستم بودجه ریزی شهرداری نشان دهنده 
کرد:  اظهار  است،  شهر  در  اقتصادی  سرمایه گذاری  برای  ویژه  عزم 
هدف گذاری های ویژه ای برای سال آینده در حوزه بودجه صورت گرفته 
است؛ به عنوان نمونه برنامه ریزی کردیم که 332 هزار و 567 مترمربع 
توسعه معابر، 900 هزار مترمربع توزیع آسفالت، 232 هزار و554 مترمربع 
احداث بوستان، 387 هزار 866 مترمربع تملک معابر، 20 هزار مترمربع 
تملک پارکینگ عمومی و… صورت گیرد و بالغ بر 51 موضوع در این بخش 
هدف گذاری شده است.وی با اشاره به تدابیر اندیشیده شده در بودجه 98 
برای جذب سرمایه گذار اذعان کرد: به عنوان مثال در بودجه 98 احداث 
شهربازی غدیر پیش بینی شده و سال آینده بالغ بر 10 میلیارد تومان 
سرمایه گذاری برای محوطه سازی آن اتفاق خواهد افتاد بعلاوه اینکه این 
پروژه جاذب، برای آینده منطقه هم موثر خواهد بود.رنجبر اذعان کرد: تمام 
تلاش ما در بودجه ریزی در این راستا است که شهر قم به شاخص های 
شهر اسلامی و عش آل محمد)ص( بودن نزدیک شود.معاون برنامه ریزی و 
سرمایه انسانی شهردار قم با بیان اینکه بودجه پیشنهادی سال 98 شهرداری 
نسبت به بودجه ابتدای سال 97 نزدیک به 27 درصد رشد داشته است، 
اظهار کرد: پیشنهاد بودجه سال 97 هزار و 853 میلیارد تومان بود که 

امسال 2 هزار و 358 میلیارد تومان پیشنهاد داده ایم.

معاون حمل و نقل و ترافیک شهردار قم :

برنامه جامع توسعه دوچرخه در قم 
تدوین می شود

 معاون حمل و نقل و ترافیک شهردار قم گفت: برنامه جامع توسعه 
دوچرخه در شهر در حال تدوین است و اگر استخراج شود با دورنمای 

مشخصی به سمت توسعه دوچرخه خواهیم رفت.
عباس ذاکریان بر پیگیری های جدی برای توسعه دوچرخه سواری در 
شهر اشاره کرد و گفت: طرح های دوچرخه سواری در سنوات گذشته اجرا 
شده و برخی از مسیرها به عنوان مسیر ویژه ایمن سازی شده اما چون 
جدیت در حفظ آنها نداشتیم مخاطراتی برای آنها ایجاد شده است.وی 
گفت: برنامه جامع توسعه دوچرخه در شهر در حال تدوین است و اگر 
استخراج شود با دورنمای مشخصی به سمت توسعه دوچرخه خواهیم رفت؛ 
این طرح از مداخلاتی است که زحمت زیادی برای تحقق آن در شهر باید 
متحمل شویم.ذاکریان بیان کرد: کارهای اولیه طرح سه شنبه های بدون 
خودرو نیز در حال انجام است و به دنبال اطلاع رسانی و تبلیغات قوی 
در این زمینه هستیم تا مردم از آن استقبال کنند.وی اذعان کرد: اطلاع 
رسانی و تبلیغات وسیع در ابتدای کار بسیار ضروری است و باید طرح را 
از مسوولان رده بالا آغاز کنیم تا مردم هم نسبت به این کار تشویق شوند.

معاون شهردار قم با اشاره به وضعیت 8 خانه دوچرخه قم گفت: برنامه ریزی 
کردیم که این خانه ها در 8 بوستان شهر در قالب طرح آشتی مردم با 

دوچرخه راه اندازی شود.

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم :

دو نیروگاه خورشیدی دیگر در 
فضاهای شهری احداث می شود

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم از برنامه ریزی 
برای احداث دو نیروگاه خورشیدی دیگر در فضاهای شهری خبر داد.

پیام جوادیان با اشاره به اینکه احداث نیروگاه خورشیدی 20 کیلو وات 
به صورت پایلوت در مجاورت شهرداری قم انجام شده است، اظهار کرد: این 
نیروگاه به دلیل افزایش قیمت ها به مشکل برخورد اما نهایتا تکمیل شد و 
حدود 6 ماه است که نیروگاه در مدار بوده و ماهانه 2 میلیون تومان فروش 
برق به شرکت برق صورت می گیرد.وی همچنین از اجرای چند پروژه دیگر 
در راستای استفاده از انرژی های پاک خبر داد و تصریح کرد:  امسال نیز سه 
پروژه داریم که سه بار مناقصه آن برگزار شده و مکرر شاهد افزایش قیمت ها 
هستیم.مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم افزود: در حال 
حاضر شاهد ثبات اقتصادی هستیم که با اعتبار سه پروژه با این شرایط تنها 
می شود دو پروژه را اجرا کرد و در همین راستا اقدامات اولیه در حال انجام 
است.وی با بیان اینکه در قالب این پروژه خرید تضمینی برق به مدت 30 
سال در دستور کار است، افزود:  تلاش تیم مدیریت شهری در حوزه فضای 
سبز بر این است که از حداقل امکانات حداکثر استفاده شده و بتوان ظرفیت 

های خوبی را برای خدمات رسانی به مردم به کار گرفت.

 معاون فنی و عمرانی شهردار قم :

صورت وضعیت های مالی 
پروژه  مترو پرداخت شده است

 معاون فنی و عمرانی شهردار قم گفت: قرارگاه خاتم حدود 300 میلیارد 
تومان صورت  وضعیت داده که حدود 10 درصد کمتر از صورت وضعیت به 

آن پرداخت شده است.
علیرضا قاری قرآن با اشاره به وضعیت مالی خط اول مترو قم اظهار 
کرد: در این پروژه پیمانکار تا جایی که صورت وضعیت داده با احتساب 
ترمیم، پرداخت ها انجام شده است.وی با تاکید بر اینکه قرارگاه خاتم حدود 
300 میلیارد تومان صورت  وضعیت داده که حدود 10 درصد کمتر از 
صورت وضعیت به آن پرداخت شده است، خاطرنشان کرد: البته منابع مالی 
برای پرداخت بیشتر وجود دارد اما رویکرد مدیریت جدید قرارگاه نسبت به 
پروژه ها تغییر کرده و به همین خاطر تلاش دارند موارد را به سمت امور مالی 

ببرند البته قرارگاه در کل کشور مشکل تامین مالی دارد.
معاون شهردار قم با تاکید بر اینکه حدود هزار میلیارد تومان برای 
امسال و سال آینده برای مترو پیش بینی شده است، گفت: شهرداری تمام 
پیش بینی های لازم را انجام داده تا بتواند خط اول مترو را تکمیل کند؛ البته 
مشکلاتی وجود دارد که عمدتا در بخش متروسیستم است که به دنبال 

رفع آنها هستیم.

مدیرعامل سازمان میادین شهرداری قم خبرداد

ساماندهی ۲۶0 دستفروش در
پارکینگ ضلع شرقی حرم مطهر 

مدیرعامل سازمان میادین میوه و تره بار و ساماندهی مشاغل شهری 
شهرداری قم از ساماندهی 260 دستفروش پارکینگ ضلع شرقی حرم 

مطهر خبر داد.
علیرضا مظفری با تاکید بر عزم ویژه مدیریت شهری بر تامین نظم 
و انضباط شهری و جمع آوری متکدیان و دست فروشان در سطح شهر 
اظهار کرد: شهرداری رویکردی جدی در سال های اخیر در ساماندهی 
اطراف حرم مطهر حضرت معصومه)س( و جمع آوری دست فروشان این 

محدوده داشته است.
وی با اشاره به امرار معاش برخی افراد از محل دست فروشی تصریح کرد: 
با توجه به اینکه بخشی از این دست فروشان به دلیل مشکلات مالی و تامین 
مخارج زندگی این کار را انجام می دهند، ساماندهی آنها در دستور کار قرار 
گرفت تا بتوانیم هم شرایط منظمی در شهر برقرار کرده و هم بستر فعالیت 

و امرار معاش آنها را فراهم کنیم.
مدیرعامل سازمان میادین میوه و تره بار و ساماندهی مشاغل شهری 
شهرداری قم از ساماندهی 260 دست فروش پارکینگ ضلع شرقی حرم 
مطهر خبر داد و افزود: در این راستا انعقاد قرارداد و برپایی نمایشگاه و بازارچه 

زائر برای عرضه سوغات و صنایع دستی در دستور کار سازمان قرار گرفت.
وی اذعان کرد: پیش از راه اندازی این بازارچه این دست فروشان در 
پارکینگ شرقی فعالیت می کردند که منظر مناسبی نداشت اما در حال 
حاضر با راه اندازی بازارچه شرایط خوبی برای استفاده مردم و فعالیت آنها 

فراهم شده است.

اخبــار

اندازی  راه  از  قم  انتظامی  فرمانده 
واحدهای گشت امر به معروف و نهی از 
منکر در این استان خبر داد و گفت: این 
واحدهای گشت در 20 نقطه از شهر قم 

مستقر خواهد شد.
 سردار عبدالرضا آقاخانی روز شنبه در 
گفت و گو با خبرنگاران افزود: مراحل اول 
و دوم راه اندازی واحدهای گشت امر به 
معروف و نهی از منکر با همکاری سپاه قم، 
ستاد اجرایی امر به معروف و نیروی انتظامی 
انجام شده و موفقیت آمیز بود و فعالیت این 
واحدهای گشت با استفاده از توان سازمان 
های دیگر همچنان ادامه خواهد داشت.

وی همچنین گفت: در راستای کمک به 
دولت در موضوع اقتصادی و قطع دست 
های واسطه در بازار ارز به خصوص قاچاق 
ارز، واحدهای ویژه ای جهت مقابله با افراد 
و شبکه هایی که خارج از سیستم قانونی 
در راستای توزیع ارز فعالیت می کنند، 
راه اندازی شده و فعالیت این واحدها در 
بهمن ماه جاری افزایش خواهد یافت.وی 
همچنین از برخورد با اماکنی که شئونان 
اخلاقی و اسلامی را رعایت نمی کنند خبر 
داد و افزود: با فروشگاه هایی که از برخی 
مانکن های خاص در معرض دید عموم 
استفاده می کنند برخورد شده و پلیس 
اماکن به دنبال بررسی و سامان دهی این 
نامطلوب  وضعیت  است.آقاخانی،  اماکن 
رانندگی برخی از رانندگان وسایل نقلیه و 
موتورسیکلت سواران را نیز مورد اشاره قرار 
داد و گفت: برنامه ای برای کنترل عبور و 
مرور در خیابان ها در بهمن ماه جاری در 
دستور کار پلیس راهور قم قرار گرفته و 
همه باید رعایت قوانین راهنمایی و رانندگی 
را جدی بگیرند تا شاهد کاهش تصادف ها، 

مصدومیت ها و فوتی ها باشیم.

* توقیف خودرو و اعمال جریمه 
بانوان بدحجاب در قم

وی با بیان این که برخی از رانندگان 
خانم در شهر قم حجاب اسلامی را رعایت 
نمی کنند گفت: این شهر جایی برای این 
حرکات نیست و پلیس راهور مصمم است 
با رانندگان خانمی که حجاب اسلامی 
را رعایت نمی کنند برخورد کرده و با 
هماهنگی با دستگاه قضایی، وسیله نقلیه 
آنها به مدت یک هفته توقیف و جریمه ای 
نیز اعمال می شود.وی ادامه داد: همچنین 
با رانندگانی که آلودگی صوتی ایجاد می 
کنند نیز برخورد می شود و و سیله نقلیه 
آنها توقیف و جریمه ای نیز اعمال خواهد 
شد.آقاخانی، مساله کنترل برخی از محافل 
به خصوص در تالارها را نیز مورد اشاره 
قرار داد و افزود: مسئولان تالارها توجه 
داشته باشند که اجرای هرگونه مراسم 
باید از مسیر قانونی و هماهنگی با پلیس 
اماکن باشد، متاسفانه برخی از محافل با 
هدف از بین بردن فضای فرهنگی شهر 
قم برگزار می شود و با مسئولان تالارهایی 
که قانون را رعایت نکنند برخورد خواهد 

شد.وی همچنین از قاچاق دام به عنوان 
موضوع  در  دشمن  های  حیله  از  یکی 
آسیب رساندن به اقتصاد کشور یاد کرد و 
گفت: نیروی انتظامی قم از همه توان خود 
برای برخورد با قاچاقچیان احشام استفاده 
می کند و هرگونه نقل و انتقال دام باید 
با مجوز قانونی انجام شود.وی همچنین از 
افتتاح ستاد فرماندهی انتظامی شهرستان 
چهلمین  در  آگاهی  دوم  پایگاه  و  قم 
سالگرد انقلاب اسلامی خبر داد و افزود: 
این مراکز با هدف توسعه چتر امنیتی، 
با  ارتباط مستمر  توجه به مردم داری، 
مردم و پیشگیری از جرایم، روز 16 بهمن 
ماه جاری به بهره برداری می رسد.وی 
اضافه کرد: در سه ماهه نخست سال آینده 
نیز سه مقر دیگر انتظامی در قم به بهره 
برداری می رسد و تا پایان سال 98 بالغ بر 
22 مقر و مرکز انتظامی افتتاح می شود 
که ظرفیت خوبی برای توسعه امنیت این 

استان محسوب می شود.
* جرایم اقتصادی، بیشترین جرم 

در فضای مجازی
فرمانده انتظامی قم در بخش دیگری 

این که جرایم  بیان  با  از سخنان خود 
اقتصادی بیشترین جرم در فضای مجازی 
در این استان را به خود اختصاص داده 
است گفت: وقوع جرایم سایبری در دی 
ماه امسال نسبت به دی ماه سال گذشته، 
90 درصد افزایش یافته است.به گفته وی، 
کشف جرایم سایبری 25 درصد افزایش 
یافته و 30 تن نیز در این رابطه دستگیر 
کاهش  از  همچنین  اند.آقاخانی  شده 
امسال  ماه  دی  در  شرارت  درصدی   6
جرایم  گفت:  و  داد  خبر  قم  استان  در 
اجتماعی 70 درصد کشف شده است، 
محصولات ضد فرهنگی 2 هزار و 800 
درصد افزایش یافته و نزاع هشت درصد 
کاهش یافته است.وی از انهدام 50 باند 
سرقت طی دی ماه امسال در قم خبر داد 
و افزود: افراد دستگیر شده بیشتر سارقان 
دکل های مخابراتی، احشام، مغازه، باطری 
خودرو، منزل و یو پی اس مخابراتی بوده 
اند.آقاخانی از کاهش 19 درصدی سرقت 
خودرو در قم در دی ماه امسال خبر داد 
و گفت: 10 باند سرقت منزل که اعضای 
آن بیشتر از استان های دیگر بودند نیز 
در این ماه شناسایی و منهدم شد.وی در 
خصوص فعالیت های نیروی انتظامی قم 
در مساله مبارزه با کالای قاچاق نیز گفت: 
در دی ماه امسال، 31 هزار و 700 لیتر 
گازوییل به ارزش 121 میلیون تومان، 21 
هزار و 600 فیوز برق صنعتی به ارزش 
240 میلیون تومان، 160 دستگاه کیس 
و لب تاب، 20 هزار عدد ساعت مچی و 2 
هزار لنز چشمی به ارزش 800 میلیون 
تومان و 276 هزار پاکت سیگار به ارزش 
یک میلیارد و 500 میلیون تومان کشف 
و توقیف قاچاق دام به ارزش 700 میلیون 

تومان نیز انجام شده است.

فرمانده انتظامی استان قم خبرداد

استقرارواحدهای گشت امر به معروف در 2۰ نقطه ازشهر قم

جناب آقای 
حاج سید تقی حسینی سرشت 

با نهایت تأسف ضایعه غم باردرگذشت 

خواهر گرامیتان را خدمت شما و خانواده محترم 

تسلیت عرض نموده، از خداوند متعال برای روح 

پاک آن مرحومه علو درجات و مغفرت الهی و 

برای دیگر بازماندگان صبر جمیل آرزومندیم.

حسین عبداللهی - روح الله کرمانی


